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روزنامه صبح ایران

سخنگوی وزارت خارجه :

اقدامات ایران برای کاهش تعهدات برجامی جدی است

وزیر جهاد کشاورزی :

اجازه خروج گندم از کشور داده نمی شود

سرپرست وزارت آموزش و پرورش خبرداد

افزایش 500 تا 700 هزار تومانی حقوق معلمان

هدف ائتلاف بازی غربی ها برای تنگه هرمزچیست؟

بازی ائتلاف ها 
در خلیج فارس
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وزیر امور خارجه گفت: درباره تمامیت ارضی و آب های ایران با 
هیچ کس تعارف نداریم و حاضر نیستیم درباره افتخار ایران در 40 
سال گذشته - مبنی بر اینکه یک وجب از کشور از بین برود - با کسی 
مذاکره کنیم.دولت نسبت به این مسئله متعهد است و مجلس حرف 
نهایی را می زند. »محمدجواد ظریف« بعد از ظهر دیروز در صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی برای پاسخ دادن به سوالی درباره 

سهم ایران از بستر و زیربستر ایران در رژیم حقوقی دریای خزر...

بهزاد نبوی می گوید: شـورای نگهبان ایـن دوره باید فرش قرمز 
پهـن کند، چون در این شـرایط فعلی انتخابات پرشـور، برای حفظ 
امنیت ملی ضروری اسـت. عباسـعلی کدخدایی سخنگوی شورای 
نگهبان در نشسـت خبری اخیر خـود در واکنـش به صحبت های 
یکـی از وزرای دولـت اصلاحـات دربـاره ردصلاحیت های شـورای 
نگهبـان گفته بـود  »ملاک شـورای نگهبان اجرای مرّ قانون اسـت 

و شـورای نگهبان برای کسـی فرش قرمز پهن نمی کنـد«. ..

وزیر امور خارجه :

درباره تمامیت ارضی ایران با 
هیچ کس تعارف نداریم 

توصیه بهزاد نبوی به شورای نگهبان :

برای اصلاح طلبان 
فرش قرمز پهن کنید
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معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: در دو سال گذشته 6 خواهرخواندگی 
داشتیم و سعی داریم تا سال 1400 به 12 خواهرخواندگی برسیم؛ در قراردادهای خواهرخواندگی 
بسته به پتانسیل های شهری مشارکت صورت می گیرد.محسن رنجبر یکی از گزاره های چشم انداز 
شهر قم را شهری قدسی، قطب زیارتی، گردشگری و مرکز تعاملات علمی، فرهنگی و سیاسی 
جهان دانست و افزود: توسعه خواهرخواندگی شهری یکی از رویکردها در این زمینه است؛ در دو 
سال گذشته 6 خواهرخواندگی داشتیم و سعی داریم تا سال 1400 به 12 خواهرخواندگی برسیم؛ در 
قراردادهای خواهرخواندگی بسته به پتانسیل های شهری مشارکت صورت می گیرد.معاون برنامه 
ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم اضافه کرد: افزایش میانگین مدت زمان اقامت گردشگر در شهر 

یکی از دیگر رویکرد ها است؛ در سال 96 این میانگین 0.3 روز بوده ...

فرماندار قم گفت: قم باید نخستین استان در کشور باشد که حریم رودخانه های خود را از 
تصرف های غیرقانونی پاک سازی کرده باشد. مرتضی حیدری روز دوشنبه در جلسه حفاظت از 
منابع آب شهرستان قم در سالن جلسات فرمانداری افزود: نسبت به تجاوز و نقض حریم رودخانه ها 
در قم کم توجهی شده و حساسیت های لازم در این رابطه هنوز شکل نگرفته است.وی بیان کرد: 
بخشداری های استان در رابطه با رفع تصرف از بستر رودخانه و جلوگیری از ورود به حریم حوزه های 
آبی جدیت بیشتری داشته باشند.فرماندار قم ادامه داد: حفاظت از بستر رودخانه ها در رابطه با سایر 
مسائل منابع طبیعی و زیست محیطی از درجه اهمیت بیشتری برخوردار است.حیدری خاطرنشان 
کرد: تصرف به بستر رودخانه، در بخش کهک نسبت به بخش های دیگر استان بیشتر بوده و باید 

تعداد نظارت و بازدیدهای میدانی باقدرت بیشتری نسبت به گذشته انجام شود...

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم:

قم تا افق ۱۴00 با ۱2 شهر قرارداد 
خواهرخواندگی می بندد

فرماندارقم:

حریم رودخانه های قم از تصرف های 
غیرقانونی پاک سازی شود
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 کاهش تعهدات ایران گامی 
برای حفظ برجام است

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در دیدار وزیر بین الملل حزب حاکم چین 
گفت: جمهوری اسلامی در پی ایجاد تنش 
با این وجود در صورت  نبوده و نیست، 
تعدی دشمنان، از اقتدار و منافع خود حتما 

دفاع جانانه خواهد کرد. 
روز  لاریجانی  آملی  صادق  الله  آیت 
بین  تائو وزیر  دوشنبه در دیدار سونگ 
الملل حزب حاکم چین ضمن خوش 
آمدگویی به وی، اظهار داشت: از حضور 
شما در کشورمان خوشحال هستیم. روابط 
راهبردی دو کشور بحمدالله با پیام رهبر 
معظم انقلاب که توسط رئیس مجلس 
مرحله  وارد  شد  منتقل  شما  رهبر  به 
جدیدی شده است.رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام افزود: امیدواریم که ایران و 
چین با مشترکات متعددی که در زمینه 
های تمدنی، فرهنگی و اقتصادی و سیاسی 
دارند نقش برجسته تری در عرصه بین 
الملل ایفا کنند. سفر شما را در ارتقای این 
همکاری ها و باب جدیدی در تحولات و 
همکاری های راهبردی دو کشور می دانیم.

آیت الله آملی لاریجانی بیان داشت: امروز 
در صحنه جهانی کشور موثر و مقتدر چین 
و کشور مقاوم و موثر ایران می توانند در 

مقابل یکجانبه گرایی آمریکا، نقش آفرینی 
داشته باشند. آمریکایی ها در هوای سلطه 
دهه های گذشته در جهان هستند و با 
لشکرکشی به جای جای جهان و با ظلم، 
تنش زایی می کنند. جمهوری اسلامی در 
پی ایجاد تنش نبوده و نیست، با این وجود 
در صورت تعدی دشمنان، از اقتدار و منافع 
خود حتما دفاع جانانه خواهد کرد.رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام عنوان کرد: 
جمهوری خلق چین با استقلال و توانایی 
های خود در مقابل آمریکا ایستاده و این 
یک ارزش قابل قدردانی است که دیگر 

کشورها می توانند در مقابل زیاده خواهی 
های آمریکا ایستادگی کنند. ما امروز در 
مواجهه با ظالمانه ترین تحریم های آمریکا 
قرار داریم و جمهوری اسلامی در طی چهل 
سال در برابر زورگویی های آمریکا ایستاده 
است. ما در جمهوری اسلامی نیز با اتکا به 
مردم و توانمندی های خود، از این چالش 
ها عبور خواهیم کرد. امیدواریم با حمایت 
کشور دوست و همراه چین پاسخ به ظلم 
آمریکایی ها، سریعتر و قاطع تر انجام شود.

آیت الله آملی لاریجانی افزود: عمق 
با  که  نیست  چیزی  کشور  دو  تمدنی 

فشارهای بیگانگان متزلزل شود. هر دو 
کشور دارای پیشینه تمدنی بسیار قوی 
هستند و می توانند برابر زیاده خواهی های 
دونالد ترامپ مقاومت کند. آنها می خواهند 
ارزش های خود را به همه دنیا تحمیل 
کنند و ادعاهای حقوق بشری آمریکا علیه 

ایران و چین، از این قسم است.
وی اضافه کرد: نمی توانیم بپذیریم 
که یک نظام ارزشی بیگانه بر کشور ما و 
شما تسلط پیدا کند. تمدن های با سابقه 
منطقه ما، چارچوب های خودشان را دارند 
و حقوق بشر ادعایی آمریکایی ها با فطرت 
انسانی و تمدن های کهن ما سازگار نیست 
و دلیلی ندارد که بخواهند مبانی خود را 
به سایر کشورها صادر کنند.رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: ما صداقتی 
را از آمریکایی ها و اروپایی ها در موضوع 
حقوق بشر نمی بینیم. شما فجایع انسانی 
و ظلم هایی که غربی ها و تروریست های 
مورد حمایت آنان در افغانستان و عراق و 
نگهداری کودکان  یا  روا داشتند  سوریه 
مهاجر در مرزهای آمریکا در وضعیت غیر 
قابل قبول و در قفس ها را می بینید. اینها 
نشان دهنده عدم صداقت و معیارهای 
غیرقابل پذیرش در حقوق بشر غربی است.

در دیدار وزیر بین الملل حزب حاکم چین مطرح شد؛

آملی لاریجانی: ایران در پی ایجاد تنش نبوده و نیست
 

مهارت افزایی
 بایسته رونق تولید

در میان مولفه های تاثیرگذار در تحقق رونق تولید به 
عنوان شعار محوری سال، نیروی انسانی از عناصر بسیار 
تعیین کننده در دستیابی به این مهم است. در دهه های نه 

چندان دور گذشته، منابع طبیعی و معادن زیرزمینی به عنوان اصلی ترین ثروت جوامع 
و کشورها محسوب می شد و اساسا در ارزیابی ثروت کشورها به بررسی میزان منابع و 
معادن زیرزمینی آنها پرداخته می شد، اما با آشکار شدن نتایج توسعه مبتنی بر نیروی 
انسانی توانمند و ماهر در برخی از کشورهای جنوب شرق آسیا و اروپایی، نگاه به ثروت 
ملل تغییر کرد و امروزه یکی از مولفه های کلیدی دارایی یک ملت، دانش و توانش نیروی 
انسانی آن است.در فراز و نشیب تحولات اقتصادی، صنعتی و تولیدی جوامع، نیروی 
انسانی به یکی از مولفه های بسیار تعیین کننده تبدیل شد، نیرویی که با نقش آفرینی 
سازنده و صحیح آن، ارزش افزوده فزاینده ای در سایه فعالیت های اقتصادی و صنعتی 
حاصل می شود، کیفیت کالا با ارتقای قابل توجهی همراه می شود و با دستیابی به چنین 
موفقیتی، زمینه و بستر رقابت پذیری در بازارهای داخلی و بین المللی به نحو شایسته و 
مطلوبی فراهم می شود.در صورت افزایش و تقویت رونق در عرصه تولیدی کشور، بسیاری 
از مشکلات، کمبودها، کاستی ها و چالش های پیش روی اقتصادی کشور مرتفع خواهد 
شد که البته این مهم مستلزم اجرا و عملیاتی شدن مجموعه ای از اقدامات به هم پیوسته 
در میان تمام دستگاه های کشور در بخش های تصمیم گیری، تصمیم سازی، فرهنگی، 
اجتماعی، صنعتی و اقتصادی و عموم مردم جامعه است و با این اوصاف در رأس این 
هرم، نیروی انسانی نقش محوری و اثرگذاری را ایفا می کند.آموزش در بارورسازی هر چه 
بیشتر توانمندی نیروی انسانی نقش موثری را ایفا خواهد کرد، و هر آنچه بر توانمندی 
نیروی انسانی افزوده شود به همان میزان، بازدهی آن در حوزه های تولیدی، صنعتی و 
اقتصادی و تحقق شعار سال بیشتر خواهد شد.بر اساس ماده 21 قانون برنامه پنجم توسعه 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای به عنوان اصلی ترین دالان مهارت آموزی نیروی کار و ارائه 
دهنده آموزش های غیررسمی در زمینه افزایش مهارت و دانش مطابق با فناوری روز در 
کشور شناخته شده است. براساس پایش های مستمر انجام شده از رصد اشتغال فارغ 
التحصیلان مهارتی این سازمان بیش از 42 درصد مهارت آموزان که دارای مهارت واقعی 
مورد نیاز بازار کار بوده اند جذب بازار کار شده و دیگر در زمره بیکاران نیستند.اما یکی از 
نارسایی های موجود در این حوزه، ناظر بر این واقعیت است که به فراخور نیاز جامعه و 
کشور، دانشجو و نیروی انسانی تحصیلکرده، جذب نشده و به نوعی امروزه شاهد افزایش 
دانشجوهای فارغ التحصیل بدون مهارت کافی در بسیاری از حوزه ها هستیم که نمود و 
بروز آن در افزایش ضریب بیکاری قابل مشاهده است که ضرورت دارد هدایت تحصیلی 
صحیح و افزایش میزان مهارت افزایی با جدیت هر چه تمام تر پیگیری شود.با بررسی 
آمارهای منعکس شده در ارتباط با درصد بیکاری فصلی در کشور، این واقعیت عیان 
می شود که فارغ از کم توجهی در برنامه ریزی برای جذب دانشجو، در عرصه استفاده و 
بهره گیری از نیروهای تحصیلکرده دچارغفلت هایی شده ایم که اگر غیر از این بود، امروزه 
بخش عمده جمعیت بیکار کشور در دایره فارغ التحصیلان دانشگاهی قرار نمی گرفتند. از 
جمله این غفلت ها می توان به افزایش دانشجویان و فارغ التحصیلان دوره های تحصیلات 
تکمیلی و کاهش شدید و عدم توجه به تربیت تکنسین و کارگران ماهر در بخش های 
مختلف اشاره کرد.تلاش برای مهارت افزایی هر چه بیشتر در نیروی انسانی و تصحیح 
و اصلاح این فرهنگ که اشتغال لزوماً به پشت میز نشینی و فعالیت در فلان اداره یا 
سازمان دولتی خلاصه نمی شود، از ضروریاتی است که می باید به صورت مجدانه در 
راستای نهادینه سازی آن در میان افکار و اذهان عمومی و خانوارهای ایرانی و فرهنگ 
عمومی جامعه تلاش شود.به اعتقاد بنده در صورت ارتقای سطح مهارت افزایی از یک 
سو و هدایت تحصیلی صحیح و اصولی دانش آموزان، پیش از اخذ دیپلم، بسیاری از 
اهداف مورد نظر در خصوص تولید و عرصه اقتصادی کشور محقق خواهد شد و در حال 
حاضر با وجود برخی از کاستی ها، با برنامه ریزی هدفمند و اصولی می توان از ظرفیت های 
بالقوه موجود در کشور در عرصه نیروی انسانی به بهترین نحو ممکن در راستای حصول 
رونق تولید بهره برد.افزایش ضریب صادرات، جذب سرمایه گذاری های داخلی، بهبود 
کیفی و کمی کالاها، ایجاد ثبات اقتصادی هر چه بیشتر، افزایش فرصت های شغلی، 
رقابت پذیری در اقتصاد و ده ها مولفه تاثیرگذار دیگر برای دستیابی به رشد و توسعه 
اقتصادی از عناصری محسوب می شوند که در سایه فعالیت و نقش آفرینی موثر و سازنده 
نیروی انسانی قابل حصول و تحقق خواهد بود .اینک که دولت و مجلس در اقدامی 
مشترک در جهت هماهنگی آموزش های مهارتی در سطح کشور نسبت به استقرارنظام 
جامع آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی اقدام کرده اند و اولین جلسه شورای 
عالی آموزش فنی و حرفه ای کشور در سال جاری برگزار شد حال ضرورت دارد تا تمام 
دستگاه های متولی ارائه آموزش های مهارتی در سطح کشور با وحدت رویه و جلوگیری از 
تداخل و موازی کاری با همدیگر و توجه جدی به صرفه جویی در اعتبار اندک این بخش 
از طریق هماهنگی با متولیان نظام جامع آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی تمام 

مساعی خویش را در جهت افزایش توان مهارتی مخاطبین و ذینفعان بردارند.

سرمقـاله
سخنگوی وزارت کشور:

ادعای تورگردی استانداران در اروپا صحت ندارد
سخنگوی وزارت کشور ضمن تکذیب ادعای نماینده مجلس در خصوص تورگردی 
استانداران گفت: سفرهای خارجی مجموعه وزارت کشور ۵۶ درصد کاهش داشته است. 
سید سلمان سامانی  در واکنش به مطالب منتشر شده مبنی بر تورگردی برخی 
استانداران در اروپا به نقل از یکی از نمایندگان مجلس اظهار داشت: در پی انتشار این 
مطلب در یکی از خبرگزاری های کشور به نقل از حجت الاسلام و المسلمین سلیمی 
با ایشان تماس گرفته و خواستم اگر مصداقی در این خصوص دارند، اطلاعات آن را 
ارائه کنند.این نماینده مجلس تاکید کردند که هیچ مصداقی در این خصوص درباره 
استانداران ندارند و سخنانشان به طور کلی بیان شده است.وی تصریح کرد: استانداران با 
وظیفه شناسی و به دور از هر گونه حاشیه و جنجال در حال اجرای سیاست های عمومی 
کشور خصوصاً رفع مشکلات اقتصادی و ارتقای وضعیت معیشتی مردم هستند و شایسته 
اینگونه قضاوت های ناروا نمی باشند.سامانی با بیان اینکه سفرهای خارجی در کمیته ویژه 
ای در وزارت کشور مورد بررسی قرار می گیرد، گفت: در اجرای دستور ریاست جمهوری 
مبنی بر کاهش سفرهای خارجی مسئولان دولتی و با تاکید وزیر کشور، هدفمندسازی 
سفرها با رویکرد کاهش هزینه ها در عین حفظ و ارتقای دستاوردهای ملی در مراودات 
بین المللی در دستور کار وزارت کشور قرار گرفته است.سخنگوی وزارت کشور یادآور شد: 
در دستورالعمل مسافرت های خارجی مقامات و کارکنان وزارت کشور، سازمان های تابعه، 
استانداری ها و شهرداری ها که توسط وزیر کشور ابلاغ شده، سازوکار اجرایی تحقق این 
هدف ایجاد شد که علی رغم گسترش تعاملات بین المللی شاهد کاهش ۵۶ درصدی 

سفرهای خارجی در مجموعه وزارت کشور بوده ایم.

جواد امام: 

در فضای انتخاباتی تخریب ها 
علیه دولت بیشتر می شود

مدیرعامل بنیاد باران با اشاره به افزایش هجمه ها و انتقادات به دولت گفت: هر قدر به 
فضای انتخابات نزدیک تر می شویم تندروها نگران تر می شوند و با هدف ناکارآمد جلوه 

دادن جریان اصلاحات به دولتی که اصلاح طلبان حامی آن هستند؛ حمله می کنند. 
»جواد امام« فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه تندروها دولت را نزدیک به 
جریان اصلاحات می دانند؛ گفت: چون اصلاح طلبان را حامی دولت می دانند به  همین 
دلیل علیه دولت موضع گرفته و انتقاد می کنند تا در چالش های موجود اصلاحات را 
مقصر معرفی کنند. در حالی که اصلاح طلبان بر اساس نیاز کشور و منافع ملی بدون 
هرگونه سهم خواهی از دولت حمایت کرده اند اما تصمیات دولت به صورت مستقل و 
فراجناحی گرفته می شود.رئیس بنیاد باران با اشاره به اینکه موضع گیری رئیس دولت 
اصلاحات برای حضور موثر در انتخابات؛ برخی از تندروها را نگران کرده است، گفت: طرح 
موضوع عدم تحریم انتخابات از سوی رئیس دولت اصلاحات؛ القائات تندورها را درباره 
عدم مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات باطل کرد.وی ادامه داد: برخی در جناح رقیب با 
القای تحریم انتخابات از سوی اصلاح طلبان؛ خود را به عنوان پیروز انتخابات معرفی می 
کنند اما اگر مردم در صحنه حضور پیدا کنند؛ آن ها نمی توانند یک طرفه خود را پیروز 
انتخابات مجلس معرفی کنند.عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان درباره برخی 
ابهامات در نامگذاری  تازه تشکل های اصلاح طلب هم گفت: شورای عالی سیاستگذاری 
زیرمجموعه جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی است و جبهه هماهنگی اصلاحات، همان 
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات است که در تطابق با قانون جدید احزاب، نام خود را 
تغییر داده است. سازوکارها و تصمیمات انتخاباتی در شورای عالی سیاستگذاری گرفته 

می شود.

معاون نهاجا:

 آمادگی پاسخ به هر تهدیدی را داریم
معاون هماهنگ کننده نیروی هوایی ارتش )نهاجا( مصداق عینی اقتدار ایران اسلامی 
را  استقلال همه جانبه در حوزه امنیتی و دفاعی دانست و افزود: نیروهای مسلح جمهوری 

اسلامی ایران آماده پاسخگویی به هر نوع تهدید و در هر سطحی هستند. 
سرتیپ خلبان مهدی هادیان در مراسم صبحگاه عمومی این ستاد )نیروی هوای( با 
اشاره به عملیات غرورآفرین مرصاد و شکست منافقین کوردل توسط نیروهای مسلح، 
بالاخص نیروی هوایی الهی و هوانیروز قهرمان نیروی زمینی ارتش، گفت: نیروی هوایی 
ارتش ماه ها قبل از آغاز رسمی جنگ تا بعد از پذیرش قطعنامه برای دفاع از کشور، 
حضوری مقتدرانه داشت و در عملیات مرصاد که در  مرداد 1۳۶۷ و پس از پذیرش 
قطعنامه رخ داد، با انجام 12۰ سورتی پرواز و با استفاده از ۳۶۰ هزار پوند بمب و سایر 
مهمات، طومار منافقین تروریست را در هم پیچید و برگ زرینی را در تاریخ سراسر 

حماسه میهن اسلامی به ثبت رساند.

اخبــار

محمد شریعتمداری

جهانگیری در دیدار با وزیر امور بین الملل حزب کمونیست چین:

وضعیت اقتصادی ایران از ثبات قابل قبولی برخوردار است

آمریکایی ها به دنبال به خطر انداختن امنیت منطقه هستند

سهیلا جلودارزاده: 

برخی نمایندگان به دنبال تحمیل فرزندانشان 
به شرکت های شستا هستند

هشدار دستگاه قضا درباره همکاری با مسیح علینژاد

تهران در مجلس شورای اسلامی گفت:اگر  نماینده 
می خواهیم نظام پابرجا باشد باید از تامین اجتماعی حمایت 
کنیم زیرا به خطر افتادن صندوق تامین اجتماعی مساوی با 
بحران برای نیمی از جمعیت کشور است.سهیلا جلودارزاده 

با انتقاد از اظهارات روحانی در خصوص واگذاری شرکت های 
شستا گفت: رییس جمهور چرا از واگذاری رایگان اموال 
تامین اجتماعی سخن می گوید؟ اگر شرکت های شستا 

زیان ده شده به دلیل رانت و فسادی است...

انگلیسی ها که در بدترین شرایط سیاسی یک دهه اخیر خود در دام "بحران نفت کش ها" از سوی آمریکا افتاده اند، 
حالا برای تلطیف آن افتضاح سیاسی، دست بکار ایجاد یک ائتلاف جدید در خلیج فارس و تنگه هرمز شده اند؛ جایی که 

آمریکایی ها هم تلاش دارند یک ائتلاف تشکیل دهند و بطور طبیعی برخی دولت ها از جمله روسیه و...
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ضرورت اصلاح ساختار بودجه
اقتصاد ایران بیش از ۵۰ سال است که با مقوله »کسری 
بودجه« دست و پنجه نرم می کند. بودجه یک کشور 
ویترین اقتصاد آن است. اگر بپذیریم با وجود فرصت های 
بی شمار و امکانات فراوان، کشور ما در حکمرانی اقتصادی 
با ایرادهای اساسی و ساختاری درگیر است، پس منطقی 

است که یکی از اصلی ترین گام ها در راستای ارتقای حکمرانی اقتصادی در کشور، اصلاح 
ساختار بودجه است.آنچه در طول چند دهه گذشته تحت عنوان بودجه ریزی انجام 
می شده است، صرفا ثبت مجموعه ای از ورودی ها و خروجی های مالی دولت بودجه 
بودجه و ارتباط چندانی با آنچه در کشورهای توسعه یافته دنیا تحت عنوان سیاست های 
بودجه ای اتفاق می افتد، ندارد. حاکمیت و دولتمردان ایران هیچ استراتژی و برنامه ریزی 
بلندمدتی برای توسعه پایدار اقتصاد نداشته اند و این بلاتکلیفی عملا فرصت رشد و توسعه 
اقتصادمان را کمرنگ کرده است.مدیریت بودجه و بخش عمومی در ایران به طور عمده 
ذیل دو دستگاه سازمان برنامه و بودجه و وزارت امور اقتصادی و دارایی صورت می گیرد. 
از نظر اجزای بودجه، بعد مصارف بودجه در اختیار سازمان برنامه و بودجه است. این در 
حالی است که منابع بودجه به طور عمده از طریق وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت 
نفت تامین می شود. از سوی دیگر، در زمان اجرای بودجه در شکل کنونی آن، فرآیند 
تخصیص توسط سازمان برنامه و بودجه و پرداخت توسط خزانه داری انجام می شود.به 
علاوه، در قانون برنامه و بودجه، نظارت عملیاتی برعهده سازمان برنامه و بودجه و نظارت 
مالی برعهده وزارت امور اقتصادی و دارایی است. نبود سازوکارهای مشخصی برای ارتباط 
بین این دو دستگاه باعث شده است تا اجرای بودجه به صورت یکپارچه دنبال نشود. 
همین امر باعث بروز اختلاف نظر این دستگاه ها در خصوص اجرای برخی از اصلاحات 
ساختاری شده است.سیاست های اقتصادی ۴ دهه گذشته به گونه ای بودجه که نتوانسته 
نظر مثبت مردم را تامین کند. جدای از آن، ماهیت سیاست گذاری های اقتصادی سبب 
ایجاد و تجمع مشکلات متعدد اقتصادی و ناتوانی دولت ها در حل و فصل آنها شده 
است. بودجه عمومی در ایران، علاوه بر کسری مزمن و ساختاری، وابستگی بسیاری 
هم به درآمدهای نفتی دارد. در اکثر سال ها درآمدهای نفتی نتوانسته است از شدت 
کسری بودجه بکاهد و جبران کننده بخشی از کسری ساختاری بودجه و ناترازی دخل و 
خرج دولت باشد.طی دو دهه گذشته به طور میانگین ۴۷ درصد از کل مخارج جاری و 
عمرانی دولت از محل درآمدهای عمومی تامین شده است. مابقی مخارج دولت )حدود 
۴۰ درصد( از محل درآمدهای نفتی تامین شده و مابقی در حدود ۱۳ درصد به صورت 
کسری بودجه باقی مانده است. سهم درآمدهای نفتی در تامین مخارج دولت در برخی 
سال ها حتی به نزدیک ۶۰ درصد هم رسیده است، بنابراین درآمدهای نفتی نه تنها نقش 
عمده ای در تامین مخارج عمرانی دولت برعهده داشته، بلکه حتی بخش قابل توجهی از 
هزینه های جاری دولت نیز از محل درآمدهای نفتی تامین شده است.یکی از اصلی ترین 
ریشه های کسری بودجه مزمن و ساختاری، گستردگی و حجم زیاد تعهدات دولت و 
ساختار بزرگ و پرهزینه بخش دولتی است. تعهدات بی حساب و کتاب دولت و ساختار 
پرحجم و چاق دولت و بخش عمومی نیز در اثر غلبه نگاهی خاصی به مفهوم و کارکرد 
دولت شکل گرفته که نقش نامحدود و مسلط برای دولت در اقتصاد و جامعه به وجود 
آورده است. این نوع نگاه، دولت را عهده دار تعهدات اجتماعی نامحدود و مسوول مستقیم 
تامین رفاه و گسترش عدالت اقتصادی در جامعه از طریق توزیع مستقیم منابع اقتصاد 
بین شهروندان می داند.یکی دیگر از دلایل کسری بودجه، بهره وری پایین دولت و کارایی 
پایین بدنه اجرایی دولت است. در اکثر قریب به اتفاق دستگاه های دولتی شواهدی از 
ناکارایی از قبیل نیروی انسانی مازاد، انباشت بیش از اندازه دارایی ثابت، موازی کاری، 
تعداد مراکز تصمیم گیری و ناکارایی بروکراسی قابل مشاهده است.به نظر می رسد وقت 
آن رسیده که بپذیریم عرصه مدیریت اقتصادی، عرصه کوشش و خطا و سخنرانی و 
خلاقیت های فردی نیست، بلکه قواعد و اصول مشخصی دارد که اگر رعایت نشود، نتیجه 
نامطلوب خواهد بود.یکی از چالش های جدی در حوزه سیاست گذاری، انتخاب زمان 
صحیح اجرای سیاست است. به طور طبیعی بهترین زمان برای اصلاح ساختاری بودجه، 
دوران رونق و ثبات نسبی است، اما متاسفانه در آن دوران سیاست گذار هیچ گوش 
شنوایی برای توصیه های اصلاحی ندارد و نیازی به اصلاح و بهبود عملکرد خود احساس 
نمی کند. به همین دلیل ناچار اصلاحات اقتصادی در دوره هایی مطرح می شود که نظام 
اقتصادی به بن بست می رسد. در این زمان است که توصیه های علمی و اقتصادی حتی از 
مسیر اضطرار تا حدی شنیده می شود و می توان امیدوار بود که قدم هایی هر چند کوتاه 
در جهت اصلاح ساختاری برداشته شود.البته موضوع دیگر، تحریم ها است. در شرایط 
تحریمی و به فرض این که تا دو یا سه سال آینده تحریم ها ادامه خواهد داشت، ناگزیر 
باید آرایش اقتصادی کشور به آرایشی متناسب با شرایط موجود تغییر کند. در این راستا، 
اگر اصلاحات ساختاری بودجه را تلاش برای کاهش هزینه ها، افزایش بهره وری، توجه به 
کاهش نابرابری و بازتوزیع عادلانه تر یارانه ها و حمایت موثرتر از اقشار ضعیف جامعه بدانیم، 
می توان گفت اکنون زمان مناسبی برای این تغییر آرایش و مقاوم تر کردن اقتصاد در برابر 
تحریم ها است.طرح اصلاح ساختار بودجه در مقطع زمانی حال، این شانس را دارد که 
تمامی ارکان و نهادهای کشور نسبت به ضرورت اصلاح ساختاری آن اتفاق نظر دارند. حل 
مشکلات ساختاری کسری بودجه نیازمند اصلاحات گسترده ای است که مهم ترین آن، 
تمرکز دولت بر ماموریت های اصلی و اجتناب از پذیرش تعهدات مالی فراتر از درآمدهای 

پایدار بودجه ای است. 

دقیقا در کشور چه خبر است؟ 
 آیت الله یزدی عضو فقهای شورای نگهبان و رییس 
سابق قوه قضاییه می گوید:» برخی نمایندگان فلان وزیر را 
صدا می زنند و از آنها می خواهند که »فلان معدن را به من 
یا به فرزند و داماد من بده«، تا آنها را استیضاح نکنند یا به 
خاطر سوال به مجلس نکشانند.«محمدرضا خباز نماینده 

چهار دوره مجلس هم می گوید »برخی نمایندگان کارچاق کن شده اند« و مثال می زند 
در ماجرای استیضاح وزیر آموزش و پرورش یکی از نمایندگان استیضاح کننده، شرط 
پس گرفتن امضایش را عضویت همسرش -با مدرک لیسانس- در دانشگاه فرهنگیان 
اعلام کرده بود.احمد توکلی وزیر و نماینده سابق مجلس و عضو فعلی مجمع تشخیص 
هم می گوید:» برخی برای باقی ماندن در قدرت تابع خواست نمایندگان می شوند بی هیچ 
پرده پوشی ای تصریح می کند این افراد باج را به نمایندگان مجلس فرصت طلب، رانت خوار 
و زیاده خواه می دهند.«تمام این حرف ها در صورت اثبات، نشان می دهد در رفتار برخی 
از آقایان فساد و زد و بند وجود دارد.مردم حق دارند بعد از شنیدن و خواندن این 
حرف ها بگویند فساد مملکت را برداشته است. مردم به نماینده های خود رای دادند که 
مشکلات شان را حل کنند نه اینکه از صندلی های سبز پارلمان برای خود برج و بارویی 
بسازند.حالا نهادهایی که وظیفه رسیدگی به این رفتار را دارند باید وارد عمل شوند تا 
مشخص شود چقدر این حرف ها راست است. بازداشت یک وزیر، یک نماینده مجلس 
و هر  مقام دیگری به جرم فساد اشکالی ندارد. اتفاقا این رفتار با استقبال گسترده مردم 
روبرو و زمینه ساز اعتماد بیشتر به نظام خواهد شد.هرچه زودتر باید مشخص شود که 
حرف های زده شده توسط برخی از چهره های سیاسی اتهام است یا جرم. اگر جرمی 
اتفاق افتاده است باید سریع و صریح با آن برخورد شود.ممکن است خیلی از این حرف ها 
درست نباشند و تنها برای رسیدن به مقاصد سیاسی مطرح شده باشد. روشن شدن 
ابعاد این ماجرا می تواند برای بسیاری حکم رفع ابهام و اتهام را داشته باشد.البته وقتی 
نمایندگانی از هر دو جریان سیاسی به یک موضوع اشاره می کنند، نشان از یک خبر است. 
به قول قدیمی ها» تا نباشید چیزکی، مردم نگویند چیزها«اگر اتهامات مطرح شده راست 
باشد وای بر ما و اگر راست نباشد باز وای بر ما.اگر راست باشد که باید به حال خودمان 
گریه کنیم که عنان کار به دست کسانی افتاده است که به جای دغدغه مردم، دغدغه 
جیب خود و اطرافیان را دارند. شاید شورای نگهبان باید جواب بدهد که چرا با این همه 
نظارت و رد صلاحیت آدم های بزرگ و کوچک بنا بر دلایل مختلف، چنین تخلف های 
بزرگی در پارلمان انجام می شود. اگر راست نباشد هم باید به حال خود افسوس بخوریم 
که به خاطر رقابت های سیاسی چنین اتهام های بزرگی بین سیاستمداران جمهوری 

اسلامی رد و بدل می شود.

سهیلا جلودارزاده: 

برخی نمایندگان به دنبال تحمیل فرزندانشان 
به شرکت های شستا هستند

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی گفت:اگر می خواهیم نظام پابرجا باشد باید 
از تامین اجتماعی حمایت کنیم زیرا به خطر افتادن صندوق تامین اجتماعی مساوی با 
بحران برای نیمی از جمعیت کشور است.سهیلا جلودارزاده با انتقاد از اظهارات روحانی در 
خصوص واگذاری شرکت های شستا گفت: رییس جمهور چرا از واگذاری رایگان اموال 
تامین اجتماعی سخن می گوید؟ اگر شرکت های شستا زیان ده شده به دلیل رانت و 
فسادی است که در برخی از شرکت ها وجود دارد. امروزه مشکل اصلی شرکت های شستا، 
مدیران نالایق و ناکارآمد است و هر کجا سازمان زیان داده، از ناحیه مدیر نالایق بوده است. 
به جای آنکه شرکت های شستا را رایگان به مردم بدهیم، مدیران نالایق را عوض کنیم و 
افراد توانمند را منصوب کنیم.نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی، دلایل استیضاح 
ربیعی را تشریح کرد و گفت: برخی نمایندگان مجلس که به استیضاح ربیعی رای دادند، 
به دنبال گرفتن امتیاز بودند. آنها می خواستند فرزندانشان را به عنوان مدیر و هیات مدیره 
به شرکت های شستا تحمیل کنند یا خواسته های غیرمعقول دیگری داشتند و چون 

ربیعی با این خواسته آنان مخالفت می کرد، استیضاحش کردند.

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان هشدار داد

ازدواج های صوری درپی افزایش »وام ازدواج«
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با بیان این که افزایش وام ازدواج کمکی 
به افزایش میزان ازدواج در کشور نمی کند گفت: افزایش وام ازدواج بیش از این مقدار 
منجر به مشکلاتی نظیر ازدواج صوری یا کودک همسری به دلیل مشکلات اقتصادی 
و فرهنگی خواهد شد.محمد مهدی تندگویان دیروز در نشست خبری که به مناسبت 
هفته ازدواج برگزار شد افزود: امسال مجمع خیرین ازدواج کشوری برای اولین بار تشکیل 
می شود و از نوزدهم مرداد با حضور وزیر ورزش و جوانان آغاز به کار می کند. وزارت کشور 
نیز قول داده تا در این راستا و موضوعات مربوط به ثبت این تشکل حمایت های لازم را 
داشته باشد.وی در ادامه با اشاره به مشکلات عدم اجرای قانون تسهیل ازدواج نیز اظهار 
کرد: مشکل اصلی این قانون این است که  قدیمی است و زمانی که به تصویب رسیده 
حتی سازمان ملی جوانان نیز تشکیل نشده بود. همچنین در این قانون وظایفی برای 
معاونت جوانان و وزارت ورزش و جوانان که بعد از تصویب این قانون در حوزه جوانان 
مشغول به کار شدند در نظر گرفته نشده است. این قانون باید حتما بازنگری شود چرا 
که موضوعات آن بسیار کلی است و حتی زمانی که درآن به وظایف دولت اشاره شده، 
مشخص نیست که کدام نهاد و بخشی از دولت مسئول اجرای قانون هستند.به گفته  
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان مشکل اصلی این قانون، عدم تشکیل صندوق 
ذخیره ای بود که قرار بود توسط آن موضوعات مربوط به تسهیل ازدواج جوانان عملیاتی 
شود.وی ادامه داد: به همین دلیل بعد از سوال مجلس در خصوص علت عدم اجرای 
قانون، از مجلس خواستیم تا  این قانون را تعیین تکلیف کند تا وظایف دستگاه های 
مختلف در خصوص اجرای قانون مذکور مشخص شود.تندگویان افزود:  البته مجلس در 
خصوص این قانون وارد حوزه ی بازخورد و دادگاهی کردن شده است  اما به دلیل مبهم 
بودن قانون نتوانسته ایم کاری از پیش ببریم. معاونت جوانان در صورت بازنگری در این 
قانون در حوزه آموزش های حوزه ازدواج قادر است تا خدماتی را ارائه کند.وی در ادامه 
در پاسخ به سوال خبرنگاری در خصوص انتشار آگهی اخذ وام ازدواج به شکل صوری 
نیز گفت: برخی معتقد هستند که افزایش وام ازدواج دیگر به شکل گیری ازدواج کمکی 
نمی کند. بسیاری از متقاضیان وام ازدواج که در حال حاضر به بانک مراجعه می کنند 
درخواست رقم وام کمتری دارند چرا که قادر به پرداخت اقساط و باز پرداخت وام نیستند. 
در حال حاضر اقساط مربوط به وام ۳۰ میلیونی ازدواج تا یک میلیون تومان می رسد که 
جوانان باید بتوانند از پس این اقساط بر بیایند.تندگویان افزود: اگر این وام تبدیل به ۵۰ 
میلیون شود نیز تاثیری در افزایش میزان ازدواج نخواهد داشت و از آنجایی که مجلس هر 
سال در زمان طرح لایحه، بودجه پیشنهاد افزایش این وام را می دهد باید در این خصوص 

کارهای کارشناسی و پژوهشی لازم را انجام دهد.

سرپرست وزارت آموزش و پرورش خبرداد

افزایش ۵۰۰ تا ۷۰۰ هزار تومانی حقوق معلمان
سرپرست وزارت آموزش و پرورش گفت که در طرح معلم تمام وقت ۵۰۰ تا ۷۰۰ 
هزار تومان به حقوق معلم افزوده می شود که هم بخشی از کمبود نیرو را جبران می کند و 
احتمالا تعداد ثبت نام کنندگان در این طرح تا شهریور به رقم ۱۰۰ هزار برسد. سید جواد 
حسینی در نشست تبیین سیاست ها و اولویت های وزارت آموزش و پرورش در سال ۹۸ 
که در سالن اجتماعات ساختمان شهید رجایی وزارت آموزش و پرورش برگزار شد، ضمن 
ابراز خرسندی و بیان ضرورت برگزاری جلسات مستمر با مدیران و کارشناسان ستادی 
گفت: این عنوان برای برنامه امروز صحیح نیست و صرفا قصد اعلام برنامه ها را ندارم، بلکه 
قصدم رسیدن به ادراکات مشترک سازمانی است.وی با اشاره به اظهارات سخنرانان قبلی 
این جلسه افزود: سندتحول بنیادین دارای چهار لایه نظری، برنامه ای، نهادی و اجرایی 
است که باید مدنظر قرار بگیرد. همچنین مدرسه کانون اصلی تحول است، اگر مدرسه 
محوری را اصل قرار ندهیم تلاش بیهوده کرده ایم. یکی از کلیدی ترین نقاط تمرکز ما 
مدرسه محوری است..وی با اشاره به سندتحول بنیادین آموزش و پرورش اظهار کرد: 
منظور از معلم تمام وقت در سند تحول این است که معلم n ساعت تدریس موظفی 
داشته باشد و سپس در اوقات دیگر به پژوهش و مطالعه بپردازد. این مفهوم از معلم تمام 
وقت صحیح است اما در عین حال از مفهوم و طرح امروزی معلم تمام وقت هم دفاع 
می کنیم.وی ادامه داد : ۶۸ هزار نیرو در مهر امسال از سیستم خارج می شوند و ۲۰ هزار 
نیرو از طرق مختلف از دانشگاه فرهنگیان می گیریم، ۴۸ هزار نیروی دیگر را چه طور 
باید تامین کنیم؟.حسینی افزود: در طرح معلم تمام وقت هم ۵۰۰ تا ۷۰۰ هزار تومان به 
حقوق معلم افزوده می شود که هم بخشی از کمبود نیرو را جبران می کند و احتمالا تعداد 

ثبت نام کنندگان در این طرح تا شهریور به رقم ۱۰۰ هزار برسد.
* واگذاری سهام دارایی های صندوق ذخیره به فرهنگیان

 سرپرست وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: باید مفاهیم سند را احصاء و به تعاریف 
عملیاتی تبدیل کنیم و در نهایت تبدیل به برنامه شده و اجرا شوند و در آخر پایش شوند.

حسینی با اشاره به بهبود عملکرد صندوق ذخیره فرهنگیان بعد از نوسانات بسیاری 
که داشت گفت: صندوق ۵۰ درصد ارزش سود در شش ماه گذشته داشته است و مقرر 
شد تا سال ۱۴۰۱ ارزش سود را به ۵۰۰۰ میلیارد برسانند.وی افزود: از صندوق خواستم 
دوکار انجام دهند. نخست آنکه سهام بسیاری از دارایی ها به معلمان واگذار شود. دستور 
دادیم و آن را انجام می دهند. همچنین خواستیم وقتی دارایی خریداری می شود سهم 
ارزش افزوده آن را به معلمان بپردازند. انبوهی از این ظرفیت ها وجود دارد که می تواند 

مورد بهره برداری قرار بگیرد.

معصومه ابتکار: 

امیدواریم به زودی زنان را در ورزشگاه ها ببینیم
 معاون رئیس جمهوری در امور بانوان و خانواده گفت: امیدواریم به زودی شاهد حضور 
بانوان در ورزشگاه ها باشیم و البته با تدابیر اندیشیده شده، این موضوع تحقق پیدا می کند. 
معصومه ابتکار روز دوشنبه در آغاز سفر یکروزه خود به خراسان شمالی در فرودگاه بجنورد 
به خبرنگاران اظهار داشت: با توجه به مناسب سازی هایی که در ورزشگاه ها انجام شده، از 
جمله جداسازی ورودی ها، مسیرها و محل نشستن تماشاگران، به زودی شاهد حضور زنان 
در ورزشگاه ها خواهیم بود و این وعده وزیر ورزش و جوانان محقق خواهد شد.وی افزود: 
در نشست هایی که با هواداران داشتیم نیز بر رعایت شروط تاکید شد و با این تفاصیل زنان 
را در ورزشگاه ها به زودی خواهیم دید.ابتکار گفت: مرحله نخست طرح ملی گفت و گوی 
خانواده نیز در کشور و استان ها اجرایی شده و اجرای مرحله دوم آن نیز آغاز شده است که 
این مرحله و همچنین طرح ارتقای تابآوری امسال در کشور اجرا می شود.معاون امور زنان 
و خانواده رئیس جمهوری گفت: با توجه به ارزیابی های انجام شده در خصوص تحصیل 
دانش آموزان، هم اکنون طرح بازماندگان از تحصیل و تحصیل در روستاها نیز پیگیری می 
شود.ابتکار افزود: گزارشی در خصوص تحقق ۳۰ درصدی حضور مدیران زن در دولت و 
استانها نیز در دست تدوین است که آیا این ۳۰ درصد تاکنون اجرایی شده، که این امر در 
حال پیگیری است و نتیجه آن در هفته دولت نهایی و اعلام خواهد شد.وی در خصوص 
مشوق هایی که برای زنان به منظور زادآوری در نظر گرفته شده، نیز اظهار داشت: هم اکنون 
مرخصی ۹ ماهه و پاس شیر برای زنان برقرار است اما باید این مشوق ها در بخش خصوصی 

نیز اجرایی شود که هم اکنون پیگیر این موضوع هستیم.

با تصویب شورای عالی اداری؛

مدیران کشور جوان می شوند
 شورای عالی اداری با کاهش سن لازم برای تصدی سطوح مدیریتی موافقت و 
داشتن حداکثر ۴۵ سال برای تصدی سطوح »مدیریت عملیاتی و مدیریت پایه«، 
حداکثر ۴۷ سال سن برای سطوح »مدیریت میانی« و حداکثر ۵۰ سال سن برای 
سطوح »مدیریت ارشد« را تصویب کرد.به گزارش روز دوشنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
هیات دولت،   شورای عالی اداری در یکصد و هشتاد و سومین جلسه مورخ هفدهم تیر 
۱۳۹۸ به پیشنهاد سازمان اداری و استخدامی کشور و به منظور ایجاد زمینه مناسب 
برای استقرار دانش گرایی و شایسته سالاری مبتنی بر اخلاق اسلامی در نصب و ارتقا 
مدیران، به استناد بند )۱۱( ماده )۱۱۵( قانون مدیریت خدمات کشوری، ضمن اصلاح 
مصوبه »برنامه آموزش و تربیت مدیران آینده دستگاه های اجرایی«، با کاهش میزان 
سن لازم برای تصدی سطوح مدیریتی موافقت کرد.مطابق با این تصمیم،   تصویب نامه 
مورخ پنجم آذر ۱۳۹۳ اصلاح و بر همین اساس، داشتن حداکثر ۴۵ سال برای تصدی 
سطوح »مدیریت عملیاتی و مدیریت پایه«، حداکثر ۴۷ سال سن برای سطوح »مدیریت 
میانی« و حداکثر ۵۰ سال سن برای سطوح »مدیریت ارشد« به تصویب رسید.مصوبه 
شورای عالی اداری در تاریخ ۳۱ تیر ۱۳۹۸ از سوی حجت الاسلام و المسلمین حسن 
روحانی رئیس جمهوری به تمام وزارتخانه ها، مؤسسات، شرکت ها،   نهادهای عمومی 

غیردولتی و استانداری ها جهت اجرا ابلاغ شد.

سرلشکر سلامی:

برخورد با ناهنجاری ها جزء مطالبات مردم است
 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: اقدامات پلیس و برخورد با ناهنجاری 
ها و مقابله با مفاسد اجتماعی از سوی مردم پذیرفته شده و جزء مطالبات جدی آنها است.

سردار سرلشکر حسین سلامی در جلسه مشترک فرماندهان و مسئولان سپاه و ناجا 
ضمن تقدیر از تلاش ارزشمند و مجاهدت های مظلومانه و در عین حال مقتدرانه ناجا در 
انجام وظایف خطیر و حفظ ارزش ها، اظهارداشت: در تمام دنیا پلیس یک نهاد مجری 
قانون، نظم و انضباط اجتماعی است.وی تصریح کرد: اقدامات پلیس و برخورد با ناهنجاری 
ها و مقابله با مفاسد اجتماعی از سوی مردم پذیرفته شده و جزء مطالبات جدی آنها 
است.فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بر حمایت همه جانبه سپاه از طرح های 

هدفمند ناجا در ارتقای امنیت عمومی جامعه تاکید کرد.

وزیر جهاد کشاورزی گفت : نسبت به 
پیش بینی هایی که داشته ایم بخش دولتی 
بین ۲ تا ۲ و نیم میلیون تن گندم کمتر 
خریداری کرد. محمود حجتی، در خصوص 
میزان خرید تضمینی گندم در سال زراعی 
جاری افزود: بخشی از گندم برداشت شده 
توسط کشاورزان در سال زراعی ۹۷-۹۸ 
به سمت صنف و صنعت هدایت شده که 
روند آن طبیعی است.وی با تاکید بر اینکه 

بخش دیگری از گندم موجود از سوی 
واسطه ها خریداری شده که آن ها نیز ناچار 
هستند در پایان آن را به دولت بفروشند، 
خاطرنشان کرد: به هیچ عنوان و به هیچ 
داده  از کشور  اجازه خروج گندم  کسی 
نمی شود.رئیس مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به نشست غیرعلنی مجلس گفت: 
وزیر جهاد کشاورزی طی دو ماه آینده 
در  خودکفایی  زمینه  در  مدونی  برنامه 

کالا های اساسی و آمایش سرزمینی در 
بخش کشاورزی به مجلس ارائه می دهد.

علی لاریجانی پس از جلسه غیرعلنی بیش 
از دو ساعت و نیمه مجلس در تشریح 
جزئیات این جلسه تصریح کرد: از ساعت 
۸ صبح جلسه غیرعلنی در خصوص بحث 
نیاز های مختلف کشور در  و  کشاورزی 
زمینه کالا های اساسی، چون گندم، برنج 
و نهاده های دامی با حضور محمود حجتی 

وزیر جهاد کشاورزی و حمید پورمحمدی، 
معاون سازمان برنامه و بودجه داشتیم.وی 
ادامه داد: وزیر جهاد کشاورزی طی دو ماه 
آینده برنامه مدونی در زمینه خودکفایی 
در کالا های اساسی و آمایش سرزمینی در 
بخش کشاورزی به مجلس ارائه می دهد.

لاریجانی افزود: ما نیز در مجلس به وزارت 
جهاد کشاورزی کمک کنیم تا در این مسیر 

موفق باشند.

وزیر جهاد کشاورزی :

اجازه خروج گندم از کشور داده نمی شود

هدف  جمهوری  رییس  اول  معاون 
جمهوری اسلامی ایران از کاهش تعهدات 
را گامی در جهت حفظ برجام عنوان کرد و 
گفت: همان طور که ایران به تعهدات خود 
در چارچوب برجام عمل کرد؛ طرف های 
دیگر نیز باید به تعهدات خود پایبند باشند 
و به محض آن که به تعهدات خود عمل 
کنند ایران نیز به شرایط پیش از کاهش 

تعهدات باز خواهد گشت.
از ظهر  »اسحاق جهانگیری« پیش 
دیروز در دیدار سونگ تائو وزیر امور بین 
الملل حزب کمونیست چین اظهار داشت: 
ایران و چین دو تمدن کهن در قاره آسیا 
هستند که نقش موثری در ایجاد تمدن 
رییس  اول  اند.معاون  کرده  ایفا  جهانی 
جمهوری با اشاره به دیدگاه های نزدیک 
تهران و پکن و مناسبات خوب دو کشور 
در زمینه های تجاری، اقتصادی، سیاسی 
و امنیتی تصریح کرد: مسئولان عالیرتبه 
و  راهبردی  روابط  بر  همواره  کشور  دو 
و  ایران  اسلامی  جمهوری  استراتژیک 
جمهوری خلق چین تأکید داشته اند. 
جهانگیری با ابراز امیدواری نسبت به این 
که تبادل هیأت های عالیرتبه میان دو 
کشور بتواند به توسعه مناسبات ایران و 
چین کمک کند، به ملاقات های متعدد 
روسای جمهوری دو کشور و سفر رییس 
مجلس شورای اسلامی به چین اشاره و 
خاطرنشان کرد: توافقات خوبی میان دو 
کشور وجود دارد که امیدوارم با اجرایی 
سطح  ارتقاء  شاهد  توافقات  این  شدن 
مناسبات تهران و پکن باشیم. معاون اول 
رییس جمهوری با تأکید بر این که اراده 
توسعه  ایران  اسلامی  جمهوری  جدی 
روابط همه جانبه با جمهوری خلق چین 
مقامات  و  مسئولان  همه  گفت:  است، 
عالیرتبه ایران راهبرد توسعه مناسبات با 
چین را به عنوان یک ساز و کار جدی در 

دستور کار خود قرار داده اند.

* وضعیت اقتصادی ایران از ثبات 
قابل قبولی برخوردار است

وی با یادآوری این که چین اصلی ترین 
شریک اقتصادی و خریدار نفت ایران است، 
خاطرنشان کرد: تصور آمریکا این است که با 
اعمال فشار بر کشورهای خریدار نفت ایران، 
می تواند فروش نفت ما را به صفر برساند 
تا منجر به فروپاشی اقتصاد ایران شود اما 
خوشبختانه با وجود گذشت یک سال از 
تحریم های نفتی آمریکا، وضعیت اقتصادی 
ایران از ثبات قابل قبولی برخوردار است. 
معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر این 
که با وجود آگاهی از روبرو بودن کشورهای 
دوست نظیر چین با برخی محدودیت ها اما 
انتظار داریم که کشورهای دوست در خرید 
نفت ایران فعالتر عمل کنند، افزود: گاز 
مهمترین انرژی آینده جهان است و ایران 
از بیشترین ذخایر گازی در دنیا برخوردار 
است و آمادگی داریم از طریق خط انتقال 
پاکستان، گاز به کشور چین صادر کنیم. 
جهانگیری با تأکید بر این که باید مسائل و 
موانع پیش روی مبادلات مالی میان ایران و 
چین هر چه سریعتر برطرف شود و ساز و 
کار مالی مناسبی میان دو کشور مهیا گردد، 
گفت: هفته آینده هیاتی متشکل از وزارت 

امور اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی ایران 
به چین سفر خواهند کرد که امیدوارم 
مذاکرات سازنده ای در خصوص تدوین 
کشور  دو  میان  مالی  مبادلات  سازوکار 
انجام شود. معاون اول رییس جمهوری 
گردشگری را یکی از زمینه های همکاری 
میان ایران و چین برشمرد و افزود: ایران 
از گردشگران چینی استقبال می کند و 
در همین راستا دولت تصمیمی را اتخاذ 
کرد که بر اساس آن اتباع چین می توانند 
بدون روادید سفری ۲۱ روزه به ایران داشته 
باشند. وی در ادامه با اشاره به نقش چین 
در بازطراحی رآکتور اراک تصریح کرد: روند 
بازطراحی با تأخیر و کندی مواجه شده بود 
که خوشبختانه در حال حاضر از سرعت 
از تلاش طرف  و  است  برخوردار  خوبی 

چینی قدردانی می کنیم.
* آمریکایی ها به دنبال به خطر 

انداختن امنیت منطقه هستند 
اشاره  با  رییس جمهوری  اول  معاون 
به این که آمریکایی ها به دنبال به خطر 
انداختن امنیت منطقه خاورمیانه و خلیج 
فارس هستند، تصریح کرد: سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران حمایت از چندجانبه 
گرایی و مقابله با هژمونی آمریکاست و در این 
زمینه آماده همکاری با کشور چین در ابعاد 

منطقه ای و بین المللی هستیم. جهانگیری 
به نقش پراهمیت جمهوری اسلامی ایران 
های  گروه  و  گری  افراطی  با  مبارزه  در 
تروریستی منطقه و به خصوص داعش اشاره 
کرد و افزود: ایران نقش مهمی در مبارزه با 
افراطی گری و تروریسم و حمایت از دولت 
های قانونی عراق و سوریه ایفا کرد و آمادگی 
داریم در مبارزه با تروریسم و بازسازی عراق 
و سوریه با کشور چین همکاری کنیم.

معاون اول رییس جمهوری افزود: آمریکا 
در تلاش است گروه تروریستی داعش را از 
سوریه به افغانستان منتقل کند که برنامه ای 
خطرناک است و باید در مقابل آن ایستاد.

وی با تأکید بر این که جمهوری اسلامی 
ایران از »چین واحد« حمایت می کند گفت: 
جمعه گذشته نمایندگی جمهوری اسلامی 
ایران در ژنو نامه حمایت خود را از چین 
واحد ارسال و مواضع کشورمان در حمایت 
از ریاست چین بر فائو را اعلام کرد. معاون 
اول رییس جمهوری در پاسخ به سوال وزیر 
بین الملل حزب کمونیست چین مبنی بر 
این که اقتصاد مقاومتی چگونه توانسته با 
وجود فشارها و تحریم های آمریکا ثبات 
اقتصادی و اجتماعی در ایران برقرار کند، 
گفت: جمهوری اسلامی ایران از نخستین 
روزهای پس از انقلاب اسلامی و در مقاطع 
مختلف تحت فشار و تحریم های آمریکا قرار 
داشته است که این تحریم ها گاهی یک 
جانبه و گاهی با همراهی کشورهای اروپایی با 
آمریکا بوده است. جهانگیری افزود: سیاست 
های کلی اقتصاد مقاومتی تکیه بر ظرفیت 
های داخلی کشور، توسعه روابط با کشورهای 
همسایه و دوست نظیر چین، کاهش اتکاء به 
درآمدهای نفتی، توسعه اقتصاد دانش بنیان 
و مردمی کردن اقتصاد را دنبال کرده است و 
این موضوعات در دستور کار نهادها و دستگاه 
های اجرایی کشور قرار دارد که امیدواریم 
با اتکا به این سیاست ها بتوانیم شرایط 

اقتصادی کشور را روز به روز بهبود بخشیم.

جهانگیری در دیدار با وزیر امور بین الملل حزب کمونیست چین:

 کاهش تعهدات ایران گامی برای حفظ برجام است
اخبــار یادداشت )۱(

یادداشت )2(

خبــر

وزیر امور خارجه گفت: درباره تمامیت ارضی و آب های ایران با هیچ کس تعارف 
نداریم و حاضر نیستیم درباره افتخار ایران در ۴۰ سال گذشته - مبنی بر اینکه یک وجب 
از کشور از بین برود - با کسی مذاکره کنیم.دولت نسبت به این مسئله متعهد است و 

مجلس حرف نهایی را می زند. 
»محمدجواد ظریف« بعد از ظهر دیروز در صحن علنی مجلس شورای اسلامی 
برای پاسخ دادن به سوالی درباره سهم ایران از بستر و زیربستر ایران در رژیم حقوقی 
دریای خزر با اشاره به حساسیت ایران به تمامیت ارضی و استقلال کشور گفت: اگر به 
تاریخ معاصر ایران دقت شود، تنها حکومتی که حتی یک وجب از خاک و آب ایران 
مورد مذاکره قرار نگرفته است و از دست نرفته، نظام جمهوری اسلامی ایران است.

وی ادامه داد: اگر به تاریخ نگاه کنیم در سلسله های حکومتی قبلی قسمتی از خاک 
ایران جدا شده و تنها در جمهوری اسلامی علیرغم جنگ تحمیلی و فشارهای زیاد، 
یک وجب از کشور کم نشده و این افتخار بزرگی برای رهبری ایران و مردم است که 
در برابر فشارها مقاومت کرده و با خون خود از وجب به وجب کشور دفاع کرده اند.

رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه ایران پس از فروپاشی شوروی تمام هم خود 
برای حفظ منافع ایران در دریای خزر انجام داد، اظهار داشت: من به عنوان معاون 
حقوقی وزیر امور خارجه، اولین اجلاس معاونان حقوقی وزرای خارجه دریای خزر را 
برگزار کردم و ۲۱ سال است که این مذاکرات زیر نظر شورای عالی امنیت ملی انجام 
می شود. این مذاکرات بسیار دشوار بوده و تمام تلاش ما حفظ منافع ایران بود.ظریف 
افزود: اینکه مذاکرات ۲۱ سال طول کشیده است به خاطر آن است که در میان تمامی 
جمهوری های استقلال یافته توافقاتی صورت گرفته است ولی ایران نسبت به این 
مسئله حساسیت دارد.  وی با بیان اینکه در تمام این سال ها پروتکل هایی درباره محیط 
زیست و ماهیگیری مطرح شده و در نهایت، در کنوانسیون جامع حقوقی دریای خزر 
که موضوع اصلی مذاکرات در ۲۱ سال اخیر بوده، به نتیجه رسیده است، تصریح کرد: 
این کنوانسیون در سال ۹۵ و ۹۶ مراحل نهایی خود را طی کرد و بعد مراحل خود را 
در داخل کشورها طی کرد.وزیر امور خارجه یادآورشد:  این کنوانسیون در سال ۹۷ 
امضا شد و از سوی برخی از افراد این انتقاد وارد شد که چرا در دوران تحریم ها و زمانی 
که ایران مورد فشار است این توافق امضا شد، به خاطر این نبود که در سال ۹۷ توافق 
شد بلکه این مذاکرات، در ۲۱ سال گذشته مذاکره شده و در سال های ۹۴، ۹۵ و ۹۶ 
مراحل نهایی خود را طی کرد و به نتیجه رسیده بود و تنها در سال ۹۷ به امضا رسید.

دیپلمات عالی کشورمان درباره تصویب نهایی کنوانسیون نظام حقوقی دریای خزر 
خاطرنشان کرد: در داخل کنوانسیون مشخص شده است که برای تصویب نهایی، باید 
مراحل قانون گذاری باید طی شود لذا در زمانی که دولت مراحل اولیه را طی کند، آن 
زمان کنوانسیون را برای تصویب به مجلس ارسال می کند و هیچ چیز بدون تصویب 

مجلس نهایی نخواهد شد.

* مذاکرات بستر و زیر بستر دریای خزر هنوز به نتیجه نرسیده است 
ظریف همچنین درباره تعیین زیربستر در کنوانسیون نظام حقوقی دریای خزر اظهار 
داشت: آنچه در کنوانسیون نظام حقوقی دریای خزر مشخص است، آن است که دو 
زمینه بستر و زیربستر  هنوز به نتیجه نرسیده و قرار شده در مذاکرات دوجانبه به نتیجه 
برسد ولی درباره پهنه آبی با توجه به مشکلاتی که زیربستر پیدا شده و کشورهای دیگر به 
صورت دوجانبه توافق کرده اند. در واقع در مورد روی آب توافق کردیم که زمانی این توافق 
به مورد قبول است که هر پنج کشور درباره آن توافق کنند لذا مقرر هم کردیم تا ایران 
در عمل انجام شده قرار نگیرد.  وی درباره ترسیم خط مبداء در کنوانسیون نظام حقوقی 
دریای خزر بیان کرد: برخلاف دیگر کشورها که براساس روش های سنتی برای ترسیم 
خط مبداء از حقوق بیشتری برخوردار می شوند سواحل دریای خرز در ایران مناسب 
نیست یعنی تقریبا سواحل ما صاف است. لذا توافق کردیم خط مبدا باید مورد توافق 
همه باشد و در ماده یک کنوانسیون نظام حقوقی دریای خزر هم آمده است کشورهایی 
که سواحل شان در موضع نامناسب قرار می گیرد باید در وضعیت ویژه قرار گیرد. وزیر 
امور خارجه اضافه کرد: زمانی که کنوانسیون نظام حقوقی دریای خزر امضا شد، ایران 
در بیانیه ای که در این باره اعلام کرده این بند مربوط به ایران است و خط مبداء ایران 
باید به شکلی ترسیم شود که ایران با کشورهایی که طول ساحل مشابه هستند، دریای 

سرزمینی مشابهی داشته باشد و خط مبداء به ضرر ایران نباشد.
* تضمین های لازم گرفته شده تا کشورهای دیگر بدون ما تصمیم نگیرند

ظریف با تاکید بر اینکه تمامی تضمین های لازم گرفته شده تا کشورهای دیگر نتوانند 
بدون ما تصمیم بگیرند، یادآور شد: وضعیت دریای خزر مانند وضعیت اروند رود میان 
ایران و عراق دوجانبه نیست. مسئله اروندرود میان ایران و عراق یک موضوع دوجانبه است 
و توافق ۱۹۷۵ بر آن حاکم است ولی تا دو کشور توافق نکنند، امری اجرا نمی شود ولی در 
مورد دریای خزر پنج کشور حضور دارند.وی ادامه داد: در این کنوانسیون بندی گنجانده 
شده که خط مبداء بدون ایران براساس ترتیبات دوران شوروی سابق ترسیم نشود. این 
مسئله تضمینی برای ما است. به دلیل وضعیت نامناسب ایران، هیچ تصمیم گیری برای 
بستر و زیربستر و پهنه دریای خزر شکل نگرفته است. آنچه در کنوانسیون مورد توجه 
قرار گرفته، ترتیبات زیست محیطی و کشتیرانی و تعیین حدود  پس از توافق درباره 
ترسیم خط مبداء است. رئیس دستگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه سیاست ایران سیاست 
نزدیکی با همسایگان و داشتن رابطه خوب با کشورهای همسایه است، عنوان کرد: این 
توافق تضمین می کند رابطه خوبی با همسایگان داشته باشیم و مانع از این می شود پهنه 
دریای خزر به محیطی به حضور نیروهای بیگانه شود. البته کشورها در مورد آب های 
ساحلی و سرزمینی خود مختار هستند ولی آنچه ضرورت داشت این بود که اجازه ندهیم 
این پهنه آبی به منطقه ای برای حضور نیروهای خارجی به ویژه آمریکا تبدیل شود. این 

مسئله برای ایران از لحاظ امنیت ملی مورد توجه بود.

وزیر امور خارجه :

درباره تمامیت ارضی ایران با هیچ کس تعارف نداریم 

مجید سلیمی بروجنی

رئیس قوه قضائیه گفت: نفرت و کینه ملت ایران از حکام 
ایالات متحده آمریکا به واسطه جنایت های این کشور در 

نقاط مختلف دنیا روز به روز در حال افزایش است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی 
قضائی با تسلیت ایام شهادت نهمین اختر تابناک آسمان 
امامت و ولایت حضرت جوادالائمه )ع(، تصریح کرد: لازم 
می دانم به نیروهای امنیتی و همکاران قضایی خود به خاطر 
اقداماتی که در شناسایی، کشف و دستگیری جاسوسان 
آمریکایی داشتند خسته نباشید بگویم و به سهم خود از 
این عزیزان تقدیر و تشکر کنم.رئیس قوه قضائیه ادامه داد: 
آنچه امروز استکبار جهانی در سر می پروراند و برای تحقق 
اهدافش افرادی را جهت جمع آوری اطلاعات به کشور ما 
گسیل می کند، خیال باطلی است که بارها آن را تجربه 
کرده اند. از جمله نخستین تجربه های آنها مامور کردن 
منافقین در عملیات هایی نظیر مرصاد بود که می توان از 
آن به عنوان یکی از قله های پیروزی جبهه انقلاب در برابر 
استکبار یاد  کنیم.آیت الله رئیسی با اشاره به ایام سالروز 
عملیات غرور آفرین مرصاد، یاد و خاطره شهدای گرانقدر 
این عملیات را گرامی داشت و افزود: منافقین، سربازان بدون 
یونیفورم آمریکا هستند که در مقاطع گوناگون از جمله در 
عملیات مرصاد، با اقدام عبرت آموز فرزندان این ملت مواجه 
شدند و ما همواره لعنت ابدی را برای منافقین بر زبان جاری 
می کنیم.رئیس قوه قضائیه ادامه داد: چه آن روز که استکبار 
جهانی، منافقین را علیه ایران مامور کرد و چه امروز که 
افرادی را در پوشش های مختلف به عنوان جاسوس و برای 
اقدام علیه امنیت ملی ایران مامور می کنند یا با کمک برخی 

کشورها در منطقه دست به جنایت می زنند، همواره دست 
تفوق و برتری با جبهه انقلاب اسلامی بوده است.

آیت الله رئیسی با بیان اینکه طبق آمارهای سازمان 
ملل، امروز بیشترین میزان کشتار کودکان در یمن توسط 
آل سعود و در فلسطین به دست رژیم صهیونیستی ثبت 
شده است، آمریکا را مسئول مستقیم این جنایات دانست و 
یادآور شد: براساس تاریخ حیات ملت ها و آنچه قرآن کریم 
نوید داده است، روحیه استکباری دوامی نخواهد داشت و بر 
همین مبناست که امروز ایران اسلامی با وجود همه فتنه ها 
بیش از هر مقطع دیگر امنیت و آرامش دارد و این امنیت به 
مدد حضور پرصلابت مردم و تلاش های نیروهای امنیتی، 
نظامی و انتظامی تحت رهنمودهای رهبر معظم انقلاب روز 

به روز در حال افزایش است.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه کینه ملت ایران به دلیل 
جنایات آمریکا نسبت به هیأت حاکمه این کشور همواره در 
حال افزایش است، بار دیگر از تلاش های سربازان گمنام امام 
زمان )عج( و همکاران خود در دستگاه قضایی به دلیل وارد 
آوردن ضربه سنگین به شبکه جاسوسی آمریکا در کشور، 
قدردانی و ابراز امیدواری کرد که بیش از پیش با هوشیاری 
و بصیرت خود، فضا را رصد کنند تا مانع از هرگونه اقدام علیه 

امنیت ملی توسط دشمنان شوند.
* ضرورت توجه ویژه همه مدیران و مسئولان به 

نظارت درون سازمانی 
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود، به 
موضوع نظارت اشاره کرد و با تاکید بر ضرورت توجه ویژه 
همه مدیران و مسئولان در دستگاه های گوناگون نسبت به 

نظارت درون سازمانی اظهار کرد: به عنوان یک اصل غیرقابل 
تردید، هر سازمان و دستگاهی که درون مجموعه خود را به 
خوبی کنترل می کند، میزان جرم و تخلف در آن سازمان به 

شکل محسوسی کاهش می یابد.
ناظر  های  دستگاه  داد:  ادامه  قضائیه  قوه  رئیس 
بازرسی کل کشور، دیوان  برون سازمانی مانند سازمان 
محاسبات، وزارت اطلاعات یا بخشهای دیگری که کار 
نظارتی را بر عهده دارند، مکلف به پایش روند اجرای قانون 
و حسن جریان امور در سازمان ها هستند اما نباید فراموش 
کنیم که همه این دستگاه های ناظر، در واقع بازوی کمکی 
سازمان ها هستند و نظارت اصلی را مدیران و مسئولان هر 
سازمان به عهده دارند.آیت الله رئیسی گفت: هر جا یک 
مدیر نسبت به نارسایی، فساد و تخلف در مجموعه خود 
حساسیت دارد، طبعا تخلفات در آن مجموعه کاهش 
می یابد و هر جا این حساسیت نیست، شاهد تخلف، فساد 
و ناهنجاری هستیم. بر همین مبنا، ما اصل را بر تقویت 
و تشدید نظارت و بازرسی درون سازمانی در خود دستگاه 
قضائیه،  قوه  و سایر دستگاه ها می دانیم.رئیس  قضایی 
تقویت نظارت و بازرسی درون سازمانی را تضمینی برای 
اجرای قانون و حسن جریان امور در دستگاه ها دانست 
و خاطرنشان کرد: خبرهایی که در جراید، لسان مردم و 
فضای حقیقی و مجازی منتشر می شود و دغدغه و مطالبه 
افکار عمومی است، مسئولیت مدیران کشور را برای نظارت 
سازمانی سنگین تر می کند تا در هر سه حوزه پیشگیری، 
حین فعالیت و پس از فعالیت ها، نظارت و بازرسی جریان 

داشته باشد.

رئیس قوه قضائیه:

منافقین، سربازان بدون یونیفورم آمریکا هستند

مصطفی داننده
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علمی و سلامت 

چه میزان خواب بیش از حد محسوب می شود؟

آثار مخرب خواب بیش از حد
 خواب خوب شبانه برای حفظ سلامت مطلوب ضروری است، اما خواب بیش از حد 

با برخی مشکلات پزشکی پیوند خورده است. 
در شرایطی که اطمینان حصول اطمینان از خواب کافی اهمیت دارد، باید از خواب 

بیش از حد نیز پرهیز کرد زیرا می تواند اثر منفی بر سلامت انسان داشته باشد.
آگاهی از این که هر شب به چه میزان خواب نیاز دارید می تواند معیاری برای درک 
بهتر از این که در معرض خطر آثار منفی خواب بیش از حد قرار نمی گیرید، فراهم کند.

چه میزان خواب بیش از حد محسوب می شود؟
میزان خواب کافی برای حفظ سطوح مطلوب سلامت می تواند از فردی به فرد دیگر 

متفاوت باشد و به عوامل مختلفی بستگی دارد.
ژنتیک

ژن های ما در خواب درونی و ریتم های شبانه روزی ما نقش دارند که دو سیستم خواب 
بیولوژیکی اصلی انسان محسوب می شوند. مطالعات نشان داده اند برخی افراد دارای 
یک جهش ژنی هستند که تنها با چهار ساعت خواب نیز احساس رضایت از استراحت 
در آنها شکل می گیرد. این ژن نادر است و به ارث می رسد. با این وجود، بیشتر افراد 
حداقل به هفت تا هشت ساعت خواب شبانه برای کسب احساس آرامش و تجدید 

انرژی نیاز دارند.
سن

کودکان به خواب بیشتری نسبت به بزرگسالان نیاز دارند. از سوی دیگر، افراد مسن به 
خواب بیشتری نسبت به بزرگسالان جوان نیاز دارند.

سطح فعالیت
هرچه فرد از سطح فعالیت بیشتری برخوردار باشد، به خواب بیشتری نیز نیاز خواهد 
داشت. خواب این فرصت را برای بدن فراهم می کند تا روند ریکاوری و افزایش سطوح 

انرژی را پس از انجام فعالیت بدنی تجربه کند.
سلامت

زمانی که فردی با مشکلات سلامت مواجه است، به طور معمول به خواب بیشتری 
نیاز خواهد داشت. این درباره بیماری های کوتاه مدت، مانند آنفلوآنزا و همچنین شرایط 

مزمن بلند مدت، مانند دیابت صادق است.
تغییرات زندگی

استرس و تغییرات زندگی می توانند نیاز یک فرد برای خواب را افزایش داده یا به خواب 
رفتن را دشوار سازند. بدون در نظر گرفتن این که استرس و تغییرات زندگی مثبت یا 

منفی هستند، این شرایط بر خواب یک فرد تاثیرگذار خواهد بود.
به طور کلی، یک فرد بالغ که به طور مداوم 10 ساعت یا بیشتر در شب می خوابد، 
احتمالا بیش از حد می خوابد و باید برای بررسی دقیق تر شرایط به پزشک مراجعه کند.

دلایل
دلایل مختلفی برای توضیح خواب بیش از حد یک فرد وجود دارند.

هایپرسومنیا
هایپرسومنیا یا پُرخوابی اصطلاح پزشکی برای خواب بیش از حد و خواب آلودگی 
در طول روز است. همانند اینسومنیا یا بی خوابی، خواب بیش از حد نشانه ای از بروز 
اختلال در خواب است. هایپرسومنیا زمانی تشخیص داده می شود که خواب بیش از 

حد توضیح مشخصی ندارد.
خواب آلودگی همراه با هایپرسومنیا با چرت زدن بهبود نمی یابد. افزون بر این، 
هایپرسومنیا موجب خوابیدن فرد در بازه های زمانی طولانی هنگام شب می شود. 
همچنین، هایپرسومنیا سطوح پایین انرژی، مشکلات حافظه و اضطراب را در پی دارد.  

نارکولپسی
نارکولپسی یا حمله خواب یک اختلال خواب عصبی است که در آن مغز قادر به کنترل 
چرخه های خواب و بیداری نیست. افراد مبتلا به نارکولپسی خواب آلودگی شدید طی 
روز را تجربه می کنند و ممکن است حین انجام فعالیت های عادی روزانه، مانند رانندگی 

به خواب بروند.
آپنه خواب انسدادی

این اختلال خواب موجب توقف تنفس فرد برای بازه های زمانی کوتاه می شود. آپنه 
خواب انسدادی می تواند نیاز به خواب را افزایش دهد زیرا در چرخه طبیعی خواب 

اختلال ایجاد می کند.
افسردگی

افسردگی یکی از شایع ترین دلایل خوابیدن بیش از حد یک فرد است. افسردگی 
موجب احساس خستگی دائمی و افت سطوح انرژی می شود. از این رو، افراد افسرده 

به خواب بیشتر نیاز دارند.
داروها

برخی داروها که برای درمان برخی بیماری ها تجویز می شوند ممکن است احساس 
خستگی و خواب آلودگی را در فرد ایجاد کنند. از این رو، این افراد به خوابیدن بیشتر 

تمایل دارند که اغلب میزان آن بیش از حد در نظر گرفته می شود.
الکل

مصرف الکل، بدون در نظر گرفتن میزان آن، می تواند موجب اختلالات خواب شود. 
این شامل آپنه خواب و خروپف می شود. همچنین، مصرف الکل می تواند موجب 

اختلالات خواب، به ویژه در الگوهای خواب و خواب آلودگی طی روز شود.
بیشتر دلایل خواب بیش از حد موقتی هستند. آنها با برخی تغییرات ساده در سبک 
زندگی از جمله دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم، فعالیت بدنی، دنبال کردن یک برنامه 

منظم و ترک عادات ناسالم برطرف می شوند.
مشکلات سلامت مرتبط

خواب بیش از حد می تواند به اندازه خواب ناکافی آسیب رسان باشد. خواب بیش از 
حد می تواند فرد را در معرض خطر برخی مشکلات سلامت قرار دهد.

بیماری قلبی
خواب بیش از حد می تواند خطر بیماری قلبی را افزایش دهد که یکی از دلایل اصلی 
مرگ و میر انسان ها در جهان است. این خطر برای زنان بیشتر از مردان است زیرا آنها 

بیشتر از مردان می خوابند.
اضافه وزن

پژوهش ها نشان داده اند افرادی که بیش از حد می خوابند، به طور معمول وزن 
بیشتری دارند. این احتمال وجود دارد که وزن بیشتر به واسطه خواب بیشتر و فعالیت 
بدنی کمتر شکل بگیرد زیرا فرد هرچه بیشتر بخوابد، تحرک کمتری داشته و کالری 

کمتری می سوزاند.
دیابت

خواب بیش از حد می تواند سطوح قند خون را افزایش دهد و خطر ابتلا به دیابت نوع 
2 را افزایش دهد. البته، این خطر ممکن است بیشتر با سبک زندگی کم تحرک و اضافه 

وزن مرتبط باشد تا هر گونه ارتباط خاص بین دیابت و خواب بیش از حد.
مشکلات تمرکز

خواب بیش از حد می تواند موجب پیری سریع تر مغز شود و انجام ساده ترین وظایف 
روزانه را دشوار سازد. این می تواند با تعداد دفعات بیدار شدن از خواب هنگام شب 
مرتبط باشد که ممکن است به معنای خواب ناکافی و عدم تجدید قوای مورد نیاز برای 

احیا و بازسازی مغز باشد.
افسردگی

افسردگی و خواب به طور معمول با هم مرتبط هستند. افسردگی می تواند موجب 
خوابیدن فرد برای مدت زمانی طولانی تر شود. در عوض، خواب طولانی تر می تواند 

وضعیت افسرده فرد را حفظ کند.
درد

زمانی که افرادی که مستعد ابتلا به سردرد هستند، بیش از حد می خوابند، سردرد 
بیشتر را تجربه خواهند کرد. پژوهشگران فکر می کنند که خواب موجب تحریک برخی 

از انتقال دهنده های عصبی در مغز شده و دلیل این شرایط است.  
خواب بیش از حد می تواند به احساس خارش نیز منجر شود، به ویژه برای افرادی 
که با مشکلات پشت و کمر مواجه هستند. کمبود تحرک، دراز کشیدن در یک وضعیت 
برای مدتی طولانی یا حتی لوازم خواب نامناسب می توانند همگی به درد بیشتر منجر 
شوند. افرادی که با درد مواجه هستند از شرایط خواب ضعیف نیز رنج می برند که تمایل 

به خوابیدن بیشتر را در آنها ایجاد می کند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟

هر فردی که به طور مداوم 10 ساعت یا بیشتر در شب می خوابد باید برای بررسی 
دقیق شرایط و تشخیص دلیل خواب بیش از حد زیاد به پزشک مراجعه کند. اگر خواب 
بیش از حد به واسطه نوشیدن الکل یا مصرف برخی داروها شکل گرفته باشد، کاهش 

یا پرهیز از آنها ممکن است به بهبود شرایط کمک کند.
البته، اگر خواب بیش از حد از عوارض جانبی یک داروی تجویزی است، بیمار نباید 
بدون مشورت با پزشک مصرف دارو را متوقف کند. اگر خواب بیش از حد در نتیجه یک 
بیماری شکل گرفته است، مدیریت این شرایط و تمرین عادات خواب بهتر ممکن است 

به بهبود آن کمک کند.

گرمازدگی پدیده ای است که در فصل تابستان افراد دچار آن می 
شوند و هنگامی اتفاق می افتد که بدن انسان به هر دلیلی نتواند 
گرمای خود را در فضای اطراف دفع کند و باعث می شود که دمای 
حرارت مرکزی بدن به ۴0 درجه و بالاتر از آن برسد که باید آن را 

جدی بگیریم. 
تابستان در  بروز گرمازدگی در فصل  و  بدن  بالا رفتن حرارت 
صورتی که فرد به مدت طولانی در معرض تابش مستقیم آفتاب 
باشد شیوع زیادی دارد که در صورت اقدام نکردن سریع برای 
گرمازدگی  به  مبتلا  فرد  برای  اوقات  گاهی  گرمازدگی  کاهش 

عوارض شدیدی را همراه خواهد داشت.
اهمیت  گرمازدگی،  بیماری  از  پیشگیری  در فصل گرم سال 
بیشتر می یابد، مقابله کردن با این بیماری و رعایت موارد لازم در 
درمان گرمازدگی از عواقب ناگوار و تأسف بار آن جلوگیری می کند.
مناطق  بویژه  کشور  سراسر  بیمارستانهای  اورژانس  هرساله 
گرمسیر مملو از افرادی می شود که دچار گرمازدگی شده اند و 

تحت درمان قرار می گیرند.
برخی از پزشکان بر این باورند که گرما زدگی  یک بیماری مرتبط 
با گرما است که می تواند  در شرایطی که فرد در معرض درجه 

حرارت بالا قرار گیرد رخ دهد.
به گفته آنان، در واقع  در این شرایط  توانایی بدن برای مقابله با 
گرما و تنظیم حرارت بدن دچار اختلال ودمای درون بدن افزایش 

می یابد و فرد دچار گرمازدگی می شود.
عدم درمان به موقع گرمازدگی باعث مرگ می شود

به  این زمینه  عباس معدنی متخصص بیماریهای داخلی در 
خبرنگار ایرنا می گوید: شدت  گرما زدگی  می تواند از خفیف تا 
شدید باشد اما باید گرما زدگی را جدی گرفت چرا که عدم مداخله 
در زمان مناسب می تواند به مغز و ارگانهای حیاتی آسیب بزند و 

حتی باعث مرگ شود.
وی می افزاید: فردی که دچار این عارضه می شود علائمی 
پریدگی،  حالی،رنگ  بی   ، تهوع  حالت  گیجی،  مانند  شایعی 
سردرد، تشنگی،تعریق وگرفتگی عضلانی و تپش قلب شدید دارد.
 این پزشک ادامه می دهد: گرمازدگی  اغلب با کم شدن آب  بدن 
همراه است ،وقتی  فردی  دچار گرما زدگی می شود در ابتدا باید  
در یک مکان با تهویه خنک قرار گیرد و حجم لباس هاش را کم کند 

و دوش آب ولرم یا خنک بگیرد.
نوشیدنی های خنک

معدنی یادآوری می شود:به دلیل اینکه  در زمان تعریق  مقداری 
از الکترولیت های مهم و ضروری بدن از جمله پتاسیم و سدیم دفع 
و تعادل این الکترولیت ها دچار مشکل می شود ، برای برگشت  این 
تعادل  و برطرف کردن کم آبی بدن  مخلوط آب خنک با کمی نمک 
، آب میوه های خنک و آبدار مثل هندوانه ، طالبی و خیار  و دوغ 

های کم نمک خنک  مصرف شود.
وی تصریح می کند:شربت های خانگی سنتی مثل مخلوط 
خاکشیر و تخم شربتی با کمی آبلیمو و شکر نیز می تواند در بهبود 
فرد موثر باشد البته به تدریج و آهستگی مایعات را مصرف شود تا 

دچار مشکلات گوارشی نشود.
مصرف مواد کافئین دار ممنوع

این متخصص بیماریهای داخلی اظهار می دارد: در شرایط گرما 
زدگی  باید از نوشیدنی های حاوی کافئین مثل قهوه یا نسکافه و 
چای خودداری شود چرا که این مواد ادرار آور بوده و باعث دفع 

بیشتر آب بدن می شوند.
معدنی می گوید: افرادی  که در محیط هایی با دمای بالا  کار 
می کنند یا در محل کار خود در معرض حرارت بالا قرار دارند، 

بیشتر مستعد  گرمازدگی هستند.
وی می افزاید: همچنین برخی از گرو های سنی مثل نوزادان 

، کودکان و سالمندان و افرادی که دچار بیماری های قلبی و 
ریوی،فشار خون بالا ، دیابت ، چاقی و بیمار یها ی اعصاب و روان 
هستند بیشتر به گرما زدگی مستعد هستند و توصیه می شود که 
این افراد در ساعات اوج گرمای هوا که معمولا ساعت 10 صبح تا 
5 بعد از ظهر است از خانه خارج نشوند و اگر در صورت ضرورت 
مجبور به ترک خانه هستند حتما یک بطری آب یا شربت ها ی 
خانگی کم شیرین خنک همراه خود داشته باشند و از لباس  های 
نخی با رنگ روشن  استفاده کرده و به هیچ عنوان در ساعات یاد 

شده در محیط بیرون اقدام به ورزش نکنند.
سنکوپ بر اثر گرمازدگی

مینا کامیاب پزشک عمومی نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا 
می گوید: فرادی که گرمازده می شوند، ممکن است دچار افت 

ناگهانی هوشیاری یا سنکوپ شوند.
وی ادامه می دهد: علت سنکوپ گشادی عروق پوست و از 

دست رفتن آب و به دنبال آن افت فشار خون است.
کامیاب با بیان اینکه افراد مسن و افرادی که عادت به آب و هوای 
گرم ندارند، بیشتر مستعد این مشکل هستد، می افزاید: علاوه 
بر  گرما، بیماری های خطرناک بسیاری وجود دارد که می تواند 
منجر به سنکوپ شود و علت انتقال این افراد به اورژانس، می تواند 

مشکلات قلبی و سکته مغزی باشد.
برای درمان لازم است  پزشک عمومی تصریح می کند:  این 
مصدوم از محیط گرم دور شود  و سپس باید وی را در وضعیت 

خوابیده قرار داد تا خون به مغز و قلب برسد.
کامیاب اظهار می دارد: اگر بیمار قادر به نوشیدن است، مایعات 
دارای آب و املاح به او بدهید. افرادی که توان نوشیدن ندارند، بهتر 

است سرم نمکی برایشان تجویز شود.
وی خاطرنشان می کند: اگر پس از نیم ساعت از شروع درمان، 
وضعیت بیمار تغییر نکرد، لازم است اقدامات گسترده ای برای 

کاهش دمای بدن به کمتر از 39 درجه سانتی  گراد آغاز شود.
بیماریهای شایع فصل گرم سال

نقل  و  حشرات  فعالیت  دلیل  به  تابستان  فصل  بیماری های 
و  افزایش پیدا می کند و کودکان  افراد به شدت  به  انتقال آن  و 

میانسالان در معرض خطر بیشتر ابتلا به این بیماریها هستند.
مطالعات نشان می دهند که بیشتر افراد حداقل یک بار در طول 
سال بیمار می شوند، ۸5 درصد از افراد و هر بار که بیمار می شوند، 
در واقع یک عفونت یا بیماری جدید وارد بدن آن ها می شود و 

بیماری های رایج در فصل تابستان باید جدی گرفته شوند.
به  ابتلا  اما  است،  خوشایند  هرچند  آن  تعطیلات  و  تابستان 
بعضی بیماری ها می تواند علاوه بر روزهای طولانی ، گرمای هوا و 
آفتاب زدگی مزید بر علت شود و سختی همه آنها را دوچندان کند، 
امکان بروز و تشدید بعضی بیماری ها در این فصل زیاد است و باید 

مراقب بود.
عفونت  سوختگی،  آفتاب  ها،  قارچ  و  ها  زگیل  هوا،  آلودگی 
گوش،گرمازدگی ، نیش حشرات، مسمومیت غذایی بخشی از 
بیماری های شایع در فصل تابستان است در حالیکه  می توان با 
رعایت بهداشت فردی و اجتماعی، جلوی پیشیگیری و ابتلا به آنها 

را گرفت.
بدون تردید در اکثر این بیماری ها با وارد شدن میکروب و ویروس 
به دهان از طریق غذا، منجر به عفونت دستگاه گوارش می شود 
که معمولا به صورت اسهال و گاهی به صورت درد شکم، تهوع، 
ضعف و بی حالی خود را نشان می دهد و  راه مقابله با آن ها رعایت 

بهداشت عمومی و تغذیه ای است.
آلودگی هوا

به  باره  این  در  داخلی  بیماریهای  متخصص  ناصری  مهدی 
خبرنگار ایرنا می گوید: یکی از مشکلات فصل تابستان آلودگی 
هوا است، بطوریکه در سال های اخیر شاهد ورود ریز گردها از 
سمت غرب و جنوب بوده ایم و مشکلی که باعث افزایش قابل توجه 

بیماری های تنفسی در مردم شده است.
وی می افزاید: متأسفانه آلودگی های موجود در هوا به سادگی 
و در فصل  برونشیت می شوند  و  آسم  بیماری هایی مثل  باعث 
تابستان معمولًا رطوبت هوا هم افزایش پیدا می کند و این باعث 
می شود کسانی که دچار بیماری های تنفسی هستند، شرایط 

بدتری داشته باشند.
تنفسی  بیماری های  به  مبتلا  که  افرادی  افزاید:  ناصری می 
هستند، در فصل تابستان بهتر است داروهای خود را همواره به 

همراه داشته باشند.
وی ادامه می دهد: همچنین افراد بیمار و سالم بهتر است در 
روزهایی که آلودگی زیاد است در خانه بمانند و مراقبت از سلامت 
کودکان در فصل تابستان از با توجه به آلودگی هوا هم یک مسئله 

دیگر است که باید به آن توجه کرد.
این پزشک ادامه می دهد: می توان در روزهایی که هوا بدتر است 

از ماسک های مناسب استفاده کرد.

مسمویت غذایی
وی اضافه می کند: در تابستان مواد غذایی خیلی سریع تر خراب 
می شوند که خوردن آن باعث ایجاد مسمومیت می شود زیرا گرما 
و رطوبت دو شرط لازم و ایده آل برای فعالیت باکتری ها، قارچ ها 
و موجودات دیگر هستند که می توانند بیشتر خوراکی های ما را 

تحت تأثیر قرار دهند.
ناصری تصریح می کند: در تابستان باید همه چیز را در یخچال 
نگه داشت و همیشه به تاریخ روی بسته بندی مواد غذایی که 

خریداری می شود توجه کرد.
 زگیل و قارچ پا

قارچ ها  کند:  می  تصریح  داخلی  بیماریهای  متخصص  این 
استخر،  کنار  مثل  گرم  و  مرطوب  محیط های  در  زگیل ها  و 
صندلی های لب دریا یا شن های مرطوب ساحل رشد بیشتری 

دارند.
وی می افزاید: پرهیز از راه رفتن با پای برهنه و عدم استفاده از 
صندل ها و کفش های روباز بهترین کار برای پیشگیری از این قبیل 

مشکلات است.
طول  هفته  چند  زگیل ها  شدن  آشکار  اینکه  بیان  با  ناصری 
می کشد، می گوید: قارچ ها نیز معمولًا ۴۸ ساعت بعد از آلودگی 
پوست بروز می کنند، در این صورت ناحیه بین انگشتان پا قرمز 
و ملتهب می شود و فرد درد زیادی احساس می کند و در هر دو 
صورت پمادها و درمان های لازم برای مقابله وجود دارد. وی تاکید 
می کند: لازم است تا ناپدید شدن ضایعات پوستی از پمادهای 

تجویز شده توسط پزشک استفاده شود.
عفونت گوش خارجی

وی به عفونت گوش خارجی اشاره می کند و اظهار می دارد: 
شنا کردن در آب دریا، رودخانه ها یا استخر دلیل اصلی بروز عفونت 

گوش خارجی است.
ناصری توضیح می دهد: آب به داخل مجرای شنوایی نفوذ 
می کند و زمینه رشد و تکثیر انواع باکتری ها را فراهم می کند، در 
این صورت نیز فرد احساس دردی شدید و خارش در این منطقه 
وبرای  هستند.  عفونت  هشداردهنده  نشانه های  جزو  که  دارد 
پیشگیری از این مشکل رعایت بهداشت گوش اهمیت بالایی 

دارد.
وی تصریح می کند: در صورت دیدن نشانه هایی مثل درد و 
خارش شدید در گوش حتماً به پزشک متخصص مراجعه شود تا 
با بررسی وضعیت پرده گوش و مجاری شنوایی مشکل را رفع کرد.

گرما زدگی و آفتاب سوختگی
نیما صالحی متخصص پوست و مو نیز در این زمینه به خبرنگار 
ایرنا می گوید: در فصول گرم سال مشکل آفتاب سوختگی و گرما 
زدگی بسیار شایع است و به خصوص در کشوری مثل ایران که 

بیشتر شهرهای آن گرم و خشک هستند.
وی می افزاید: افراد مسن تر در این فصل باید بیشتر مراقب 
باشند چرا که بدن آن ها به طور طبیعی مثل بدن یک فرد جوان 

قابلیت مقابله با گرما را ندارد.
این پزشک اظهار می دارد: در فصل تابستان بهتر است افراد 
کمتر در خارج از خانه و محیط های گرم بمانند و نوشیدن آب 

فراموش نشود.
با بیان اینکه استفاده از کلاه آفتابی برای افراد لازم  صالحی 
است، می گوید: به افراد توصیه می شود در ساعات 10 صبح تا ۴ 
بعدازظهر که شدت آفتاب زیاد است در معرض آن قرار نگیرند و با 
پوشش فیزیکی )کلاه، چتر، دستکش( و لباس های آستین بلند 
و مناسب بیرون آیند و نیاز است از کرم های ضدآفتاب با دز کافی 
استفاده شود چراکه محافظ خوبی است به شرطی که افراد زیاد در 

معرض نور خورشید قرار نگیرند.

عدم درمان به موقع گرمازدگی باعث مرگ می شود

گرمازدگی را مهار کنیم 

 

فناوری ساخت دستگاه های پوشیدنی
 متحول می شود؟

 
پژوهشگران کٌره ای، روش جدیدی برای چاپ انتقالی ابداع کرده اند که می تواند 

امکان ساخت حسگرهای انعطاف پذیر را فراهم کند.
کره  فناوری  و  علم  "موسسه  پژوهشگران  از هدسن،  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
جنوبی")KIST(، فناوری جدیدی برای چاپ انتقالی ابداع کرده اند که از هیدروژل 

و جوهر نانو برای به وجود آوردن حسگرهای پیشرفته و انعطاف پذیر استفاده می کند.
علاقه به ابزار پوشیدنی از جمله ساعت های هوشمند و دستبندهای تناسب اندام، 
به سرعت در حال افزایش است. از آنجا که این ابزار پوشیدنی، مستقیما با پوست در 
تماس هستند، تقاضا برای فناوری هایی که امکان ساخت حسگرهای پیشرفته را روی 

سطوحی با شکل ها و انواع گوناگون فراهم می کنند، در حال گسترش است.
چاپ انتقالی، فرآیندی برای تولید ابزار الکتریکی است که طی آن، الکترودها روی 
یک قالب چاپ می شوند و سپس، روی لایه نهایی قرار می گیرند. روش مورد استفاده 
در چاپ انتقالی، مانند خالکوبی با کمک برچسب است. همان گونه که در خالکوبی، 
یک برچسب روی پوست قرار می گیرد و پس از برداشتن آن، تصویر روی پوست باقی 
می ماند، در این فرآیند نیز ساختاری روی یک سطح به وجود می آید و سپس به سطح 

دیگری منتقل می شود.
قابل توجه ترین مزیت این فرآیند، نداشتن دشواری های چاپ روی لایه هایی است 
که نسبت به گرما و یا مواد شیمیایی حساس هستند. به همین دلیل چاپ انتقالی، 
استفاده گسترده ای در ابزار انعطاف پذیر دارد. از سوی دیگر، مهم ترین عیب چاپ 
انتقالی، این است که معمولا تنها برای لایه هایی با سطح هموار مورد استفاده قرار 

می گیرد.
پژوهشگران موسسه علم و فناوری کره جنوبی به سرپرستی دکتر "هیونجونگ 
یی")Hyunjung Yi(، سعی دارند بر این محدودیت ها غلبه کنند. آنها برای این کار، 
یک فرآیند چاپ انتقالی ساده ابداع کرده اند که امکان ساخت حسگرهای انعطاف پذیر 

را روی سطوحی با ویژگی ها و بافت های گوناگون فراهم می کند.
این گروه پژوهشی با استفاده از طبیعت متخلخل هیدروژل ها و توانایی آنها در جذب 
آب، نوعی نانو جوهر را روی لایه ای از هیدورژل چاپ کردند. در این فرآیند، ماده فعال 
سطحی و آب داخل نانو جوهر، به سرعت از میان ساختار متخلخل هیدروژل عبور 
می کنند و تنها نانومواد آب گریز را روی سطح باقی می گذارند؛ در نتیجه امکان ایجاد 

الگوی الکترود مورد نظر فراهم می شود.
امکان  و  است  کم  بسیار  چاپ،  فرآیند  این  در  استفاده  مورد  جوهر  نانو  مقدار 
شکل گیری سریع الکترودها را فراهم می کند. عملکرد الکتریکی الکترودها در این 
فرآیند، قابل توجه است و همچنین، به خاطر طبیعت آب گریز نانومواد، تعامل زیادی 
میان آنها و هیدروژل وجود دارد و امکان انتقال ساده الکترودها را به سطوح مورد نظر 

فراهم می کند.
در واقع این گروه پژوهشی، نوعی فناوری را برای انتقال نانو شبکه ها ابداع کردند که 
می توان امکان به وجود آوردن الکترودهای انعطاف پذیر را روی لایه های سطوح محکم 
فراهم کند. پژوهشگران، نانوالکترودها را مستقیما روی یک دستکش منتقل کردند تا 
حسگری ارائه دهند که می تواند حرکات انگشت را به سرعت تشخیص دهد. آنها یک 

حسگر انعطاف پذیر نیز ابداع کردند که می تواند نبض مچ را مورد بررسی قرار دهد.
ابداع  برای  ساده  و  جدید  روش  یک  ارائه  به  می تواند  پژوهش  این  افزود:  یی 
حسگرهای انعطاف پذیر ختم شود. ما انتظار داریم این پژوهش، در زمینه های بسیاری 
از جمله ابداع ابزار دیجیتال سنجش سلامت، رابط های هوشمند انسان و ماشین، 

مهندسی پزشکی و مواد الکتریکی نسل بعد به کار رود.

شرکت "داکیت جت" )DockitJet( اخیرا قایقی را برای سفرهای دریایی کوتاه طراحی 
کرده که ترکیبی از جت اسکی و قایق بادی است.

جت اسکی ها یک از بهترین شناورهای تفریحی و یک راه خوب برای لذت بردن در 

تعطیلات به شمار می روند اما آیا ممکن است بخواهید از آنها در تعیطلاتی که به همراه 
چند تن از دوستانتان رفته اید استفاده کنید. شرکت "داکیت جت" قایق هایی ساخته است 
که ترکیبی از جت اسکی و قایق بادی است به گونه ای که پشت قایق مذکور همانند جت 

اسکی است و قسمت جلویی آن همانند قایق بادی است و قادر به حمل شش نفر است.
این شرکت پیشتر شناور "PWC" را در سال 200۷ توسعه داده بود اما آن به اندازه این 
شناور جدید کارایی نداشت و کوچک و انعطاف پذیر نبود. اکنون این شرکت قایق پیشین 
را کمی تغییر داده است و یک قایق با کارایی بالاتر ساخته است. طول قایق پیشین 5.۷ 
متر بوده است در حالیکه قایقی که اخیرا توسعه داده اند 3.۷ متر است و دو متر کوچک تر 
از مدل قبلی است که این موضوع سبب می شود تا بتواند روی آب راحت تر و با سرعت 

بیشتری حرکت کند. قایق مذکور می تواند با سرعت ۴0 کیلومتر در ساعت حرکت کند.
یکی از نکات جالب درباره قایق مذکور این است که کاربران به راحتی می توانند قسمت 
جلویی قایق که همانند قایق بادی است را جمع کنند و در پشت جت اسکی قرار دهند 
که در اینصورت حمل و نقل آسانتر خواهد شد. همانند شناور پیشین این شرکت در حال 

تلاش برای اخذ گواهینامه ی بین المللی برای توزیع این شناور نیز است.

آیفون های 2020 با استاندارد 5G عرضه می شوند
به گفته یکی از تحلیلگران قدیمی محصولات اپل، 
این شرکت تصمیم دارد در 2020 میلادی 3 آیفون با 

قابلیت پشتیبانی از 5G عرضه کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از تک کرانچ، اپل 
نخستین تولید کننده موبایل نیست که تصمیم دارد 
تلفن های هوشمند با استاندارد اینترنت 5Gبسازد اما 
به نظر می رسد این شرکت قصد دارد مجموعه کاملی از 

آیفون ها را با این ویژگی تولید کند.
»مینگ چی کو« یکی از تحلیلگران محصولات اپل 
در یادداشتی جدید پیش بینی کرده در 2020 میلادی 
 5G 3 آیفون عرضه می شود که همه آنها از استاندارد

پشتیبانی می کنند. طبق پیش بینی های پیشین او در  
 OLED2020 میلادی 2 آیفون رده بالا با نمایشگرهای
در ابعاد 5.۴، ۶.۷ و همچنین یک آیفون میان رده با 

نمایشگر ۶.1 اینچی عرضه خواهد شد.
آیفون 2020  بود فقط 2  اشاره کرده  او قبلا  البته 
اما  کنند.  می  پشتیبانی   5G استاندارد  از  میلادی 
این  با  اندروید  های  موبایل  شدن  سرازیر  به  توجه  با 
استاندارد به بازار به نظر می رسد اپل نیز تمام مدل های 

خود را با 5G عرضه کند.
علاوه بر آن »کو« نیز تایید کرد اپل با خرید بخش 
تولید تراشه مودم اینتل منابع بیشتری برای تولید آیفون 

های  5G در اختیار دارد.

سن  کالیفرنیا،  "دانشگاه  پژوهشگران 
در   )University of California,San Diego("دیه گو
مطالعه اخیرشان لنزهای تماسی توسعه داده اند که با دو 

بار پلک زدن قابلیت زوم آنها فعال می شود.
 شاید تاکنون چنین چیزهایی را تنها در کتاب ها یا 
فیلم های علمی تخیلی مشاهده نموده اید اما اکنون با 
پیشرفت روزافزون فناوری در حال تبدیل به واقعیت است. 
دانشمندان آمریکایی در مطالعه اخیرشان یکی از این 

داستان ها را به واقعیت تبدیل کرده اند.
دانشمندان لنزهای تماسی توسعه داده اند که با چشم 
می توان  زدن  پلک  بار  دو  با  و  می شود  کنترل  کاربران 
قابلیت زوم کردن آن را فعال کرد و اجسام را با جزیئات 

مشاهده کرد.
است؟  ممکن  چگونه  لنزی  چنین  ساخت  اما 
در  را  الکترواکولوگرافی  سیگنال های  ابتدا  دانشمندان 

این  دانشمندان  کردند.  ثبت  چشم  حرکت  حالت  هر 
سیگنال ها را هنگامی که افراد به بالا، پایین، راست، چپ 
نگاه می کردند و یک یا دو بار پلک می زدند، اندازه گیری 
کردند و سپس یک لنز "بیومیمتیک" نرم را ایجاد کردند 
که به طور مستقیم به آن امواج الکتریکی پاسخ می داد. 
لنز ایجاد شده قادر بود فاصله کانونی خود را بسته به 
سیگنال های تولید شده تغییر دهد. در نهایت دانشمندان 

دریافتند قابلیت زوم کردن لنز توسعه یافته با دو بار پلک 
زدن فعال می شود. الکترواکولوگرافی)EOG( یک تکنیک 
برای اندازه گیری پتانسیل پایدار قرنیه-شبکیه ای است 
که بین قسمت جلویی و پشت چشم انسان وجود دارد. 
می شود.  نامیده  الکترواکولوگرافی  حاصل  سیگنال 
در  و  چشم پزشکی  تشخیص های  در  اولیه  کاربردهای 
ضبط حرکات چشم می باشند. برای اندازه گیری حرکات 
چشم، جفت الکترودها معمولًا در بالا و پایین چشم یا 
به سمت چپ و راست چشم قرار می گیرند. اگر چشم از 
سمت مرکز به سمت یکی از دو الکترود حرکت کند، این 
الکترود سمت مثبت شبکیه را می بیند و الکترود مخالف 
اختلاف  نتیجه،  در  می بیند.  را  شبکیه  منفی  سمت 
محققان  می آید.  وجود  به  الکترودها  بین  پتانسیلی 
بصری،  پروتزهای  در  می تواند  نوآوری  این  معتقدند 

عینک های طبی و ربات ها استفاده شود.

طراحی جت اسکی که تبدیل به قایق بادی می شود

آیفون های ۲۰۲۰ با استاندارد ۵G عرضه می شوند

ابداع لنزی که با ۲ بار پلک زدن زوم می کند!
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مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

4هزار تن در صنعت سنگ قم 
مشغول فعالیت هستند

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: ۲۵۰ واحد سنگ بری در این 
استان وجود دارد و بالغ بر ۴ هزار تن در قالب این واحدهای صنعتی مشغول فعالیت 

هستند.
اسرافیل شعاعی روز یک شنبه در جمع خبرنگاران افزود: حمایت از سرمایه گذاری و 

تسهیل در مسیر فعالان اقتصادی هدف اصلی شرکت شهرک های صنعتی قم است.
وی در ادامه گفت: قم در سه ماه نخست سال جاری در امر واگذاری زمین به فعالان 
اقتصادی برای احداث واحدهای صنعتی و جذب سرمایه گذار رتبه نخست کشور را به 

دست آورده است.
وی همچنین با اشاره به اهمیت حمایت از صنایع کوچک اظهار داشت: آن چیزی 
که سبب بهره مندی قشرهای ضعیف جامعه از مواهب اقتصادی می شود تقویت صنایع 

کوچک است.
وی ادامه داد: برای تولید واقعی هیچ گونه بن بستی وجود نداشته و باید با همکاری با 

فعالان صنایع کوچک تحریم های ظالمانه غرب را بی اثر کرد.
شعاعی بیان کرد: تامین زیرساخت های خدماتی اولویت نخست شرکت شهرک های 

صنعتی در رابطه با واحدهای صنعتی است.
وی عنوان کرد: شرکت شهرک های صنعتی استان در راستای درخواست های واحدهای 

صنعتی و شهرک های صنعتی اقدام های خود را سوق داده است.
شعاعی اظهار کرد: ارائه خدمات آموزشی و مشاوره ای و ایجاد زیرساخت های لازم در 

شهرک های صنعتی، ۲ اقدام اصلی و عمده شرکت شهرک های صنعتی است.
شعاعی در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: توسعه خوشه های با دارای قابلیت 

و ظرفیت بالا از اولویت های اصلی شرکت شهرک های صنعتی قم است.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: مدیریت شرکت شهرک های صنعتی در دوره جدید صرفا با 

نظر فعالان اقتصادی و بر مبنای اصول کارشناسی اداره می شود.
*پایانه صادرات سنگ در قم احداث شود

صادرات،  توسعه  گفت:  نیز  قم  صنعتی  شهرک های  شرکت  کوچک  صنایع  معاون 
آماده سازی بستر این امر و فرهنگ سازی صادراتی اولویت های اصلی خوشه سنگ است.

وحید آشتیانی تصریح کرد: بیش از ۲ هزار واحد صنعتی کوچک و متوسط در قالب 
شرکت شهرک های صنعتی در استان مشغول فعالیت هستند.

وی همچنین خاطرنشان کرد: قم به دلیل نزدیکی به بازار مصرف ظرفیت بسیار بزرگی 
برای ایجاد یک پایانه صادراتی صنعت سنگ دارد.

بازاریابی،  امکان  ایجاد شود  و  تشکیل  پایانه  این  کرد: درصورتی که  عنوان  آشتیانی 
سرمایه گذاری و توسعه صنعت در مسیر منطقی خود قرار می گیرد.

وی ادامه داد: تلاش می شود شهرک صنعتی الغدیر به عنوان پایانه صادراتی صنعت 
سنگ استان تبدیل شود، در این پایانه تمام بسترهای لازم ایجاد خواهد شد.

معاون صنایع کوچک شرکت شهرک های صنعتی قم در پایان تاکید کرد: هدف نهایی 
خوشه سنگ، توسعه بازارهای صادراتی این صنعت با همکاری مشترک بین واحدهای 

صنعتی و تولیدی و افزایش کنسرسیوم های تجاری است.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم :

 21درصد از جمعیت قم فعالیت ورزشی
 انجام می دهند

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: ۲۱ درصد از جمعیت کل استان قم معادل 
۲۳۰ هزار تن فعالیت ورزشی انجام می دهند که طی برنامه ای به دنبال ارتقای این آمار 

در استان هستیم.
رسول منعم با اشاره به تدوین سند توسعه ورزش همگانی در قم ادامه داد: بر اساس این 
سند، جمعیت فعال در حوزه فعالیت های ورزش در قم از ۲۱ درصد کنونی به ۳۵ درصد تا 

افق سال ۱۴۰۴ برنامه ریزی شده است.
وی ادامه داد: بر اساس این سند، جمعیت فعال در حوزه فعالیت های ورزشی در این 

استان به بیش از ۴۵۰ هزار تن افزایش می یابد.
مدیرکل ورزش و جوانان قم با بیان اینکه با تصویب نهایی این سند در شورای ورزش 
همگانی استان به ریاست استانداری قم، روند اجرایی شدن آن آغاز می شود، اظهار 
داشت: در این سند سهم دستگاه های مختلف برای توسعه ورزش همگانی و تحقق این 

چشم انداز تعیین شده است.
منعم با اشاره به تلاش برای توسعه ورزش صبحگاهی و عصرگاهی در بوستان های 
قم گفت: هم اکنون ۵۰ ایستگاه ورزش صبحگاهی در سطح بوستان های استان فعال 
هستند که به منظور توسعه ورزش همگانی، توسعه این ایستگاه ها با همکاری شهرداری 

در دستور کار است.
وی ادامه داد: به منظور توسعه ورزش صبحگاهی به دنبال اختصاص سانس ساعت ۶ تا 
۸ صبح تمام اماکن ورزشی دولتی و خصوصی به ورزش هستیم که این موضوع به عنوان 

یکی از اولویت ها در دستور کار بررسی شورای ورزش همگانی استان است.
مدیرکل ورزش و جوانان قم افزود: هم اکنون تعدادی ایستگاه ورزش عصرگاهی استان 
فعالیت دارند که در تلاش برای پیدا کردن راهکارهایی برای افزایش این ایستگاه های در 

بوستان های استان هستیم که لازمه آن تامین مربی در این زمینه است.

 مسئول واحد هنرهای تجسمی حوزه هنری قم:
 25نمایشگاه در نگار گذر قم به نمایش درآمده است

 مسئول واحد هنرهای تجسمی حوزه هنری قم با اشاره به فعالیت حدود ۲ ساله نگارگذر 
خیابان صفائیه در این استان گفت: تا کنون ۸۲۵ اثر در قالب ۲۵ نمایشگاه در این نگار گذر 

به نمایش درآمده است.
مهدی ایمانی هدف از راه انداری نگارگذر در قم را رفع برخی محدودیت های زیرساختی  
و  استان  با تلاش حوزه هنری  نگار گذر در سال ۱۳۹۶  این  اظهار داشت:  و  دانست 
مساعدت سازمان فرهنگی، ورزشی اجتماعی شهرداری قم با ظرفیت ۳۳ اثر در پیاده گذر 

خیابان صفائیه راه اندازی شد.
وی با اشاره به فقر زیرساخت های فرهنگی در قم ادامه داد: نگارخانه و نگارستان های 
انگشت شماری در استان وجود دارد که این زیرساخت های فرهنگی تنها به شهر قم نیز 
محدود شده است که متاسفانه عموم مردم حتی از وجود چنین زیرساخت هایی در استان 

بی خبر هستند.
مسئول واحد هنرهای تجسمی حوزه هنری قم، با اشاره به اهداف ایجاد نگارگذر در 
قم، افزود: ذائقه سازی در حوزه فرهنگ و هنر، افزایش سرانه و خوراک فرهنگی برای 
خانواده ها، ارائه آثار و معرفی هنرمندان،  استفاده از ظرفیت های موجود و ایجاد بسترهای 

هنری از جمله اهداف مهم شکل گیری این نگارگذر در این شهر است.
ایمانی، ادامه داد: بی توجهی به مسائل هنری ناشی از عدم شناخت کافی مسئولان 
نسبت به اهمیت فرهنگ و هنری و دلیل عمده نادیده گرفته شدن هنر و هنرمندان، در 

اولویت نبودن فرهنگ در میان مردم است.
وی اظهار داشت: حوزه هنری قم با درک مسائل و معضلات حوزه فرهنگ و هنر در 
استان با ارائه طرحی در خصوص ایجاد نگار گذر، بر آن شد تا باهدف فرهنگ سازی و 
مواجه مردم با آثار هنری هنرمندان شهر و فرهنگ سازی در مسائل مختلف به واسطه آثار 

هنری در سطح عموم مردم و علاقه مندان نگارگذر فرهنگ را تجهیز و راه اندازی کرد.
مسئول واحد هنرهای تجسمی حوزه هنری قم، با بیان اینکه این نگارگذر بازخوردهای 
مثبت بسیار زیادی داشته است گفت: استقبال مردم از این نگار گذر این نکته را نشان 

می دهد که شهر قم ظرفیت ایجاد نگارگذرهای جدید با ساختاری حرفه ای را داراست.

 مدیرکل سیاسی استانداری قم خبرداد

آغاز به کار فعالیت کمیته اطلاع رسانی
 ستاد انتخابات قم 

مدیرکل دفتر امور سیاسی، انتخابات و تقسیمات کشوری استانداری قم گفت: کمیته 
اطلاع رسانی ستاد انتخابات استان گام نخست فعالیت خود را در محور تبیین مؤلفه های 

مردم سالاری در نظام اسلامی،  آغاز کرد. 
مرتضی بابایی   بیان کرد:  در این مرحله که تا پایان تابستان ادامه خواهد یافت،  تلاش 
می شود تا مفاهیمی همچون مردم سالاری دینی،  قانون اساسی،  حقوق شهروندی و 
مسائلی مانند آن از طریق رسانه های استان مطرح و افکار عمومی مردم بیش ازپیش با این 

مباحث آشنا شود.
وی افزود: پس از سپری شدن مرحله تبیینی،  فعالیت ستاد انتخابات استان در بخش 
تبلیغی آغاز می شود که این مرحله تا دهه مبارک فجر ادامه خواهد یافت و در آن موضوعاتی 
در ارتباط با کارکردهای مختلف مجلس شورای اسلامی در نظام اسلامی برای مردم بیان 

می شود.
وی ادامه داد:  گام سوم فعالیت کمیته اطلاع رسانی ستاد انتخابات استان نیز با تشویق 
تا زمان برگزاری  مردم برای شرکت پرشور در انتخابات سال جاری از دهه مبارک فجر 

انتخابات انجام می شود.
بابایی گفت:  تلاش می کنیم همه ظرفیت های موردنیاز برای برگزاری پرشور و نشاط 
انتخابات را در قم فراهم آوریم تا همه واجدین شرایط بتوانند در سرنوشت سیاسی خود 

مشارکت فعال داشته باشند.
به  و تشویق مردم  افزایش نشاط سیاسی  استان در  بیان کرد: نقش رسانه های  وی 
شرکت در انتخابات بسیار پررنگ است و به همین خاطر از همه اصحاب رسانه فعال در قم 

می خواهیم به وظیفه سیاسی و اجتماعی خود در این راستا عمل کنند.
وی ادامه داد:  فعالیت سایر کمیته های ستاد انتخابات استان نیز با ابلاغ احکام اعضا 
و تشکیل جلسات کارشناسی، آغازشده است و این روند تا پایان فرآیند برگزاری انتخابات 

ادامه می یابد.

تجربه حداقل ۴۰ ساله کشور نشان می دهد که ایران اسلامی با سبک سنتی و 
معمول نمی تواند از نابسامانی اقتصادی نجات پیدا کند و صنعت فرسوده و بیمارگونه 
کشور تنها با فرمول و استراتژی دانش محور و نقش و حضور راهبردی شرکت های 

دانش بنیان خون تازه و حیات دوباره پیدا می کند.
گواه این ادعا حضور ۳۷۰۰ شرکت دانش بنیان است که بیش از ۷۰ درصد آنها نیز 
تازه بنیان هم هستند که صادرات سالانه این نوع شرکت ها به مرز یک میلیارد دلار در 

سال می رسد.
مضاف بر اینکه در میان شرکت های تولیدی و تجاری حاضر شرکت های مبتنی بر 
اقتصاد دانش محور با کمترین آمار تعدیل نیرو توانسته اند با حداقل هزینه جاری نقش 
مهمی در توسعه و رونق تولید داشته و پیشتاز درآمدزایی در عرصه اقتصاد منهای نفت 

باشند.
* رشد چشمگیر شرکت های دانش بنیان قم

رئیس پارک علم و فناوری استان قم به عنوان یکی از اصلی ترین متولیان جامعه 
علم و فناوری با اشاره به نقش کم نظیر شرکت های فناور استان می گوید: با گذشت 
بیش از ۷ سال از زمان راه اندازی پارک قم، اولین فعالیت ما در حوزه تثبیت و توسعه 

زیرساخت های فیزیکی بوده است.
سید حسین اخوان علوی با بیان اینکه در دو سال اخیر، افزایش زیرساخت های 
لازم برای استقرار فناوران در پارک انجام داده ایم، بیان می کند: مجتمع مروارید را به 
طور کامل تحت تملک درآوردیم و پارک علم و فناوری را به این مجتمع منتقل کردیم و 
همچنین اراضی ۲۰ هکتاری را برای ساخت سایت اصلی پارک با نام پردیس فناوری 
حضرت علی اکبر )ع( تملک کرده ایم که عملیات عمرانی این سایت به زودی اجرایی 

می شود.
وی فعالیت در حوزه توسعه فرهنگ فناوری و نوآوری را به عنوان دومین دسته 
فعالیت های پارک علم و فناوری قم بیان می کند و ادامه می دهد: ما از ابتدای فعالیت 
پارک، در راستای ترویج و توسعه فرهنگ فناوری و نوآوری در سطح استان اقدام به 
برگزاری رویدادهای فناورانه متعددی کرده ایم؛ برگزاری اولین رویداد استارتاپ کشور 
با موضوع فرهنگ فناوری، برگزاری اولین رویداد ایده پردازی در حوزه علوم و معارف 
برگزاری  و  تجربه  انتقال  نشست های  و  فناوری  متعدد  تورهای  برگزاری  اسلامی، 

همایش های هوشمندسازی از این نوع کارهای ما بوده است.
رئیس پارک علم و فناوری استان قم بیان می کند: در نتیجه این اقدامات امسال با ۷۴ 
شرکت دانش بنیان در جایگاه دهم پارک های علم و فناوری کشور ایستادیم و این در 
حالی است که در ابتدای سال ۹۴ با ۲۰ شرکت دانش بنیان، در رده دهم قرار داشتیم.
با توجه به شاخص های  اینکه جایگاه فعلی پارک علم و فناوری قم  بیان  با  وی 
جمعیتی و زیرساختی استان می تواند موفقیت قابل ملاحظه ای برای پژوهشگران قم 
باشد، بیان می کند: فضای استقرار واحدهای فناور را افزایش دادیم و از ۳ هزار و ۲۰۰ 

مترمربع به نزدیک ۱۲ هزار مترمربع رساندیم.
*توسعه صنعت بدون پشتوانه علمی امکان پذیر نیست

انسانی  علوم  تخصصی  پارک  به  تبدیل  برای  پارک  بسترسازی  به  علوی  اخوان 
و اسلامی اشاره می کند و می گوید: این موضوع یکی از اقدامات ما در پارک علم و 
فناوری است که آن را اکنون تبدیل به مهم ترین پارک علم و فناوری در کشور در حوزه 

علوم انسانی، اسلامی و فناوری های نرم و هویت ساز تا افق ۱۴۰۴ کرده است.
وی اظهار داشت: محصولات فناورانه متعددی در پارک علم و فناوری قم تولید شده 

که نیاز داخلی ما را از محصولات خارجی برآورده می کند.
*زیرساخت فعالیت شرکت های دانش بنیان فراهم نیست

یکی از فعالان در حوزه تولید محصولات بهداشتی و شیمیایی نیز در گفت وگو با 
خبرنگار مهر، با بیان اینکه الآن صنعت و تولید درگیری مسائل و مشکلات بسیاری 
عدم  و  علمی  فقر  تولید  موانع  و  مشکلات  افزایش  دلایل  از  یکی  گفت:  هستند 

برخورداری از نگاه دانش محور به این مسائل است.
رضا زمانی با تأکید بر اینکه با روش های منسوخ و غیر علمی نمی توان رفع موانع 
تولید کمک کرد گفت: صنعتگران و تولیدکنندگان باید موانع و مشکلات خود را با 
شرکت های دانش بنیان در میان بگذارند و از آنها برای توسعه صنعتی و اقتصادی 

کمک بخواهند.
به دلیل عدم درک ارزش شرکت های دانش بنیان کمترین امکانات و تسهیلات در 

اختیار آنهاست
وی که در حوزه تولید محصولات بهداشتی و شیمیایی دارای ۳ مجوز دانش بنیان 
است با اشاره به اینکه زیرساخت فعالیت و توسعه شرکت های دانش بنیان فراهم 
نیست، گفت: متأسفانه به دلیل عدم درک فعالیت و ارزش این نوع شرکت ها کمترین 

امکانات و تسهیلات در اختیار آنهاست.
مدیر شرکت دانش بنیان شفا تجهیز سورنا با ابراز خرسندی از اجرای قوانین سخت 
گیرانه در پذیرش و صدور مجوز برای شرکت های دانش بنیان ادامه داد: البته باید 
زمانی که یک شرکت توانست مجوز دانش بنیان بگیرد حمایت ها و تسهیلات لازم در 

اختیار آنها قرار گیرد و آنها را در خیل مشکلات تنها نگذارند.
*بروکراسی اداری مانع بزرگی شده است

یکی دیگر از شرکت های دانش بنیان عضو پارک علم و فناوری قم که در حوزه تولید 
انواع تجهیزات پزشکی و ملزومات دارویی چشم پزشکی فعالیت می کند گفت: رونق 

تولید تنها با حضور مسئولان و صنعتگران عامل و فعال و شعارگریز امکان پذیر است.
نادر نوشیروانی گفت: حداقل توانایی تولید ۵ نوع محصول دیگر را داریم و در حال 
حاضر به سفارش برخی از شرکت ها دو نوع محصول انحصاری ژل ارتوپدی و محلول 

چشمی هم تولید می کنیم.
وی که تولید کننده ۱۱ نوع محصول و تجهیزات پزشکی و ملزومات دارویی چشم 
پزشکی است، با انتقاد از برخی موانع توسعه و رونق تولید گفت: به عنوان یک شرکت 
تولید کننده محصولات انحصاری و دانش بنیان توانایی افزایش تولید و اشتغال زایی را 

دارم اما متأسفانه بروکراسی اداری و دیوار بلند دریافت مجوز مانع بزرگی شده است.
مدیرعامل واحد فناور ابزار طب پویا با بیان اینکه تاکنون برای ۳۰ نفر اشتغال مستقیم 
ایجاد کرده است، گفت: متأسفانه برای طرح توسعه خط تولید ما را مکلف کرده اند که 
فضای خود را گسترش دهیم که با توجه به امنیت بهداشتی و حساسیت بالای خط 

تولید اجرای این فرایند کار بسیار سختی است.
وی با تأکید بر اینکه هرکس که دلش برای توسعه و رونق اقتصادی مملکت می تپد 
باید بدون کار اضافی وارد عمل شود، گفت: از همان ابتدا شیوه و روش ما این بوده 
است که دنبال اظهار وجود و نمایش نباشیم و بی جهت خود را وابسته و محدود به افراد 

و قوانین دست و پاگیر نکنیم.
*تشریح موانع تولید و توسعه در شرکت های دانش بنیان

مدیرعامل شرکت دانش بنیان ابزار طب پویا با اعلام این نکته که مشکلات و موانع 
تولید و صنعتگران سال هاست که معلوم و روشن است گفت: واقعیت این است که تا 

صنعت پا نگیرد و راه نیفتد خبری از خودکفایی، اشتغال زایی و توسعه نخواهد بود.
رویکرد  اینکه  بیان  با  نیز  آسمان  مدیر موسسه رصدگر عمق  زنی،  پیوند  مهدی 
اقتصادی و تجاری کشور مناسب شرکت های فناور نیست گفت: الآن در سامانه ستاد 
که مربوط به آگهی های مزایده و مناقصات است بیش از ۶۰ مجوز تعریف شده است 
اما هیچکدام از این نوع آگهی ها اهمیت و توجهی به مجوزهای فناوری شرکت های 

فناور نکرده و فقط به اساسنامه شرکت ها توجه دارد.
مدیر واحد فناور کیمیا پژوهان صنعت گستر قم نیز با بیان اینکه باید زمینه های 
صنعتی شدن شرکت های فناور فراهم شود، گفت: فضایی که در پارک قم وجود دارد 
نمی تواند نیازهای کارگاهی و تولیدی برخی از شرکت ها را تأمین کند و در این زمینه 
باید تسهیلات ویژه ای را برای شرکت های نوپا و فناور ایجاد کنند تا زمین های کارگاهی 
مناسبی در شهرک های صنعتی فراهم شود. مهدی نجفی با اشاره به اینکه از مرحله 
تحقیق و توسعه ایده گذشته و قابلیت تولید محصول را دارند، گفت: رونق تولید در 

عرصه های دانش بنیان رشد و توسعه اقتصادی را چندین برابر خواهد کرد.
وی با تأکید بر اینکه اقتصاد نفتی کشور را به ساحل آرامش نمی رساند، گفت: 
اقتصاد دانش بنیان می تواند ما را در مقابل بحران آفرینی استکبار جهانی بیمه کند و 

رونق تولید را بر سر سفره های مردم بیاورد.
به هر صورت با توجه به پتانسیل بالای علمی شرکت های فناور به ویژه واحدهای فناور 
دانش بنیان می توان به این شرکت ها به عنوان پیشاهنگ اقتصاد منهای نفت تکیه 
کرد؛ علاوه بر اینکه آنها در بومی سازی محصولات خارجی با استفاده از مهندسی 
معکوس، کیفی سازی محصولات داخلی، جمع آوری دانش بومی و گسترش آن 
در سطح داخلی و بین المللی می توانند در تحقق رونق تولید کیفی و پایدار شاخص 

باشند.

آیت الله سعیدی:

داشتن معنویت لازمه خدمت در حرم های 
اهل بیت)ع( است

 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( لازمه خدمت به حرم های اهل بیت)ع( 
را داشتن معنویت دانست و افزود: افرادی که در این حوزه ها فعالیت می کنند دارای 

معنویت بسیاری هستند.
آیت الله سید محمد سعیدی ظهر دوشنبه در دیدار معاون وزیر راه و شهرسازی و 
دست اندرکاران پروژه ضلع شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س( که در سالن محراب 
شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع( برگزار شد، با بیان اینکه 
وظایف ما در نظام اسلامی دارای یک جوهره معنوی است، افزود: رسالت هایی که در 

حوزه های مرتبط با حرم های مطهر باشد از معنویت بیشتری برخوردار است.
وی لازمه خدمت به حرم های مطهر اهل بیت)ع( را داشتن معنویت دانست و افزود: 

افرادی که در این حوزه ها فعالیت می کنند دارای معنویت بسیاری هستند.
امام جمعه قم ادامه داد: فردی که در خدمت رسانی دارای نگاه معنوی نباشد هیچ اجر 

و مزدی برایش در نظر گرفته نخواهد شد.
وی تصریح کرد: حتی گاهی برخی از افراد خارجی که در اماکن مقدس فعالیت 
می کنند دارای نگاهی معنوی هستند و به دلیل این نگاه خود اجر و پاداش بزرگی را 

نیز دریافت می کنند.
آیت الله سعیدی با تأکید بر اینکه دنیا مزرعه آخرت است، افزود: ما بر اساس آموزه های 

قرآنی معتقدیم که بعد از مرگ فضایی گسترده تر و با شکوه تر برای ما فراهم می شود.
وی با اشاره به لزوم کمک و خدمت به خلق خدا افزود: شفاعت اهل بیت)س( شامل 

حال کسانی می شود که در دنیا برای کمک به مردم تلاش کنند.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( ادامه داد: خداوند متعال به افرادی که 
برای کسب رضای الهی به مردم خدمت می کنند نیروی بیشتری می دهد و این افراد 

برای حرکت به سوی اهداف عالی تلاش بیشتری انجام می دهند.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان قم  خبرداد

اختصاص 17میلیارد تومان برای امهال بدهی 
کشاورزان قمی

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان قم از اختصاص ۱۷ میلیارد تومان برای امهال بدهی 
کشاورزان قمی طی مرحله دوم خبر داد.

حسین کوه خضری در خصوص اجرای طرح امهال بدهی کشاورزان در قم اظهار 
داشت: طبق مصوبه مجلس شورای اسلامی این طرح ۶ ماهه دوم سال ۹۶ را در برگرفته 
بود اما آنچه تعلق گرفته مربوط به زمان اول مهرماه ۹۶ تا ۲۹ اسفندماه سال ۹۷ بوده 

است.
وی ادامه داد: این مصوبه همه کشاورزان را در برگرفت به جز کشاورزانی که تسهیلات 
برای  کشاورزی  راستای  در  منابع  یا  و  است  نبوده  توسعه  صندوق  از  دریافتیشان 

خشکسالی و سرمازدگی سال ۹۷ باشد.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان قم بیان کرد: در طرح امهال بدهی کشاورزان کلیه 
هزینه مربوط به جرائم و سود آن توسط دولت پرداخت شد و باغات به مدت سه سال 

امهال شدند.
وی گفت: بعد از ابلاغ اعتبارات ۲۶ میلیارد تومان سهم قم شد که کفاف هزینه امهال 
این استان را نمی داد؛ بنابراین سقفی در نظر گرفته شد که کشاورزانی که وام آن ها زیر 

۲۰ میلیون تومان است، امهال می شوند.
کوه خضری اظهار داشت: در مرحله اول ۸۰ درصد این اعتبارات سهم بانک کشاورزی 

و باقی اعتبارات میان سایر بانک ها توزیع شد.
وی گفت: در مرحله دوم هزار میلیارد تومان برای امهال بدهی کشاورزان در نظر گرفته 
شد که ۱۷ میلیارد تومان سهم استان قم بود که همه این مبلغ به بانک عامل تعلق گرفت 

به شرط اینکه این بانک کلیه بدهکاران مشمول بند)خ( را امهال کنند.

مدیر آبفا دهاقان  خبرداد

کاهش 4 درصدی سرانه مصرف مصرف آب 
دردهاقان

مدیر آبفا دهاقان با اشاره به کاهش مصرف سرانه آب شرب دراین شهرستان گفت 
:سرانه مصرف آب شرب درسال ۹۷ در  دهاقان نسبت به سال ۹۶ بیش از ۴ درصد 

کاهش یافت که این رویداد تنها به دلیل مصرف صحیح آب توسط مردم تحقق یافت
با حضور شهردار،رئیس و اعضای شورای شهر ،سایر مقامات و نیز  بیش از ۴ هزار و 

۴۰۰ نفر از قشرهای  مختلف ،پویش لبخند آب در شهرستان دهاقان برگزارشد.
زارعان با ابراز خرسندی از استقبال قابل توجه مردم در برگزاری جشن لبخند آب اعلام 
کرد: این پویش لبخند آب  با هدف تعامل و همکاری بیش از پیش مردم در رابطه با 
مدیریت مصرف آب از سوی روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب 

استان اصفهان  دردستور کار قرار گرفت 
وی با اشاره به کاهش مصرف سرانه آب شرب در شهرستان دهاقان اعلام کرد:سرانه 
مصرف آب شرب درسال ۹۷ در  دهاقان نسبت به سال ۹۶ بیش از ۴ درصد کاهش یافت 

که این رویداد تنها به دلیل مصرف صحیح آب توسط مردم تحقق یافت
وی افرود:با اینکه همه ساله با افزایش جمعیت روبرو هستیم و بدنبال آن تقاضا برای 
مصرف آب هم بیشتر می شود اما با این وجود مردم با مدیریت صحیح مصرف مانع از 

مصرف بی رویه این ماده حیاتی شدند
مدیر آبفا دهاقان باتوجه به افزایش بی سابقه دما در تابستان سال جاری عنوان کرد: 
در تابستان سال ۹۸ دما  نسبت به سالهای قبل بسیارافزایش یافت بر این اساس از مردم 
می خواهیم درمصرف درست آب بیش از گذشته دقت نمایند به ویژه در زمان پیک به 

مواردی که منجر به مصرف بهینه آب می شود بیشتر توجه نمایند.

رییس اداره نگهداری ابنیه راه های راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد

اجرای طرح تعمیر و تعریض پل های آبرو 
محورقم  - تفرش 

رییس اداره نگهداری ابنیه راه های راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت : با 
هزینه ای افزون بر ۵ میلیارد ریال ، طرح تعمیر و تعریض ۴ دستگاه پل جاده ای درمحور 

قم ) باغیک ( – تفرش اجرایی شد . 
عباس شکوری با عنوان این موضوع که اجرای این طرح از اردیبهشت ماه سالجاری 
کلید خورده است درخصوص بازه زمانی تکمیل آن نیز اظهار داشت : با توجه به اینکه 
جهت اجرای طرح مذکور سعی بر عدم انسداد و یا حتی اعمال محدودیت ترافیکی 
درمسیرهای اجرایی پروژه می باشد ، تسریع در تکمیل آن حداکثر تا پایان آذرماه سال 

۹۸ دردستور کار قرار دارد . 
وی درخصوص مشخصات فنی اقدامات درحال اجرا جهت تعمیر وتعریض ۴ دستگاه 
پل محور قم – تفرش ، اظهار داشت : تعریض متغیر ۲ تا ۴ متر درطرفین پلها ، اجرای 
رادیه و برید جهت مقابله با آب شستگی ، اجرای ملات تعمیری به منظور مرمت بتنهای 
مضمحله ، دریواسیون ) تنظیم بستر پل ( ، تنقیه و پاکسازی دهانه ها و .... از اهم 

اقداماتی است که درراستای اجرای این طرح درحال اجرا می باشد . 
شکوری درادامه به اهمیت و موقعیت پلهای واقع در محور قم – تفرش اشاره کرد 
و تصریح نمود : به دلیل ییلاقی و کوهستانی بودن منطقه،  وهمچنین  راه اصلی 
دسترسی به شهرستان تفرش  که این محوردوطرفه را معبر اتوبوسها گردانیده، ارتقا 

ایمنی تردد محور باغ یک – تفرش در اولویت قرار گرفته است. 

معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه وشهرسازی استان قم :

راه شهرک سینمایی نور هموار می شود
حضور  با  گفت:  قم  استان  وشهرسازی  راه  کل  اداره  ساخت  و  مهندسی  معاون 
نمایندگان شرکت سینمایی نور تابان، اداره کل راه و شهرسازی، مشاور طرح و سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی،گزینه های پیشنهادی راه دسترسی شهرک سینمایی نور مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.
عباس فراهانی ضمن اعلام خبر فوق اظهار داشت: شهرک سینمایی نور واقع در 
کیلومتر ۶۰ محور آزادراه قم- تهران که در سالیان گذشته احداث گردیده، فاقد راه 
دسترسی مناسب است که به همین منظور احداث راه دسترسی شش کیلومتری با 

مشارکت دستگاه های مربوطه در دستور کار قرار گرفته است.
وی افزود: با بررسی های انجام شده توسط مشاور طرح، سه گزینه در این خصوص 
پیشنهاد شد که دو گزینه به دلیل واقع شدن طرح در مسیر سیلاب و لزوم ایجاد تقاطع 

غیر همسطح در محل آزاد قم- تهران حذف شد.
فراهانی در خصوص جزییات انتخاب گزینه نهایی توضیح داد: طرح راهی که شهرک 
 ـتهران و جاده قدیم متصل می  سینمایی نور را به تقاطع علی آباد واقع در آزاد راه قم 

نماید به عنوان گزینه مناسب انتخاب گردید.
معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: در همین راستا 
مقرر شد اداره کل راه و شهرسازی کلیه استعلامات لازم را از دستگاه های مربوطه اخذ 

نماید تا در زمان اجرایی پروژه ممانعتی و مشکلی پیش نیاید.
فراهانی در خصوص هزینه اجرای این طرح اعلام کرد: برآورد اولیه هزینه اجرای این 
طرح در حدود ۸۰ میلیارد ریال خواهد بود اما رقم دقیق آن پس از برآورد مشاور طرح 

نهایی خواهد شد.
وی خاطر نشان ساخت: در ارتباط با این طرح می بایست کمیته فنی با ریاست دفتر 
فنی استانداری قم تشکیل شود و مسائل و مشخصات فنی آن مورد بحث و بررسی 

کارشناسان قرار گیرد.

نبض کُند صنعت بدون مؤلفه های دانش بنیان

شرکت های فناور چراغ راه رونق تولید هستند
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دبیرکانون سراسری انبوه سازان مسکن:

قوانینناصوابباعثمیشودطرحهای
خوبرویزمینبماند

 دبیرکانون سراسری انبوه سازان مسکن و ساختمان، با طرح این سوال که آیا ضوابط 
و مقررات شهرسازی در جهت سوداگری مسکن است یا توزیع عادلانه مسکن؟ گفت: 
دولت های یازدهم و دوازدهم تلاش هایی مثبت در حوزه بازآفرینی شهری داشت اما با 

وجود تلاش زیاد دولت، قوانین ناصواب باعث شد طرح های خوب روی زمین بماند.
»فرشید پورحاجت« در خصوص چگونگی استقبال انبوه سازان از ساخت مسکن 
استیجاری گفت: باید ریسک سرمایه گذاری در حوزه تولید مسکن کاهش یابد تا برای 

ساخت مسکن استیجاری شاهد داوطلب شدن انبوه سازان باشیم.
وی ادامه داد: دولت باید قبول کند ابتکاری در حوزه اجاره داری ارائه دهد که تولید 

مسکن اجاره ای برای بخش تولید مقرون به صرفه باشد.
پورحاجت با اشاره به اقدام وزارت راه برای اعطای زمین های رایگان به سازندگان 
مسکن استیجاری اضافه کرد: البته ابزار اصلی در ساخت و ساز، زمین است اما ما 
هنوز نمی دانیم این زمین ها در کجا قرار دارد و فراخوان عمومی برای مشارکت ساخت 

در این زمین ها هنوز نداشته ایم.
وی گفت: هنوز ایراداتی وجود دارد که بخش خصوصی رغبت نمی کند پای این 

طرح بیاید.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان اضافه کرد: به طور کلی سیاست وزی در حوزه 

مسکن باید به سمت تولید مسکن انبوه باشد تا بحران از حوزه مسکن خارج شود.
پورحاجت ادامه داد: تاسیس سازمان اجاره داری )موسسات اجاره داری( تکلیفی 
قانونی است که در قانون ساماندهی آمده است اما هر زمان در شرایط بحرانی مسکن 
قرار گرفتیم به جای اجرای این بند از قانون صحبت از خانه های خالی و مجازات های 

مربوط شده است که اتفاقا باعث شوک قیمت می شود.
به گفته پورحاجت متناسب با نیاز مردم بیش از چهار میلیون مسکن نیازمندیم و 

سیاست های دولت می تواند در راستای رسیدن به این رقم باشد.
وی با بیان اینکه به نظر می رسد مجلس به نقش محوری خود عمل نکرده است و 
برای حل کمبود مسکن قانونگذاری نشده است، گفت: برای مثال آیا ضوابط و مقررات 
شهرسازی در جهت سوداگری مسکن است؟ یا این مقرارت در جهت توزیع مسکن و 

همین طور تولید مسکن برای دهک های هدف جامعه است؟
این کارشناس حوزه مسکن اضافه کرد: سیاست های تولید مسکن تاکنون به گونه ای 
نبوده است که خردورزی شده باشد و ساخت و سازها بیشتر به صورت طرح های موقت 

یا شخصی ساز بوده است.
وی گفت: اگرچه اعطای زمین برای ساخت مسکن استیجاری دیر عمل شد اما 

نحوه درست اجرای این دستور می تواند پای انبوه سازان را به این طرح باز کند.
 

توسط عضو هیات مدیره کانون سراسری مرغداران گوشتی اعلام شد

عواملافزایشقیمتگوشتمرغ

 عضو هیات مدیره کانون سراسری مرغداران گوشتی، کاهش وزن گیری مرغ را به 
دلیل افزایش دمای هوا، تلفات بر اثر بروز بیماری ها، کاهش کیفیت نهاده های تولید 
همچون واکسن و ریزمغذی ها و افزایش تقاضا به علت جایگزینی گوشت مرغ به جای 

گوشت قرمز و ماهی را از عوامل افزایش قیمت گوشت مرغ برشمرد.
»برومند چهارآیین« درباره اینکه طی روزهای اخیر قیمت گوشت مرغ از مرز ۱۵ هزار 
تومان عبور کرده است افزود: بر اساس بررسی کارشناسی بر مبنای قیمت های مصوب 
دولتی نهاده ها مانند کنجاله سویا، ذرت و هزینه های تمام شده تولید باید قیمت هر 
کیلوگرم مرغ زنده جلوی در مرغداری بین ۹ هزار و ۷۰۰ تا ۱۰ هزارتومان و قیمت 
منطقی برای مصرف کنندگان ۱۴ هزار تا ۱۴ هزار و ۵۰۰ تومان باشد و قیمت هایی 
بیش از این منصفانه نیست. عضو هیات مدیره کانون سراسری مرغداران گوشتی 
اظهارداشت: از پانزدهم خرداد تا پانزدهم شهریور به دلیل افزایش دمای هوا وزن گیری 

بین ۲۰ تا ۲۵ درصد نسبت دیگر ماه های سال کمتر است.
وی میزان تلفات را ناشی از بیماری اندمیک همانند نیوکاسل دانست و تصریح کرد: 
اغلب واحدهای متاثر از بیماری نیوکاسل مرغ گوشتی است که این امر می تواند در 
حجم تولید تاثیر بسزایی داشته باشد. وی ادامه داد: همچنین طی ماه های اخیر 
به دلیل پایین بودن قیمت گوشت مرغ و ادامه ضرر تولیدکنندگان، احتمال کاهش 
تولید مرغ گوشتی در ماه های آتی وجود دارد. چهارآیین با بیان اینکه کاهش کیفیت 
نهاده ها در افزایش تلفات مرغ گوشتی موثر بوده است افزود: تاکنون سویا و ذرت مورد 
نیاز واحدهای تولیدی مرغداری از کشورهای برزیل و آرژانتین وارد کشور می شد اما با 
توجه به تشدید تحریم ها این محصولات از کشورهایی مانند هندوستان و اکراین تامین 
و وارد می شود که مدت نگهداری این نهاده ها خود به یک معضل تبدیل شده است زیرا 
اکنون مبادی انبارها از جمله بندر امام )ره( از وجود نهاده ها انباشت شده است و در 
دمای هوای بالا، شرایط استاندارد لازم را نداریم که این خود به کاهش کیفیت نهاده 
ها دامن می زند. به گفته وی، برخی نهاده ها مانند داروها، واکسن و ریزمغذی ها با 
ارز رسمی وارد کشور می شود اما با ارز آزاد به دست تولیدکنندگان می رسد و برخی 

واسطه ها در حال سوء استفاده در این فضا هستند و باید این افراد برخورد شود.
وی گفت: برخی مسئولان به جای برخورد با واسطه ها که از التهاب بازار به نفع خود 
سوء استفاده می کنند به اشتباه راه برخورد قهرآمیز و غیرقانونی را با تولیدکنندگان پیش 
گرفته اند به طوری که طی یک تا دو روز گذشته در برخی استان ها مانند کرمانشاه، 
ایلام و یزد برخی نیروهای تعزیرات با تولیدکنندگان برای تخلیه اجباری مرغ گوشتی 
با وزن و قیمت پایین برخورد کرده اند که همین امر موجب نگرانی تولیدکنندگان شده 
است. عضو هیات مدیره کانون سراسری مرغداران گوشتی درباره کاهش جوجه ریزی 
مرغ گوشتی گفت: پیش از این تولیدکنندگان روی هر کیلوگرم مرغ گوشتی بین یک 

هزار و ۵۰۰ تا سه هزارتومان ضرر می دادند.
به گزارش ایرنا، طی روزهای اخیر قیمت هرکیلوگرم مرغ گوشتی از مرز ۱۴ هزار و 
۵۰۰ تومان عبور کرده و در برخی استان های کشور به ۱۷ هزارتومان نیز رسیده است.

 
عضو هیات رییسه مجلس:

دولتنمیتواندحذفسهدهکراعملیاتیکند
 عضو هیات رییسه مجلس اظهار داشت: وقتی هنوز ما نمی دانیم سه دهک بالا 
چه کسانی هستند، نمی توان همان ها را نیز حذف کرد و دولت نمی تواند این کار را 
عملیاتی کند و همچنان به دلیل نبود زیرساخت ها و ابزارهای لازم و اطلاعات کافی، 

این کار امکان پذیر نخواهد بود.
احمد امیرآبادی فراهانی اظهار داشت: بهمن سال ۸۹ که دولت دهم یارانه نقدی 
را برقرار کرد قرار بود مردم در مصرف آب، برق و حامل های انرژی صرفه جویی کنند 
و دولت از مازاد این درآمدها یارانه ای نقدی به مردم پرداخت کند، اما دولت بعد از 
چندسال به این نتیجه رسید که یارانه به نیازمندان تعلق دارد و باید یارانه پُردرآمدها را 
حذف کند. وی افزود: نه تنها از سال اول که ۶۳ میلیون نفر یارانه می گرفتند کم نشد، 
بلکه تاکنون حدود ۸۰ میلیون نفر یارانه بگیر شده اند و سالانه نیز حدود یک میلیون 
نفر به این جمع اضافه می شود. این نماینده مجلس تصریح کرد: از سال ۹۳ و ۹۴ در 
قانون بودجه، مجلس دولت را مکلف کرده که یارانه افرادی که پُردرآمد هستند را قطع 
کند که دولت هنوز این کار را انجام نداده، چون یارانه به سمت بحث های سیاسی و 
رای گیری و انتخابات مجلس و ریاست جمهوری ربط داده شد؛ اما واقعیت این است 
که کسی نمی تواند یارانه ها را قطع کند. امیرآبادی فراهانی با بیان اینکه افراد پُردرآمد و 
دهک های بالا قابل شناسایی نیستند، گفت: به علت اینکه بانک اطلاعاتی منسجمی 

در کشور نداریم نمی توان خانوارها را از نظر درآمد به طور دقیق تفکیک کرد.
عضو هیات رییسه مجلس افزود: وقتی هنوز ما نمی دانیم سه دهک بالا چه کسانی 
هستند، نمی توان همان ها را نیز حذف کرد و دولت نمی تواند این کار را عملیاتی کند 
و همچنان به دلیل نبود زیرساخت ها و ابزارهای لازم و اطلاعات کافی، این کار امکان 

پذیر نخواهد بود.
وی گفت: برای رسیدن به امور مستمندان و مستضعفان جامعه راهکارهای مختلفی 
وجود دارد و حذف یارانه تنها راهکار نیست و به علت مشکلاتی که در شناسایی افراد 
پُردرآمد و کم درآمد در جامعه وجود دارد نه تنها یارانه پُردرآمدها حذف نخواهد شد، 
بلکه دولت به سمت حذف یارانه افراد کم درآمد خواهد رفت. دولت توانایی شناسایی 

دهک ها را ندارد و با این کار بازهم یارانه افراد فقیر قطع خواهد شد.

نائب رئیس اتحادیه املاک تهران پیش بینی کرد
کاهشقیمتخانههایکوچک

درنیمهدومسال
نائب رئیس اتحادیه املاک تهران گفت که در صورت عدم افزایش نرخ ارز و حامل های 
انرژی واحدهای زیر ۱۵۰ متر نیز در نیمه دوم سال کاهش ۲۰ تا ۳۰ درصدی قیمت ها را 
تجربه می کنند. حسام عقبایی گفت: اکنون کاهش قیمت خانه مشمول واحدهای بالای 
۱۵۰ متر شده است اما این انتظار می رود که نیمه دوم سال با کاهش قیمت خانه های متراژ 
پایین نیز مواجه باشیم. وی با اشاره به جدیدترین گزارش دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن 
وزارت راه و شهرسازی که از رشد لاک پشتی قیمت خانه در تیر ماه  امسال خبر می دهد، 
گفت: قبلا هم پیش بینی کرده بودیم که قیمت ها تا پایان تابستان به سمت ثبات می رود. به 
گفته عقبایی واحدهای بالای ۱۵۰ متر تاپان شهریور ممکن است مجددا افت قیمت داشته 
باشند. اما از آنجایی که قدرت خرید مردم کاهش یافته است و متقاضی برای واحدهای زیر 
۱۵۰ متر بیشتر است فعلا تا پایان شهریور قیمت خانه های کوچک متراژ در سراشیبی سقوط 
قرار نخواهد گرفت. وی  در خصوص وضعیت بازار مسکن در نیمه دوم سال گفت: توقف 
افزایش یا ادامه کاهش قیمت در نیمه دوم سال به وضعیت بازارهای تاثیرگذار گره خورده 
است. عقبایی پیش بینی کرد که در صورت ثبات نرخ ارز، خانه های کوچک هم از ۵ تا ۱۰ 
درصد و حداکثر بین ۲۵ تا ۳۰ درصد کاهش قیمت را تجریه کنند. بر اساس تحلیل عقبایی 
مسکن به طور کلی تا پایان تابستان کاهش ۲۰ درصدی قیمت ها را تجربه خواهد کرد. وی 
گفت: از سال گذشته شاهد آغاز دوره رکود مسکن هستیم و به تازگی وارد دوره عمیق رکود 
مسکن شدیم که مهمترین مشخصه آن ثبات قیمت ها است. عقبایی اضافه کرد: در این 
برهه سیاستمداران می توانند برنامه های زیادی مثل مدیریت زمین، افزایش تولید، راه اندازی 
موسسات استیجاری، افزایش رقم تسهیلات برای افزایش قدرت خرید مردم را در برنامه قرار 
دهند. تازه ترین گزارش دفتر سرمایه گذاری و اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی نشان 
می دهد میانگین قیمت هر متر مربع مسکن شهر تهران در تیر به ۱۳.۶ میلیون تومان رسیده 
که نسبت به خرداد امسال ۱.۳ درصد و نسبت به تیر سال قبل ۹۵ درصد افزایش یافته است.

 ۱.۳ میلیارد دلار ارز برای واردات دارو و تجهیزات پزشکی، در دو هفته اخیر جنجال 
آفرین شد. بررسی اظهارات مقامات مطلع در دولت و بخش خصوصی، نشان می دهد 
که در بخشی از ماجرا مساله مربوط به بروکراسی ها و روند طولانی واردات در دوران 

تحریم است و از طرف دیگر در بستر ارز ۴۲۰۰ تومانی فساد جدی اتفاق افتاده است.
»یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار ارز تجهیزات پزشکی رفته و هنوز دقیقاً معلوم نیست 
چه کسی برده است و چه چیزی آورده و به چه کسانی داده است.« سعید نمکی، وزیر 
بهداشت، آموزش و درمان پزشکی روز ۲۳ تیرماه در جمع اعضای فراکسیون ولایی 
مجلس چنین از فساد ارزی در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی صحبت کرد. نمکی در 
ادامه با صراحت از »فساد سازمان یافته« خبر داد و گفت: »با یک فساد سازمان یافته 
در دارو و تجهیزات پزشکی و حتی برخی شرکت های وابسته به وزارت بهداشت درگیر 
بودیم، ابایی ندارم بگویم بسیاری از این شرکت های وابسته به هیأت امنای ارزی هر 
یک به نوعی مشکل دارند، البته در حال حسابرسی هستیم و بعد از آن هم اغلب این 

شرکت ها منحل خواهند شد.«
پیش از این اظهارات »عبدالناصر همتی« رئیس کل بانک مرکزی در نامه ای به 
رئیس جمهوری از فعالیت آمیخته با فساد نزدیک به ۲۰ شرکت واردکننده دولتی و 
خصوصی در حوزه دارو و کالاهای اساسی با رقمی نزدیک به یک میلیارد یورو، خبر 
داده بود. همان زمان محمود واعظی، رئیس دفتر ریاست جمهوری به چهار وزیر برای 
پاسخگویی فوری به نامه رئیس کل بانک مرکزی و پاسخگویی به این تخلفات نامه نوشته 

بود.
در نهایت، دو روز پیش وزیر بهداشت اعلام کرد: »تا اواخر هفته آینده، به جمع بندی 
خواهیم رسید که کل ارزی که به حوزه دارو و تجهیزات پزشکی اختصاص یافته، به چه 
مواردی اختصاص یافته، چه کالاهایی وارد کشور شده و در حوزه تجهیزات پزشکی آیا 
این تجهیزات به بیمارستان های دولتی اختصاص یافته و یا به بخش خصوصی عرضه 

شده است.«
بستر فساد چطور شکل گرفت؟

»هاله حامدی فر« نایب رئیس کمیسیون  اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی تهران در 
این باره به »ایرنا« می گوید: »اصل فساد، به ارز ۴۲۰۰ تومانی برمی گردد. ارز ۴۲۰۰ 

تومانی در حوزه تجهیزات پزشکی و دارو به این دلیل که یارانه ای است، در ذات خود 
می  تواند عامل فساد باشد. در این مساله هیچ  شکی نیست.« اما او ملاحظاتی 
درباره سر و صداهای این روزها دارد. حامدی فر ادامه  می دهد: »درباره لیستی که از 
دریافت کنندگان ارز دارو و تجهیزات پزشکی منتشر شد، ملاحظاتی وجود دارد. به  نظر 
من در این فضا افرادی که جنس آورده ولی هنوز ترخیص نکرده اند با  گروه هایی که 

سوءاستفاده کرده اند، اشتباه  گرفته شده است.«                     
حامدی فر روند واردات دارو و تجهیزات پزشکی را چنین توضیح می دهد: »روند 
واردات دارو زمان زیادی نیاز دارد. از زمان تخصیص ارز تا زمان خروج دارو باید مراحل 
ارزهایی که  از  نیاز است. بخشی  و مدارک متعددی  اسناد  به  مختلفی طی شود. 
می گویند به ازای آن ها کالا وارد نشده، ماجرایش همین است. این واردکننده ها هنوز 

برای تحویل اجناسشان زمان دارند.«
وی ادامه می دهد: »بر اساس لیست خامی که از دریافت کنندگان  ارز وجود دارد، 

نمی توان قضاوت کرد. چرا که معلوم نیست واردات آنها در چه مرحله ای قرار دارد.«
نایب رئیس کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق تهران ادامه می دهد: »کلیات مساله به 
روند تخصیص، واردات و ترخیص از گمرک برمی گردد ولی مسلما فساد هم اتفاق افتاده 
است. هرچیزی که یارانه ای شده باشد، افراد درگیر در آن با خطر فساد مواجه هستند.« 
فهرست  بررسی  با  فرهیختگان  روزنامه  بهداشت،  وزیر  افشاگری  از  پس  روز  یک 
دریافت کنندگان ارز بانک مرکزی گزارش داد که در بخش واردات دارو و تجهیزات 
پزشکی بیش از ۳.۵ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی از سوی دولت تخصیص داده شده 
است. با فرض ۱.۵ میلیارد دلار سهم واردات دارو، سهم واردات تجهیزات پزشکی به 
دو میلیارد دلار می رسد که این میزان ۷۰۰ میلیون دلار هم بیش از رقم مورد اشاره 
وزیر بهداشت است. همچنین بر اساس این گزارش، میزان ارز دریافتی ۲۶ برند حوزه 
تجهیزات پزشکی در یک سال اخیر حدود ۲۷۸ میلیون دلار ارز بوده است. به عبارت 
دیگر، بررسی موردی وضعیت ۲۶ برند فعال در حوزه واردات تجهیزات پزشکی طی 
یک سال اخیر نشان می دهد کل ارز دریافتی این شرکت ها فقط معادل ۱۴ درصد ارز 
اختصاص یافته به این حوزه است. بر اسسا این گزارش »بررسی آماری موید این امر 
است که دست های پنهان زیادی در حوزه واردات تجهیزات پزشکی بوده که در شرایط 

محدودیت ارزی به طور چراغ خاموش ارزهای دولتی را بلعیده اند.«
به جای یارانه ارزی، هزینه درمان باید از بیمه تامین شود

ساز و کار واردات در دوران تحریم سخت شده و حتی دارو را هم که گفته می شود 
تحریم نیست، درگیر کرده است. هاله حامدی فر در این باره نیز می گوید: »به این نکته 
هم باید توجه داشته باشیم که دارو تحریم نیست، اما روابط بانکی ما بسیار محدود شده 

است. واردات کالایی که قبلا یک ماهه انجام می شد، حالا تا ۶ ماه زمان می برد.«
همچنین بر اساس توضیحات روز گذشته »ابوالفتح صانعی« رییس اتحادیه بازرگانان 
تجهیزات پزشکی، واردکنندگان بعد از آنکه ارز به آنها تعلق گفت و تامین شد، سه ماه 
فرصت دارند که با رفع تعهد ارزی کالا وارد کنند. این سه ماه، یکبار هم قابل تمدید است 
و وارد کننده در نهایت ۶ ماه برای رفع تعهد ارزی دولت فرصت دارد. به گفته صانعی، 
۱.۶ میلیارد یورو ارز دولتی در سال گذشته به تجهیزات پزشکی اختصاص یافته که ۱.۳ 
میلیارد آن به واردکننده داده شده است. از این میزان، ۱.۱ میلیارد یورو کالا وارد شده و 

کالاهای ۲۰۰ میلیون یوروی باقی نیز بخشی در گمرک و بخشی در راه است.  
می کند:  تاکید  تهران  اتاق  سلامت  اقتصاد  کمیسیون  رئیس  نایب  فر،  حامدی 
اتاق  در  ما  را درگیر کرده است.  واردات  و  تولید  زنجیره  ارزی همه  »پیچیدگی های 

بازرگانی، راهکار قطعی مان حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی است.«
اما قیمت دارو و تجهیزات پزشکی با وجود تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی نیز  نوسان 
زیادی داشته است. حامدی فر معتقد است که این مشکل را به نحوی دیگر باید حل 
کرد. وی می گوید: »اگر نگران هزینه های دارو و درمان مردم هستیم، همین یارانه را از 
طریق بیمه ها باید تامین کرد تا مردم دچار مشکل نشوند. الان همه دچار سردرگمی 
هستند و  مرجعی  که به تمام اطلاعات دسترسی دارد، باید شفاف تر از این ها گزارش 

بدهد.«
چطور به جای استنت قلب، مفتول وارد شد؟

»ناصر ریاحی« عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی تهران و رئیس انجمن واردکنندگان 
دارو نیز درباره جنجال های اخیر به »ایرنا« می گوید: »آنچه ما می دانیم، این است که 
روند واردات دارو و تجهیزات بسیار کنترل شده است. مشخص است که هرشرکتی 
باید چه چیز و چقدر کالا وارد کند. در گمرک هم کالا باید مجوز ترخیص داشته باشد و 

بلافاصله بعد از ترخیص، موظفیم که به شرکت پخش تحویل دهیم.«
رئیس انجمن واردکنندگان دارو ادامه می دهد: »برای ما هم که در این صنعت فعال 
هستیم، این مساله مبهم است. چه اتفاقی می افتد و چه کسانی دخیل هستند 
که چنین فسادی می تواند انجام شود؟ مشکل اصلی من این است که وقتی چنین 
مسائلی وجود دارد، اقدام کنید و برخورد کنید. چرا با صحبت های ضد و نقیض، 
ذهن مردم را مغشوش می کنید؟ مساله ارز تجهیزات پزشکی الان برای همه مهم شده 
است.« ماجرای سوءاستفاده ارزی برای واردات دارو و تجهیزات پزشکی، دفعه اولی 
نیست که بعد از تخصیص ارز دولتی اتفاق می افتد. ریاحی می گوید: »در دولت قبلی، 
زمانی که خانم دستجردی وزیر بهداشت بود، تعریف می کرد که شرکت هایی ناشناس 
برای واردات دارو ارز دریافت می کنند و کالاهای دیگری وارد می کنند. وی هم معتقد 
بود که از ارز دارو سوءاستفاده می کنند.« این ماجرا در دولت قبل هم درست زمانی 
اتفاق افتاده بود که ارز مبادله ای در دوران تحریم راه افتاد. آن زمان گفته می شد که 
دارویی اختصاص  به شرکت های  پزشکی،  تجهیزات  و  دارو  واردات  برای  ارز مرجع 
پیدا نکرده و صرف واردات خودروی »پورشه« شده است. حالا نیز سعید نمکی، وزیر 
بهداشت خود دست به افشاگری و مبارزه با فساد زده و اعلام کرده است که برخی 
داروی تاریخ گذشته وارد کرده اند و یا به جای استنت قلبی، کابل برق آورده و از کشور 
فرار کرده اند. در توضیحات بعدی مسئولان روشن شد که اصل کابل برق وارد نشده 
است. بلکه جعبه های استنت قلبی به کشور وارد شده اما در گمرک دیده شده است که 
به جای استنت، داخل جعبه ها سیم های مفتول گذاشته شده است. این اقدام را دو 

نفر انجام داده اند که از کشور خارج شده و تحت پیگرد قرار دارند.
هاله حامدی فر در انتهای گفت و گو با ایرنا  تاکید می کند: »راه حل کلان و دائمی 
مسائل این چنینی تنها این است که مجرای فساد بسته شود؛ یعنی به سمت ارز تک 

نرخی برویم.« 

بستر فساد چطور شکل گرفت؟

فساد در واردات تجهیزات پزشکی چطور انجام شد؟

معاون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی می گوید: در 
حال حاضر تنها مسئله در خصوص دریافت مالیات بر واحدهای 
مسکونی، عدم راه اندازی سامانه ملی املاک و اسکان کشور 
بوده و سازمان امور مالیاتی کشور در صورت ارسال اطلاعات از 
سامانه مذکور، آماده حسابرسی به کلیه اطلاعات دریافتی است.
آن  بحثی است که تب  از خانه های خالی،  مالیات  دریافت 
هر از چندگاهی در بین مسئولان و رسانه ها بالا می گیرد، اما 
این طرح تا کنون عملیاتی نشده است. شاید یکی از دلایل 
اصلی را بتوان راه  اندازی نشدن سامانه ملی املاک و اسکان 
کشور از سوی وزارت راه و شهرسازی دانست. آنچه نادر جنتی، 
معاون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی کشور نیز در 
گفت وگوی خود با ایرناپلاس به آن اشاره می کند. قرار بوده وزارت 
راه و شهرسازی حداکثر ۶ ماه پس از تصویب قانون مالیات های 
مستقیم، سامانه ملی املاک و اسکان کشور راه اندازی کند، اما 
تا کنون این اتفاق نیفتاده و در طول این سال ها بحث دریافت 
مالیات از خانه های خالی، بدون رسیدن به نتیجه خاصی در 
افکار عمومی باز بوده است. در قانون مالیات های مستقیم، با 
ذکر قیودی، گفته شده که واحدهای مسکونی خالی از سال دوم 
مشمول پرداخت مالیات می شود. اجرای ماده مربوطه این قانون 
شاید بتواند گامی مؤثر در کاهش سفته بازی در بازار مسکن 
و تبدیل مسکن از یک کالای سرمایه ای به یک کالای مصرفی 
باشد. هر چند برخی معتقدند این قانون بازدارندگی لازم را برای 
جلوگیری از ورود سفته بازان به بازار مسکن ندارد، اما نمی توان 
از تأثیر آن نیز چشم پوشی کرد. بر اساس ماده ۵۴ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم، واحدهای مسکونی واقع در شهرهای با 
جمعیت بیش از ۱۰۰ هزار نفر به استناد سامانه ملی املاک 
و اسکان کشور موضوع تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مکرر این قانون 
به عنوان واحد خالی شناسایی می شوند. این واحدها از سال دوم 
به بعد مشمول مالیات معادل مالیات بر اجاره خواهند شد. این 
مالیات در سال دوم معادل یک دوم مالیات متعلقه، در سال سوم 
معادل مالیات متعلقه و در سال چهارم و بعد از آن معادل یک ونیم 
برابر مالیات متعلقه تعیین شده است. برخی کارشناسان دو ایراد 
به این ماده وارد می دانند، یکی اینکه از سال دوم به بعد اجرایی 
می شود و دیگر اینکه نسبت مالیات دریافتی بازدارندگی لازم 

برای ارائه واحدهای خالی به بازار را ندارد. نظر شما چیست؟
مرجع تصویب قوانین، مجلس شورای اسلامی است و سازمان 
امور مالیاتی کشور به عنوان یک دستگاه اجرایی صرفاً وظیفه 
اجرای قوانین و مقررات مصوب را دارد. کلیه لوایح و طرح  های 
پیشنهادی، پیش از تصویب، در کمیسیون  های مربوط و جلسات 

کارشناسی مورد بحث و بررسی قرار گرفته و مداقه لازم در مورد 
آنها از لحاظ اثرات تصویب قانون بر حوزه  های مختلف اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی و ... با در نظر گرفتن شرایط و حقوق قانونی 

اشخاص صورت می  گیرد.
*مالیات بر واحدهای مسکونی بازدارندگی لازم را دارد

بنابراین، وضع مالیات از سال دوم به بعد، دلایل کارشناسی 
شده خود را داشته است. همچنین ادعای اینکه میزان مالیات 
تعیین شده، فاقد بازدارندگی کافی است، بدون استناد به دلایل و 
تحقیقات موثق، قابل بحث نیست.  ضمن اینکه در وضع مالیات 
باید عدالت مالیاتی و حقوق قانونی اشخاص درباره مالکیت 

خصوصی ایشان نسبت به اموال و دارایی خود رعایت شود.
تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم می گوید 
وزارت راه و شهرسازی موظف است حداکثر ۶ ماه پس از تصویب 
این قانون، سامانه ملی املاک و اسکان کشور را ایجاد کند. 
این سامانه باید به گونه ای طراحی شود که در هر زمان، امکان 
شناسایی برخط مالکان و ساکنان یا کاربران واحدهای مسکونی، 
و  املاک  انتقال  و  نقل  پیگیری  و  اداری،  و  تجاری، خدماتی 
مستغلات به صورت رسمی، عادی، وکالتی و غیره را در کلیه نقاط 
کشور فراهم سازد. همچنین وزارت راه و شهرسازی موظف است 
امکان دسترسی برخط به سامانه مذکور را برای سازمان امور 
مالیاتی کشور ایجاد کند. چرا وزارت راه و شهرسازی تا کنون برای 
راه اندازی سامانه ملی املاک و اسکان کشور اقدامی نکرده؟ 

*شما چه پیگیری هایی در این زمینه انجام داده اید؟
راه  اندازی سامانه ملی املاک و اسکان کشور در حال انجام 
است، اما متولی راه  اندازی سامانه مذکور، وزارت راه و شهرسازی 
نشدن  راه  اندازی  علل  خصوص  در  همچنین  است.  کشور 
سامانه یاد شده و پیگیری  های سازمان امور مالیاتی کشور در 
راه اندازی سامانه  و  ایجاد  بند ۳؛  مفاد  این  خصوص موضوع 
یاد شده از پیش نیازهای اساسی دریافت مالیات از واحد های 
مسکونی خالی و عایدی بر سرمایه مسکن و همچنین تکالیف 
 ۷ تبصره  موضوع  اجرای  در  مذکور  وزارت  برشمرده  قانونی 
ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات  های مستقیم اصلاحی مصوب 
مذکور،  سامانه  راه  اندازی  صورت  در  است.   ۳۱/۴/۱۳۹۴
سازمان امور مالیاتی کشور می  تواند به عنوان ذی نفع اصلی، بر 
اساس اطلاعات سامانه موصوف، دریافت مالیات بر واحد های 

خالی اعم از مسکونی، تجاری و اداری را تسریع کند.
*ضرورت یکپارچه سازی داده  های حوزه املاک و اسکان

در حال حاضر، حسب اعلام وزارت مذکور، حصول به اهداف 
مورد نظر در سامانه ملی املاک و اسکان نیازمند یکپارچه سازی 

و اتصال داده  های حوزه املاک و اسکان است که متولی تولید 
آنها، دستگاه  های اجرایی مختلف هستند.

لازم به ذکر است، سازمان امور مالیاتی کشور به منظور تأمین 
نیاز خویش، در راستای شفافیت  اقلام اطلاعاتی مورد  سایر 
به  اطلاعات  تبادل  تفاهم نامه  ارسال  به  نسبت  اقتصادی، 
و  پیگیری  برای  و  کرده  اقدام  وزارتخانه  آن  زیرمجموعه  های 
اطلاع از روند انجام کار، در حال برگزاری جلسات، مکاتبات و 

پیگیری های مستمر است.
*اکنون اصلی ترین مانع دریافت مالیات از خانه های خالی 

را چه می دانید؟
تحقق کامل اهداف و برنامه  های ملی، مستلزم همکاری مؤثر 
تمامی دستگاه  های دارنده اطلاعات به ویژه دستگاه  های دارنده 
اطلاعات حائز اهمیت است. در صورت رفع موانع موجود در 
تبادل اطلاعات بین دستگاه  های اجرایی و متعاقباً راه اندازی 
شهرسازی،  و  راه  وزارت  توسط  اسکان  و  املاک  ملی  سامانه 
امکان دریافت مالیات از واحد های مسکونی خالی توسط این 
سازمان در اجرای ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات  های مستقیم 

میسر می شود.
*سازمان امور مالیاتی آماده دریافت مالیات بر واحدهای 

مسکونی است
لازم است تأکید کنم در حال حاضر تنها مسئله در خصوص 
دریافت مالیات بر واحدهای مسکونی، عدم راه اندازی سامانه 
ملی املاک و اسکان کشور بوده و سازمان امور مالیاتی کشور در 
صورت ارسال اطلاعات از سامانه مذکور، آمادگی حسابرسی به 

کلیه اطلاعات دریافتی را داراست.
*برآورد شما از میزان دریافت مالیات از این محل چه میزان 

است؟
با توجه به اینکه وضع ماده قانونی مورد بحث با هدف افزایش 
تصمیمات  طرفی  از  و  گرفته  صورت  اجاری  مسکن  عرضه 
واگذاری  عدم  یا  واگذاری  به  اقدام  خصوص  در  اشخاص 
و  بوده  گوناگون  تابع مسائل  واحدهای مسکونی خالی خود 
غیرقابل پیش بینی است، نمی  توان برآوردی از درآمد مالیاتی این 

منبع داشت.
مرجع وضع و تصویب قوانین، مجلس شورای اسلامی است 
نسبت  مربوط،  و چارچوب  های  اصول  رعایت  بدون  نمی  توان  و 
به وضع بدون سقف و خارج از اصول مالیات اقدام کرد. حسب 
مقررات مواد ۵۹ و ۷۷ قانون مالیات  های مستقیم، نقل و انتقال 
املاک و همچنین درآمد اشخاص، ناشی از ساخت و فروش هر نوع 
ساختمان، حسب مورد مشمول مالیات مربوط خواهد بود. بنابراین 

وضع مجدد مالیات بر نقل و انتقال املاک موضوعیت ندارد.
مؤدیان  دارایی  و  عملکردی  هویتی،  اطلاعات  *پایگاه 
مالیاتی اکنون در چه وضعیتی است؟ کدام سازمان ها برای 

در اختیار گذاشتن اطلاعات همکاری نمی کنند؟
این سازمان از ابتدای تکلیف مقرر، در راستای اجرای احکام 
 ۱۶۹ و  کشور  توسعه  پنجم  برنامه  قانون   ۱۲۰ مواد  موضوع 
تکمیل  و  توسعه  به منظور  مستقیم  مالیات  های  قانون  مکرر 
پایگاه اطلاعات هویتی، عملکردی و دارایی مؤدیان مالیاتی با 
استناد به آیین  نامه اجرایی موضوع تبصره ۵ ماده ۱۶۹ مکرر، 
با تمامی مشمولان موضوع تعامل نموده است. همچنین بر 
اساس اولویت  بندی اطلاعات مورد نیاز سازمان متبوع، نسبت به 
شناسایی دارندگان اطلاعات مورد نیاز اقدام کرده است. جلسات 
و پیگیری  های متعدد مدیریتی و فنی نیز جهت انعقاد تفاهم نامه 
تبادل اطلاعات با مشمولین موضوع و دریافت اطلاعات مورد 

نیاز برگزار شده است.
*به اطلاعات مالی مهم دسترسی داریم

با عنایت به تلاش  های مستمر صورت گرفته، در حال حاضر 
اقلام اطلاعاتی حائز اهمیت از جمله اطلاعات گمرکی، بانکی، 
بیمه، اطلاعات ارز، سکه و ... دریافت و از طریق سامانه  های 

سازمان در دسترس ادارات امور مالیاتی قرار گرفته و می  گیرد.
اشخاص  با  سازمان  برخورد  نحوه  با  ارتباط  در  همچنین، 
مستنکف از اجرای ماده قانونی یاد شده، ضمن پیگیری موضوع 
مشارکت  و  دستگاه  ها  بین  همکاری  سطح  اعتلای  طریق  از 
ترتیبات  اساس  بر  مراتب  اطلاعات،  دارندگان  و  ذی نفعان 
قانونی و حقوقی از طریق دادستانی انتظامی مالیاتی سازمان 
و مراجع نظارتی منعکس و پیگیری شده است. در خصوص 
انتشار مستندات مربوطه در رسانه  های عمومی نیز، با عنایت 
به مفاد ماده ۲ قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات مصوب 
۶/۱۱/۱۳۸۷ مجلس شورای اسلامی که مقرر می کند: »هر 
شخص ایرانی حق دسترسی به اطلاعات عمومی را دارد، مگر 
آنکه  قانون منع کرده باشد. استفاده از اطلاعات عمومی یا 
انتشار آنها تابع قوانین و مقررات مربوط خواهد بود«. این سازمان 

نیز بر همین اساس عمل خواهد کرد.
*دسترسی لازم به بانک اطلاعات ثبتی شرکت ها برای 

سازمان امور مالیاتی فراهم شده؟
در حال حاضر در راستای تبادل اطلاعات بین این سازمان با 
اداره کل ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری، ارتباط به صورت 
اساس  بر  سازمان  نیاز  مورد  اطلاعات  و  است  برقرار  برخط 

سرویس های اطلاعاتی یاد شده دریافت می شود.

 توپ مالیات در زمین وزارت راه و شهرسازی

تنهامانعمالیاتازخانههایخالی،عدمراه اندازیسامانهملیاملاکاست
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کاظم اولیایی :

هیچ تیم ایرانی به این زودی ها قهرمان آسیا 
نمی شود

 مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال در سالروز قهرمانی این تیم در آسیا، گفت: نظام 
جامع باشگاه داری حرفه ای در ایران مشکل دارد و به همین دلیل هیچ تیمی از ایران به 

راحتی قهرمان آسیا نخواهد شد.
هفتم مرداد سالروز دومین قهرمانی تیم فوتبال استقلال در آسیا است. در هفتم مرداد 
سال ۱۳۷۰ آبی پوشان تهران توانستند با سرمربیگری زنده یاد منصور پورحیدری، 
با گل های رضا حسن زاده و صمد مرفاوی، با نتیجه ۲ بر یک تیم »لیائونینگ« چین را 

شکست داده و تبدیل به اولین تیم آسیایی شوند که برای دو بار قهرمان آسیا شده است.
سید کاظم اولیایی مدیر آن روزهای استقلال که با این تیم دو بار در سالهای ۹۰ و ۹۱ به 
فینال آسیا رسید و در سال ۹۰ قهرمانی آسیا را به دست آورد، در گفتگویی اظهار داشت: 
قهرمانی آن روزهای استقلال نخستین قهرمانی بعد از انقلاب در یک ورزش جمعی بود.

وی افزود: همین تیم بدون تغییر سال بعد هم به فینال آسیا رسید و در حالی که ۳ 
بازیکن اصلی اش )قلعه نویی، نامجو مطلق و شاهرخ بیانی( را نداشت، با ضربات پنالتی 
مغلوب الهلال عربستان شد و قهرمانی را از دست داد. ضمن این که تیم ملی ایران هم با 

استخوانبندی همین تیم استقلال در سال ۹۰ قهرمان بازیهای آسیایی پکن شد.
مدیر عامل پیشین باشگاه استقلال گفت: خاطره از آن بازیها زیاد است اما یکی از 
ماندگار ترین خاطراتی که برای من مانده این است که در آخرین دقایق بازی فینال یک 
توپ به شاهین بیانی خورد که باعث شد او دقایقی هوش و حواسش را از دست بدهد. بعد 
از بازی شاهین را به بیمارستان بردیم و آنقدر بیمارستان کثیف بود و بوی تعفن می داد که 

شاهین به هوش آمد و از بیمارستان فرار کرد تا مجبور نشود شب بماند.
ارزش  را کم  این خصوص که بعضی ها قهرمانی های آن زمان استقلال  اولیایی در 
می دانند گفت: در آن سالها سطح فوتبال آسیا همین بود. همان موقع از ایران فقط 
استقلال به این افتخارات می رسید. نزدیک ترین رقیب داخلی استقلال می خواست به 
قهرمانی آسیا برسد اما نمی توانست. یکبار هم که رقیب نزدیک ما از یک تیم بنگلادشی 
شکست خورد و از چرخه مسابقات حذف شد. این نشان می دهد قهرمان شدن همان 

زمان هم ساده نبود.
ایرانی  باشگاهی  تیم های  زمانی  چه  که  این  خصوص  در  کشور  فوتبال  کارشناس 
می توانند این قهرمانی ها در آسیا را تکرار کنند گفت: با این روندی که فوتبال ایران پیش 
می رود، این اتفاق به راحتی و در سالهای نزدیک نمی افتد. چون نظام باشگاه داری ما از 

پایه خراب است.
وی افزود: نمایندگان ملت در خانه ملت به جای آن که به فکر ایجاد قانون درست برای 
اصلاح ورزش حرفه ای باشند، به فکر برد  و باخت هستند تا افکار عمومی را برای انتخابات 
بعدی به سوی خود جلب کنند. اگر غیر از این بود طرح نظام جامع باشگاه داری حرفه ای 

۱۲ سال در مجلس خاک نمی خورد.
مدیرعامل پیشین آبی ها تاکید کرد: تا زمانی که دستگاه ورزش نگاهش را نسبت به 
ورزش همگانی و ورزش حرفه ای تغییر ندهد، همین شرایط بر فوتبال باشگاهی ما حاکم 

خواهد بود و آینده مبهمی در انتظار باشگاه های ما است.

محمدرضا داورزنی:

 از اظهارنظر درباره مهندسی در انتخابات 
والیبال متعجبم

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای در واکنش به لغو ثبت نام از نامزدهای فدارسیون 
والیبال گفت: ایرادی ندارد ثبت نام یک ماه به تعویق بیفتد اما از اظهارنظر در خصوص 

مهندسی در این انتخاب متعجب هستم.
محمدرضا داورزنی در گفت و گو با خبرنگاران درباره لغو ثبت نام از نامزدهای والیبال 
گفت:  قرار بود از امروز ثبت نام ها شروع شود اما با توجه به اینکه نوجوانان در اردو هستند و 
خود را برای قهرمانی جهان آماده می کنند و تیم ملی بزرگسالان هم خود را برای انتخابی 

المپیک آماده می کنند این ثبت نام لغو شد.
در  بی ثباتی  حس  شود  شروع  ها  ثبت نام  اگر  که  شد  صحبت هایی  داد:  ادامه  وی 
فدراسیون ایجاد می شود یعنی کادرفنی و بازیکنان تیم ملی ممکن است، احساس 
بی ثباتی داشته باشند. معاون وزیر ورزش روند فعالیت های والیبال را خوب توصیف کرد 
و گفت: کار فدراسیون متوقف نشده است و برنامه های سرپرست انجام می شود. به همین 
دلیل هم گفتیم ایرادی ندارد ثبت نام از نامزدها یک ماه عقب بیفتد تا هم انتخابی المپیک 

و هم مسابقات نوجوانان برگزار شود.
داورزنی درباره سرپرستی داوری در فدراسیون والیبال هم گفت:  افشین داوری کار 
خود را انجام می دهد اما اگر بخواهد یک ماه دیگر برای حضور در انتخابات تصمیم 
بگیرد، برای فدراسیون سرپرست می گذاریم. از برخی اظهار نظرها مبنی بر مهندسی در 
این فدراسیون هم تعجب کردم. وی در پاسخ به سوالی درباره سرپرستی طولانی برخی  
فدراسیون ها،  گفت: زمانی ما سرپرست را برای دراز مدت انتخاب می کنیم و زمانی مانند 
کشتی و فدراسیون رزمی کوتاه مدت تا انتخابات را برگزار کنند. اما از طرفی فدراسیون 
ورزش های رزمی مسابقات جهانی و المپیکی ندارد که نگران باشیم ولی شرایط والیبال به 
گونه ای است که برنامه ها اجرا می شود و وضع موجود را سرپرست اداره می کند. داورزنی 
افزود: ثبت نام از نامزدهای والیبال بعد از اتمام مسابقات جهانی نوجوانان شروع می شود.

معاون حرفه ای و قهرمانی وزارت ورزش در ادامه درباره اینکه خودش اعلام کرده بود 
سرپرستان آفت های فدراسیون ها هستند،  توضیح داد: زمانی سرپرست می گذاشتند که 
برنامه ها و هزینه های فدراسیون دچار اخلال می شد و ما با مشکل جدی روبرو می شدیم 
اما تعداد زیادی از جامعه ورزش و نمایندگان مجلس این موضوع را مطرح کردند که این چه 
انتخاباتی است که رئیس خودش می تواند انتخابات را برگزار کند. به همین دلیل از اسفند 

سال گذشته هر فدراسیونی که دوره اش تمام می شد، یک سرپرست انتخاب می کردیم.
داورزنی درباره اینکه چرا در تنیس برای اداره فدراسیون سرپرست انتخاب نکردند، 
گفت: شرایط این رشته فرق می کند و هر رشته شرایط خاص خود را دارد. اکنون با توجه به 
اینکه سرپرستان نمی توانند نامزد شوند اختلاف نظرهایی وجود دارد که ما  دنبال راه حل 
آن هستیم. وی در مورد  فدراسیون دوومیدانی گفت:  ۱۵ شهریور دوره ریاست کیهانی 

تمام می شود و ما سرپرست می گذاریم تا انتخابات برگزار شود.
داورزنی درباره اساسنامه جدید فدراسیون های ورزشی اظهار داشت: اگر اساسنامه 
فدراسیون ها اصلاح شوند بازنشسته ها برای ریاست هیات های استانی هم می توانند 
ثبت نام کنند اما در خصوص فدراسیون ها چون آنها نهادهای عمومی غیردولتی هستند 

اکنون بازنشسته ها نمی توانند ورود کنند.
وی درباره حضور ۲ شغله ها گفت: با توجه به اینکه ریاست فدراسیون شغل محسوب 
نمی شود این امکان وجود دارد تا از ظرفیت های مختلف استفاده کنیم. اگر اساسنامه 
تصویب شود این امکان راداریم تا از ظرفیت بازنشسته ها در استان ها استفاده کنیم اما در 
فدراسیون ها بر اساس اساسنامه جدید اعضای هیات رئیسه منهای دبیر و خزانه دار که 
حقوق بگیر هستند و شغل محسوب می شود سایر اعضا از جمله رئیس و نایب رئیسان 

حقوق بگیر فدراسیون نیستند و دریافتی نخواهند داشت.

سلطانی فر: 

موفقیت ورزش در المپیک توکیو 
باید تداوم یابد

 وزیر ورزش و جوانان با اشاره به موفقیت 
گذشته  سال   ۲ در  کشور  ورزش  های 
 ۲۰۲۰ المپیک  در  موفقیت  این  گفت: 

توکیو باید تداوم داشته باشد.
در  دوشنبه  روز  فر«  سلطانی  »مسعود 
جمع  در  زنان  ورزش  تخصصی  همایش 
مسئولان  و  ها  فدراسیون  رئیسان  نایب 
در  کشور  ورزش  داشت:  اظهار  استانی 
سال ۹۷ و چهار ماه امسال موفقیت های 
و  رشته ها  همه  در  را  توجهی  قابل 
رویدادهای مهم بین المللی به دست آورد.  
وی ادامه داد: تیم والیبال جوانان ایران 
قهرمان  مرتبه  نخستین  برای  حالی  در 
جهان شد که برای تامین نیازها با تحریم 

روبرو هستیم با این وجود این قهرمانی یکی از اتفاق های بی نظیر امسال بود.
وزیر ورزش و جوانان با یادآوری موفقیت های ورزش طی ۲ سال اخیر اظهار امیدواری 
کرد که این موفقیت در المپیک ۲۰۲۰ توکیو هم باید تداوم یابد و وزارت ورزش هم حمایت 

لازم را در این مسیر خواهد داشت.
سلطانی فر همچنین گفت: در بخش ورزش همگانی چند برنامه اساسی شامل برگزاری 
المپیاد استعدادیابی برنامه ریزی شده است که  در حال اجر است.  در این مسیر نایب 

رئیسان زن فدراسیون ها و مسئولان استانی نقش اساسی دارند.
وی با اشاره به برگزاری سه هزار برنامه در بخش همگانی اشاره کرد و یادآور شد: برخی از 

برنامه ها  از تیرماه آغاز شده و امیدواریم تا پایان شهریور اجرا شود.
وزیر ورزش و جوانان با اشاره به برگزاری جام خوشه چین در بخش ورزش های روستایی و 
بومی تصریح کرد: این جام در واقع مسابقه بین ورزش روستاییان و عشایر است که از این  

ظرفیت هم در شناسایی استعدادها استفاده می کنیم.
عضو کابینه دولت دوازدهم گفت: هرآنچه که امکان پذیر باشد بکار خواهیم گرفت تا 
شرایط بهتری را برای ورزش زنان فراهم کنیم.  هیچ محدودیتی به غیر از رعایت موازین 

شرعی فرهنگی و اخلاقی نداریم که با رعایت آن می توان حضور زنان را گسترده تر کرد.
سلطانی فر در پایان تاکید کرد: تلاش داریم تا شرایط را برای حضور تعدادی بیشتری از 
ورزشکاران زن در رویدادهای بین المللی فراهم کنیم که این موضوع تاکید دولت نیز است.

فوتبال ایران، جایی مناسب برای جولان دلال ها

چراکسیجلویخونآشامهایفوتبالیرانمیگیرد؟
پدیده دلالیسم این روزها در فوتبال ایران نه تنها کم نشده بلکه 
هرروز بیشتر و بیشتر هم می شود. آنقدر بیشتر که این سوال 

پیش می آید چرا کسی جلوی چنین آفت بزرگی را نمی گیرد؟
احسان خراسانی: دلالیسم؛ این واژه ای  است که این روزها 
در فوتبال بیشتر از هر ورزش دیگری شنیده می شود. فرقی 
یا  باشد  وسط  ایران  داخلی  تیم های  پای  که  نمی کند  هم 
بهترین تیم های اروپایی. شاید این وسط نحوه ورود دلال ها به 
تصمیم گیری های کلان فوتبال هر کشور فرق داشته باشد اما 
در اصل ماجرا هیچوقت تغییری ایجاد نمی شود و این پدیده 
عجیب و غریب هرروز هم بیشتر از روز قبل نمود پیدا می کند. 
این در حالی است که بعضی ها برای دلال ها اسم هم گذاشته 
اند و از آنها تحت عنوان خون آشام های فوتبالی یاد می کنند! 
البته منظور از دلال، واسطه های رسمی که دوره های رسمی 
را گذرانده اند نیست بلکه افرادی مد نظر هستند که واسطه 
رسمی نیستند و عملکرد آن ها هم فراتر از واسطه گری برای 
نقل و انتقال بازیکنان و مربیان است. همان طور که خیلی ها 
دخالت  اندازه  به  کنونی  مقطع  در  چیز  هیچ  دارند،  اعتقاد 
داشتن یک دلال در تصمیمات یک باشگاه و یا اتفاقات مهم هر 
رشته ای نمی تواند تاثیر منفی به همراه داشته باشد. در فوتبال 
ایران هم که همیشه قصه دخالت دلال ها سر درازی داشته. 
بحث ورود و دخالت دلال ها در فوتبال ایران بارها در رسانه های 
دیداری و نوشتاری مورد بررسی قرار گرفته اما هنوز که هنوز 
است بدون کمترین تاثیر، بیشترین سودجویی از طریق دلال ها 
البته بعضا باشگاه ها، مربیان،  آنها و  به سرانجام موردعلاقه 

مدیران، مربیان و بازیکنان می رسد.
باشگاه  در  خارجی  مهاجم  یک  حضور  بحث  روزها  این 
پرسپولیس دوباره مطرح شده و همه می دانند تیم کالدرون 
نیاز مبرمی به جذب یک مهاجم مکمل در کنار علیپور دارد. 
در حالیکه شنیده می شد سرمربی آرژانتینی قرمزها از بین 
دو مهاجم برزیلی و آفریقایی در نظر دارد که یکی را به جمع 
بازیکنانش اضافه کند، چند روز پیش در فضای مجازی اخباری 
عجیب در خصوص نزدیک شدن یک مهاجم بوسنیایی به نام 
هاسکیچ مطرح شد. مهاجمی که خیلی ها شناخت زیادی 
افراد  از  یکی  در صفحه  را  او  تصویر  وقتی  اما  نداشتند  او  از 
نزدیک به باشگاه پرسپولیس دیدند، تعجب کردند. نزدیک از 
این بابت که فرد موردنظر طی سال های اخیر همیشه یکی از 
کسانی بوده که طرفداران در فضای مجازی نسبت به او زاویه 
خصوص  به  باشگاه  تصمیم گیری های  در  داشتند  اعتقاد  و 

در نقل وانتقالات و نزدیک کردن بازیکنان به تیم نقش دارد. 
داستان جایی عجیب تر و البته ترسناک تر شد که تصویری از 
مکالمه یکی از هواداران پرسپولیس با این شخص روی خروجی 
شخص  به  هواداران  از  یکی  که  جایی  گرفت.  قرار  رسانه ها 
موردنظر گوشزد کرده بود که سرمربی تیم باید خرید بعدی را 
تعیین کند و فرد نزدیک به باشگاه اینطور جواب داده بود: "اگر 
من تعیین کردم چی؟!" همین واکنش باعث شد موج عجیبی 
در فضای مجازی به راه بیفتد. موجی که در نهایت به سمت 
تهدید هوادار پرسپولیس از سوی فرد موردنظر رفت. چراکه 
فرد موردنظر از هواداران خواسته بود هرکس نشانی دقیق آن 
هوادار که وارد مکالمه شده بود را پیدا کند، بیست میلیون تومان 

مژدگانی دریافت خواهد کرد!
این شاید تازه ترین نمونه در خصوص موضوع گزارش باشد. 
از روزی  بودیم.  اتفاقاتی  بارها شاهد چنین  ایران  در فوتبال 
از  اینطور  و  نود رفت  برنامه  که هادی مهدوی کیا روی خط 
دلال های بزرگ فوتبال ایران پرده برداری کرد: "ماه رمضان بود 
که همراه با یکی از دوستانم به خانه ای رفتیم که خانه یکی از 
دلالان بود. در این خانه من چیزهایی دیدم که باید به خاطر 
دیدن این صحنه ها برای فوتبال کشورمان تاسف بخورم. در 
این خانه بازیکنان نامی ایران رفت و آمد داشتند و من یکی از 

کمک داوران معروف را هم دیدم که برای مهمانان قلیان چاق 
جوان  خبرنگاران  باشگاه  آبان ۹۶  در  که  روزی  تا  می کرد!" 

گزارش عجیبی از مکالمه یکی از دلال ها را منتشر کرد.
رابطه این روزهای دلال ها با بازیکنان فوتبال به گونه ای است 
که آنها فقط روی گزینه های خارجی سرمایه گذاری نمی کنند. 
اینکه یک بازیکن خارجی از طریق یک نفر به باشگاهی لینک 
شود به خودی خود موضوع غریبی نیست اما اینکه بازیکنان 
نظر  از  که  خودشان  نزدیک  رفقای  اجازه  بدون  هم  ایرانی 
فوتبالی ها اسم دلال را به دوش می کشند، راهی تیمی نشوند 
در نوع خود آفت بزرگی است که به فوتبال ایران وارد شده. 
نحوه کار دلال ها در فوتبال ایران تقریبا برای همه ثابت شده 
است. اینکه یک نفر از طریق روابطی که دارد سعی می کند 
را  خودش  سهم  خودشان  قول  به  نهایت  در  و  باشد  واسطه  
بردارد و منتظر رسیدن فصل نقل وانتقالات بعدی باشد. گرفتن 
سهم از بازیکنان ایرانی، ستاره های خارجی و حتی بازیکنانی 
که اسم و رسم خاصی ندارند این روزها تبدیل به اصلی ترین 
هدف دلال ها شده. دلال هایی که بارها لو رفتند اما بدون اینکه 
نهادهای مربوط به فدراسیون فوتبال جلوی آنها را بگیرند خیلی 
راحت به کار خود ادامه دادند. اگرچه این حرف ها تکراری شده 
و بعید است با این گزارش و یا پیگیری های مشابه کسی به فکر 

مقابله با چنین فسادی بیفتد.
رفتن  لو  خصوص  در  اعتماد  روزنامه   ۱۳۹۱ سال  گزارش 
صحه  قضیه  این  بر  خودش  ایران  فوتبال  دلال های  لیست 
می گذارد. این که سال ها از آن اتفاق عجیب و غریب و رو شدن 
نامه های محرمانه گذشته اما هنوز نقش دلال ها در فوتبال ایران 
نه تنها کم رنگ نشده، بلکه پررنگ تر هم شده. این بخشی از 
نوشته اعتماد در خصوص لو رفتن لیست دلالان فوتبال ایران 
بود: روزنامه اعتماد برای اولین بار این لیست را به دست آورده و 
۱۰۱ نام را در دست دارد. نکته اینجاست که فدراسیون فوتبال 
حتی در اعلام این لیست هم »گاف« داده و مورد ۱۷ و ۸۰ و 
البته مورد ۴۸ و ۸۶ دو نام مشترک است که نشان می دهد این 
لیست ۱۰۱نفره نیست و اسامی ۹۹نفر به اطلاع هیات ها و 
باشگاه ها رسیده تا با این افراد همکاری نکنند: لیستی که با 
»الف« شروع می شود و با حرف »ب« به پایان می رسد و همه 

تیپ آدم فوتبالی در آن یافت می شود.
با  نزدیکی  بسیار  رابطه  که  است  کسی  همان  اسم  اولین 
ندارد  تیمداری  دارد که فعلاحق  سرمربی مشهور منشوری 
و پسرش هم به دلیل دوپینگ محروم است. نام دوم همان 
کسی است که در تیم های تبریزی فعالیت دارد . آن روزها البته 
دوچرخه هم برای تردد نداشت اما حالابا ماشین های شاسی 
بلند رفت و آمد می کند و کارش به محاکم قضایی به خاطر 
دایر کردن خانه های تیمی در شمال کشیده شده است. دلال 
مورد نظر حجت الاسلام علیپور که به قلعه نویی تذکر داده بود، 
در ردیف ۲۲ قرار دارد که در تیم های تبریزی فعالیت دارد و 
بازیکنی که جدیدا به باشگاه استقلال آمده از بازیکنان طرف 

قرارداد با اوست.
در ردیف ۳۳ و ۸۹ نام دو برادر به چشم می خورد که بارها در 
برنامه ۹۰ از دلالی ها و فعالیت های آنها پرده برداشته شد. 
در ردیف ۳۵ نام آشنایی به چشم می خورد.  او همان کسی 
است که سال هاست از متن فوتبال به حاشیه رفته اما به خاطر 
نزدیکی با پدرخانم »بسیار« مشهورش آنقدر بازیکن بی کیفیت 
اما با ارقام نجومی به باشگاه ها قالب کرده که دیگر همه او را 
به عنوان دلال می شناسند و البته برای پدرخانم مشهور هم 
گویا چندان مهم نیست و خودش هم بی نصیب نمی ماند! 
در لیست باز هم اسامی دیگری هست، مثل همان دلالی که 
زمانی یکی از بازیکنان ایرانی را به آلمان یا هلند فرستاد و طوری 
رسانه یی کرد که گویا بازیکن جذب شده اما باشگاه موضوع را 

به کل تکذیب کرد.

 استقلال در لیگ نوزدهم با چهره ای متفاوت و در شرایطی قدم 
به فصل جدید می گذارد که با تغییرات زیادی چه در روی نیمکت 
و چه از نظر بازیکن روبرو بود. آبی پوشان با ۱۴ بازیکن خروجی 

و هشت خرید جدید باید کار خود را در لیگ نوزدهم آغاز کنند.
رحمتی«،  مهدی  »سید  مانند  گذشته  فصل  بازیکنان  اکثر 
گونکالس«،  »اسماعیل  منشا«،  »گادوین  منتظری«،  »پژمان 
»آیاندا پاتوسی«، »فرشاد محمدی مهر«، »میثم تیموری«، »آرمین 
سهرابیان«، »روح الله باقری«، »طارق همام«، »روزبه چشمی«، 
»امید نورافکن«، »رضا کریمی« و »محسن کریمی« را از دست 
داده است. همین مساله باعث شده استقلال هنوز در پست هایی 
حساس نیاز به جذب بازیکن داشته باشد. مدیران استقلال سعی 
کردند برای پر کردن جای خالی مهره های تاثیرگذاری همچون 

روزبه  منتظری،  پژمان  ایسما،  پاتوسی،  صیادمنش،  نورافکن، 
چشمی و طارق همام، بازیکنانی از جمله آرش رضاوند، سیاوش 
یزدانی، شیخ دیاباته، علی دشتی، محمد بلبلی و مسعود ریگی 

را جذب کنند.
استراماچونی بر خلاف شفر علاقه دارد با تعداد بازیکن محدود 
جدید،  فصل  برای  او  است  آن  از  حاکی  ها  شنیده  کند.  کار 
درخواست سه بازیکن دیگر در پست های هافبک میانی، مدافع 
چپ و یک دروازه بان را به مدیران باشگاه داده و می خواهد هر چه 
زودتر، تکلیف تیم در این سه پست مشخص شود. اما این احتمال 
وجود دارد تا زمانی که مهره های جدید به هماهنگی برسند، 
استقلال مانند فصل های گذشته، امتیازهای زیادی را خصوصا 
در نیم فصل اول از دست بدهد زیرا که این تیم تنها به تغییرات 

روی نیمکت اکتفا نکرده و هم از نظر بازیکن و هم کادر فنی تغییر 
چهره داده است به طوری که در خوش بینانه ترین حالت ترکیب 
این تیم در فصل جدید با تغییری ۶۰ درصدی مواجه خواهد بود. 
آن هم برای تیمی که قصد دارد به ۶ سال ناکامی در قهرمانی لیگ 

برتر پایان دهد.
 *اتفاق مثبت زمان مناسب آغاز تمرینات بود

»صمد مرفاوی« سرمربی و بازیکن اسبق استقلال درباره شرایط 
این تیم در لیگ نوزدهم گفت: تنها اتفاق مثبت در تیم استقلال 
این بود که تمرینات با حضور سرمربی جدید و در زمانی مناسب 
آغاز شد. هر چند نفرات تیم از ابتدا کامل نبودند، ولی به مرور 
زمان بازیکنان اضافه شدند و این روند ادامه دارد. تیم ساختن یک 
پروسه زمان بر است و استقلال هم نیاز به زمان دارد تا این تغییرات 
جواب دهد.  سرمربی هم تفکرات خاص خودش را دارد، ولی مهم 
این است که بازیکنان بتوانند خودشان را با تاکتیک و خواسته های 

سرمربی هماهنگ کنند که این موضوع نیاز به زمان دارد.
وی افزود: تغییرات زیاد برای تیمی مثل استقلال اصلًا خوب 
نیست و امیدوارم بعد از چند سال به یک ثبات و سازماندهی 
مناسب دست پیدا کند. باشگاه باید در شیوه بستن قراردادها و 
برخی مسائل دیگر هم بهترین عملکرد ممکن را داشته باشد تا در 

هر فصل با تغییرات زیادی مواجه نشود.
 *پایان ناکامی ها با استراماچونی

»علیرضا واحدی نیکبخت« نیز تصریح کرد: استقلال در فصل 
نقل و انتقالات بازیکنانی را از دست داد که می توانستند به این 
زیادی در سال های  تجربه  و  نوزدهم کمک کنند  لیگ  در  تیم 
حضورشان در استقلال داشتند اما متأسفانه اتفاقاتی رقم خورد 

که بر خلاف میل باطنی شان رفتند.

وی افزود: اکنون بازیکنانی به عضویت استقلال درآمده اند که 
در تیم های سابق خود عملکرد خوبی داشتند، اما اینکه می توانند 
با پیراهن آبی نیز خوب باشند، هنوز مشخص نیست و باید تا 
آغاز  لیگ نوزدهم صبر کرد. اما امیدوارم برای تیمی که میلیون ها 

هوادار دارد مهره های تأثیرگذاری باشند.
سال های  در  استقلال  گفت:  پایان  در  استقلال  پیشکسوت 
اخیر در لیگ برتر به موفقیت نرسیده و همه انتظار دارند تا بتواند 
با استراماچونی به این ناکامی ها پایان دهند و هیچ چیزی جز 

قهرمانی آنها را راضی نخواهد کرد.
 *مدیران باشگاه و کلکسیون اشتباهات

سیاوش اکبرپور با انتقاد از جدایی پاتوسی که در نیم فصل دوم 
لیگ برتر بهترین بازیکن استقلال بود اظهار داشت: آیاندا پاتوسی 
از استقلال جدا شد تا کلکسیون اشتباهات و بی تدبیری مدیران 

استقلال بیشتر از گذشته مشخص شود.
وی افزود: این ضعف مدیران استقلال است که در طول یک 
فصل بازیکنان زیادی از استقلال جدا می شوند و این همه تغییر و 
تحولات برای تیمی که عنوان پر افتخارترین تیم ایران در قاره کهن 

را یدک می کشد اصلًا خوب نیست.
با بررسی دیدارهای تدارکاتی استقلال به ترکیب احتمالی این 
تیم برای آغاز لیگ نوزدهم می رسیم. درون دروازه سیدحسین 
حسینی خواهد بود. سیاوش یزدانی و محمد دانشگر مدافعان 
وسط و وریا غفوری و میلاد زکی پور دفاع راست و چپ های تیم 
هستند. مسعود ریگی تک هافبک دفاعی خواهد بود. فرشید 
اسماعیلی، داریوش شجاعیان و رضا آذری هافبک های میانی 
و مرتضی تبریزی و سجاد آقایی مهاجمان این تیم را تشکیل 

می دهند.

آیا امسال ناکامی ها پایان می یابد 

استقلال استراماچونی چگونه تیمی خواهد بود؟

مادرید  رئال  تیم  ولزی  بال  خانواده 
انتقال او به سوپرلیگ چین مخالف  با 
هستند و همین موضوع او را برای قبول 
پیشنهاد نجومی اش به تردید انداخته 
است. به نظر می رسید که همه چیز برای 
تکمیل انتقال گرث بیل به تیم جیانگسو 
سونینگ چین مهیا شده و او پیشنهاد 
این تیم را که شامل حقوقی ۲۲ میلیون 
یورویی در سال می شود پذیرفته است. 
اکنون اما مشخص شده که او از طرف چینی فرصت خواسته که بیشتر فکر کند، چون 
خانواده اش با این جابجایی مخالف است. با وجود حقوق هنگفتی که چینی ها برای 
بیل در نظر گرفته اند، اعضای خانواده این بازیکن ولزی به او توصیه کرده اند که ابتدا 
برای یافتن گزینه های جایگزین برای ادامه دادن دوران بازیگری اش در اروپا تلاش کند 
و شتاب زده به پیشنهاد چینی ها پاسخ مثبت قطعی ندهد. از این رو باشگاه جیانگسو 
سونینگ هم به بیل ۳۰ ساله تا روز ۳۱ جولای )۲ روز دیگر( مهلت داده است تا تکلیف 
این باشگاه را روشن کند. گویا همه چیز برای انتقال بیل فراهم شده و مدیربرنامه های 
بیل، جاناتان بارنت هم روز جمعه هفته گذشته با چینی ها به توافق رسیده است. 
در همین حال باشگاه رئال مادرید هم این فرصت را به بیل داده تا درباره آینده اش 
تصمیم گیری کند و البته ترجیح می دهد که او به یک تیم اروپایی برود تا حداقل از 
این انتقال چیزی هم عاید کهکشانی ها شود در حالی که اگر او بخواهد به چین برود، 
چیزی به رئال نخواهد رسید. بازار نقل و انتقالات فوتبال چین سه روز دیگر به پایان 
می رسد و این در حالیست که دیگر مشتریان بیل که گفته می شود از لیگ برتر انگلیس 
هستند هم تنها ۱۱ روز دیگر فرصت دارند. موضع زین الدین زیدان هم درباره بیل 

مشخص است و او برای فروش این بازیکن ولزی لحظه شماری می کند.

معتقد  لیورپول  آلمانی  سرمربی   
در فصل  قهرمانی  برای  رقابت  است 
پیش روی لیگ برتر انگلیس دشوارتر از 

فصل قبل خواهد بود.
 یورگن کلوپ که تیم تحت هدایتش 
فصل گذشته در هفته پایانی لیگ برتر 
انگلیس، رقابت حساس برای کسب 
عنوان قهرمانی لیگ برتر انگلیس را 
به منچسترسیتی واگذار کرد، معتقد 

است این فصل رقابتی دو جانبه وجود نخواهد داشت و علاوه بر سرخپوشان 
مرسی ساید و آبی پوشان منچستر، تیم های مدعی دیگری هم خواهند بود. یورگن 
کلوپ که شاگردانش پس از شکست مقابل تیم های بوروسیا دورتموند و سویا و 
تساوی مقابل اسپورتینگ لیسبون در بازی های دوستانه پیش فصل، شب گذشته 
)یکشنبه( هم با نتیجه ۳ بر صفر مغلوب ناپولی شدند، پس از این بازی دوستانه 
در پاسخ به این پرسش که »آیا لیگ برتر انگلیس همان الگوی فصل گذشته خود 
را خواهد داشت؟«، گفت: البته که نه! وی افزود: فصل گذشته رقابت بین دو 
تیم بود، اما متأسفانه امسال تیم های خوب زیادی در این رقابت هستند. من فکر 
می کنم که منچسترسیتی هم چنین دیدگاهی داشته باشد. این فصل مدعیان 
بزرگی هستند و مابقی تیم ها هم سعی می کنند آنها را شکست دهند و ما یکی 
از این مدعیان هستیم. باید سعی کنیم این فصل بازی های بهتری به نمایش 
بگذاریم و قطعاً همینطور خواهد بود. کلوپ ۵۲ ساله تصریح کرد: ما باید فصل 
۲۰-۲۰۱۹ را با صد درصد توان آغاز کنیم. نکته خوب این است که رقبا شروع 
به آنالیز ما کرده اند و فکر می کنند در تقابل با ما کار آسانی خواهند داشت، اما 

لیورپول هفته بعد - در تقابل با من سیتی - تیمی متفاوت خواهد بود.

 نام مهاجم بلژیکی شیاطین سرخ در لیست 
بازیکنان منچستریونایتد برای سفر به نروژ قرار 

نگرفت.
اولگنار سولسشایر بار دیگر تصمیم گرفت 
روملو لوکاکو را از ترکیب منچستریونایتد کنار 
بگذارد، این در حالی است که گفته می شود 
باشگاه اینتر به خواسته آنتونیو کونته سخت در 
تلاش است تا این مهاجم بلژیکی را به ترکیب 

نراتزوری استفاده کند.
منچستریونایتد پس از حضوری موفق در تور پیش فصل آمریکا، پس از بازگشت به 
شهر منچستر اکنون قصد عزیمت به شهر اسلو نروژ به منظور انجام دیداری دوستانه با 
کریستیانسوند این کشور را دارد. سولسشایر اما نام لوکاکو را در لیست بازیکنانی که 
قرار است به اسلو سفر می کنند، قرار نداد تا شایعه جدایی این مهاجم ۲۶ ساله از جمع 

شیاطین سرخ قوت بگیرد.
لوکاکو در تور پیش فصل حتی یک دقیقه هم برای منچستریونایتد به میدان نرفت و در 
پیروزی های این تیم در دیدارهای دوستانه  مقابل پرث گلوری استرالیا، لیدزیونایتد، اینتر و 
تاتنهام به دلیل آنچه که مصدمیت اعلام شد، بازی نکرد و فقط در این تور، شیاطین سرخ 

را همراهی کرد.
  اینتر در تازه ترین تلاش خود سعی دارد با پیشنهاد ۷۰ میلیون یورویی به علاوه ۵ میلیون 
یورو پاداش های در نظر گرفته شده، بار دیگر شانس خود را برای به خدمت گرفتن لوکاکو 
امتحان کند، این در حالی است که یوونتوس هم نسبت به جذب این بازیکن علاقه مند 

است.
لوکاکو در دو فصل حضورش در منچستریونایتد در ۹۶ بازی از رقابت های مختلف برای 

این تیم به میدان رفته و ۴۲ گل هم به ثمر رسانده است.

لوکاکوبا منچستریونایتد به نروژ نمی رودکلوپ:لیورپول تیمی متفاوت خواهد بودمخالفت خانواده بیل با رفتن او به چین

 کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران با اشاره به مناسب بودن دیدارهای تدارکاتی تیم پیش 
از جام جهانی گفت: این مسابقات بازیکنان را هماهنگ تر می کند و تیم را در شرایط 

مسابقه قرار می دهد.
صمد نیکخواه بهرامی که هم اکنون به همراه تیم ملی در پرتغال به سر می برد، در 
گفت و گو با ایرنا،  درباره شرایط تیم ملی بسکتبال در اردوهای اروپایی اظهار کرد: بعد 
از ماه ها تمرینی که در تهران داشتیم وارد اردوهای تدارکاتی در خارج از کشور شده ایم و 
مسابقات خوبی هم برگزار کرده ایم. به نظر از نظر تمرینی شرایط خوبی داشتیم و اکنون 
تیم برای رسیدن به نقطه ایده آل نیاز به مسابقه داشت و این دیدارهای تدارکاتی فرصت 

خوبی است که به هماهنگی بیشتری دست پیدا کنیم.
کاپیتان تیم ملی بسکتبال درباره مسابقه های دوستانه نیز بیان کرد: همانطور که گفتم 
تیم نیاز به مسابقه داشت تا هماهنگ شویم. برای اینکه بتوانیم در جام جهانی عملکرد 
خوبی داشته باشیم باید در شرایط مسابقه قرار بگیریم و این بازی ها قطعا کمک می کند. 

در پرتغال مسابقه های خوبی داشتیم و اندک اندک تیم بهتر می شود.
ملی پوش بسکتبال ایران درباره دیدارهای اردوی پرتغال تصریح کرد: این بازی ها 
کیفیت خوبی داشت. اسلواکی، دانمارک و پرتغال تیم های خوبی در اروپا هستند و 
فرصت بازی با آنها برایمان مناسب بود. ما به دنبال نتیجه نیستیم و بیشتر تمرکز داشتیم 
تا به هماهنگی برسیم. بازیکنان در جو مسابقه قرار گرفتند و سیستم هایی که در اردوها 

تمرین می کردیم را انجام دادیم.
نیکخواه بهرامی ادامه داد: اکثر این ملی پوشان سال ها کنار هم بوده اند و به بازی 
کنار هم عادت دارند. یکسری بازیکن جدیدتر به ترکیب اضافه شده اند و این مسابقات 
هماهنگی آنها را نیز با یکدیگر بیشتر می کند. قطعا رفته رفته هم بهتر می شویم و 

می توانیم بازی روان تری به نمایش بگذاریم. کاپیتان تیم ملی بسکتبال همچنین گفت: 
در این دیدارهای دوستانه نقاط قوت و ضعف تیم مشخص می شود و می توانیم بعد از 
ماه ها تمرین خودمان را محک بزنیم. قطعا در دفاع باید بهتر کار کنیم و در هر مسابقه 
فرصت از بین بردن نقاط ضعف و ناهماهنگی ها وجود دارد. وی در پاسخ به این سوال که 
سطح این دیدارهای دوستانه چطور است؟ گفت: بسکتبال آسیا با اروپا و آمریکا تفاوت 
دارد و این تفاوت کاملا برهمه مشهود است. دیدار با این کشورها باعث رشد بسکتبال 
ما می شود. هرچقدر این مسابقات بیشتر شود برایمان بهتر است. درست است که 
بازیکنان تیم ملی با تجربه هستند و سال ها در میادین بین المللی حضور داشته اند اما 

بازهم هر مسابقه می تواند تجربه جدیدی باشد که در جام جهانی کمک می کند.
نیکخواه بهرامی درباره ادامه دیدارهای تدارکاتی تا جام جهانی نیز تصریح کرد: طبق 
برنامه به روسیه می رویم و آنجا چند مسابقه دوستانه داریم. سپس در یونان خواهیم بود 
و بعد به ایران بازمی گردیم. بازی های خوبی برای تیم در نظر گرفته شده و امیدوارم که 

بتوانیم به بهترین شکل ممکن از آنها استفاده کنیم.
وی افزود: هرکدام از این حریفان ویژگی های خاص خود را دارند و مسابقه با آنها 
می تواند کمک زیادی به پیشرفت ما بکند. از طرف دیگر کسب نتیجه برابر آنها نیز 
می تواند از نظر  روحی و روانی برای ما خیلی خوب باشد. درست است که نتیجه 
نمی خواهیم و در دیدارهای دوستانه برد و باخت اولویت نیست اما بردن و تلاش برای 
کسب پیروزی می تواند روحیه تیم را بالا ببرد و این حس پیروزی طلبی که باید در بین 

بازیکنان ایجاد شود را تقویت کند.
نیکخواه بهرامی در پاسخ به این سوال که کسب سهمیه المپیک در جام جهانی را 
چطور می بینید؟ گفت: ما باید با قدرت رقابت کنیم و به دنبال بهترین نتیجه باشیم. 

در بسکتبال چیزی قابل پیش بینی نیست. قطعا در این تورنمنت بزرگ همه تیم ها با 
تمام توان شرکت می کنند و نتایج دیگر تیم های آسیایی نیز روی کار ما تاثیر می گذارد.

وی ادامه داد: با برگزاری دیدارهای دوستانه قطعا اعتماد به نفس تیم و بازیکنان بالاتر 
می رود و با بهترین شرایط  راهی جام جهانی خواهیم شد. تلاش ما کسب بهترین نتیجه 
است و می دانم که ترکیب  تیم ملی ایران در این رویداد بزرگ چیزی کم نخواهد گذاشت. 
کاپیتان تیم ملی بسکتبال که قبل از اعزام به اردوی اروپا یک سری مسابقات سه نفره 
در تهران برگزار کرد درباره این رویداد نیز گفت: بسکتبال سه نفره جذابیت های خاص 
خودش را دارد و مردم را می تواند به بسکتبال نزدیک تر کند. در همین دو روز پارک آب و 
آتش مملو از ورزش دوستان بود و فرصتی در اختیار ما قرار گرفت که مردم را با بسکتبال 

آشنا کنیم. این سری مسابقات به خوبی برگزار شد و قطعا ادامه دار هم می شود.
وی در پایان گفت: به زودی یک مسابقه دیگر هم در تهران برگزار می شود. به شخصه 
از تمام این برنامه ها حمایت می کنم و تمایل دارم که تعداد آنها بیشتر شود. امیدوارم که 

بتوانم در این قسمت نیز برنامه های خوبی انجام بدهم و موثر باشم.

صمد نیکخواه بهرامی: 
بازی های تدارکاتی تیم ملی را در شرایط مسابقه قرار می دهد
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هدف ائتلاف بازی غربی ها برای تنگه هرمزچیست؟

بازی ائتلاف ها در خلیج فارس
انگلیسی ها که در بدترین شرایط سیاسی یک دهه اخیر خود در دام "بحران نفت 
کش ها" از سوی آمریکا افتاده اند، حالا برای تلطیف آن افتضاح سیاسی، دست بکار ایجاد 
یک ائتلاف جدید در خلیج فارس و تنگه هرمز شده اند؛ جایی که آمریکایی ها هم تلاش 
دارند یک ائتلاف تشکیل دهند و بطور طبیعی برخی دولت ها از جمله روسیه و چین نیز 

برای تشکیل یک ائتلاف به صرافت افتاده اند.
*  از کجا شروع شد

دولت بریتانیا چهارم ژوئیه نفت کش پانامایی حامل نفت ایران )گریس 1( را در تنگه 
جبل الطارق توقیف کرد؛ آن هم به بهانه نقض تحریم های اتحادیه اروپا علیه سوریه 
که بعدا مشخص شد این نفت کش ربطی به سوریه نداشته و ضمن آنکه تحریم این 
کشور هم در فروش نفت است نه خرید آن! اما این اقدام انگلیسی ها که بعدها محافل 
و شخصیت های مختلف اروپایی از جمله وزیر دفاع اسپانیا فاش کردند که به تحریک 
آمریکایی ها صورت گرفته ، فضای منطقه را ملتهب و فاز جدیدی از کشمکش ها را به 
دنبال داشت.جریان تندرو در آمریکا و متحدان تندروتر آنان در منطقه ، با این حرکت 
شتابزده و هیجانی انگلیسی ها تلاش کردند که به ماجرای نفت کش ها ، ابعاد جنگی و 
نظامی بدهند و عامل شروع آن را ایران معرفی کنند، بطوری که از آن به عنوان "جنگ 
نفت کش ها" تعبیر کردند. آنها سعی کردند این اصطلاح را در رسانه های بین المللی 
هم جا بیندازند. برای مثال نشریه صهیونیست "جرزالم پست" در گزارشی در ارتباط با 
ماجرای نفت کش ها نوشت: تهران نه تنها تنش ها در خلیج فارس را تشدید کرده ، 
بلکه در مناقشه هسته ای نیز فشار را به قدرت های جهانی افزایش داده است.این رسانه 
صهیونیست،  در عین حال افزود که چه کسی ابتدا از "برجام" خارج شد)ترامپ( و کدام 
طرف به تعهدات خود عمل نکرد)اتحادیه اروپا( و کدام طرف منطقه خلیج فارس را 
تبدیل به اردوگاه نظامی کرده است.این جریان ضد ایرانی در همین حال از کنار بسیاری 
موضوعات واضح عبور می کند و به رغم حقایق روشن، دروغ سازی و بدتر آنکه موج 
سازی می کنند؛ بطوری که انگلیسی ها ، در ماجرای توقیف نفت کش حامل نفت ایران ، 
یک اقدام غیر حقوقی و غیرقانونی مرتکب شدند، ولی موضوع با سکوت بین المللی همراه 
شد، اما کشتی انگلیسی توقیف شده در تنگه هرمز توسط ایران ، به رغم تخطی از قوانین 

بین المللی ، به یک ماجرای پر سر و صدا تبدیل شد.
* بازی ائتلاف ها در خلیج فارس

حالا با این بازی بد و خارج از قاعده آمریکایی ها و انگلیسی ها، مساله امنیت تنگه 
هرمز که شاهراه حیاتی در تامین انرژی جهان محسوب می شود، وارد یک فاز جدید 
شده است. آمریکایی ها با متحدان خود از یک سو و انگلیس به پشتوانه اتحادیه اروپا از 
سوی دیگر قصد دارند که با تشکیل ائتلاف هایی ، به اصطلاح امنیت تردد کشتیرانی 
را برای شناورهای خود در تنگه هرمز تامین کنند.این در حالی است که حتی بر اساس 
معاهدات نیم بند مربوط به تنگه ها از جمله کنوانسیون های 1958 و 1982، مسئولیت 
تردد از این تنگه با ایران و عمان است و ایرانی ها در چارچوب کنوانسیون 58 و ذیل 
اصل عبور بی ضرر ، مجاز به کنترل تنگه برای جلوگیری از حوادث و تخلفات هستند و 
کشتی های انگلیسی نیز از این امر مسثنی نیستند، چنانچه کشتی انگلیسی توقیف شده، 
درست زمانی از سوی نیروهای ایرانی متوقف شد که علاوه بر نقض قوانین بین الملل مانند 
خاموش کردن سامانه ناوبری ، از مسیر عکس در حال عبور از تنگه بود.حالا در حالی 
آمریکایی ها سرگرم یارکشی برای تشکیل ائتلاف مورد نظر خود هستند که کشورهایی 
مانند پاکستان، ژاپن و برخی متحدان در منطقه  قصد پیوستن به چنین ائتلافی را 
ندارند و کشورهایی مانند کویت ، عمان ، قطر و عراق در  خلیج فارس نیز خواستار تنش 
زدایی هستند و رغبتی برای همکاری با آمریکایی ها ندارند.آمریکایی ها که هنوز موفق 
به تشکیل چنین ائتلافی نشده اند و در صورت تشکیل هم کارشناسان شانس زیادی 
برای آن قائل نشده اند، ابتدا از اروپایی ها برای پیوستن به ائتلاف خود دعوت کردند، اما 
پاسخ دولت های اروپایی به فراخوان "دونالد ترامپ" چندان گرم نبود، حالا اما انگلیس 
فراخوان برای تشکیل یک ائتلاف جدا از آمریکا داده است.اگر چه برخی کشورهای درجه 
دوم اروپایی به این فراخوان پاسخ داده اند، اما دولت هایی مانند آلمان و فرانسه به ائتلاف 
انگلیسی بی اعتنایی کرده اند.این تحرکات خارج از قاعده آمریکا و انگلیس در هفته 
گذشته باعث شده که زمزمه هایی از سوی برخی دیگر از کشورها از جمله چین و روسیه 
برای یک ائتلاف تازه برای تامین امنیت کشتی ها شنیده شود. قطعا این دو کشور نیز 
متحدانی در جهان خواهند یافت.اما در عین حال سوالی که باید از انگلیسی ها پرسیده 
شود، این است که این روند نظامی کردن خلیج فارس و تنگه هرمز که حرف آخر در آن 

را ایران خواهد زد، با منافع آنان همسو و سازگار خواهد بود؟
* ماجرای نفت کش ها یا جنگ نفت کش ها

آدرس غلطی که صهیونیست ها در ارتباط با ماجرای نفت کش ها داده اند و تلاش 
دارند با تعبیر جنگ نفت کش ها از آن منطقه را ملتهب نگه دارند، کاملا غیر حرفه ای 
است، درست مانند گاف های همیشگی "بنیامین نتانیاهو". اما حرکت های ایران کاملا 
حساب شده و منطبق بر قوانین بین المللی است و علاوه بر آن صریح ، سریع و پر قدرت 
در صحنه ها ظاهر  شده است.بنابر این دولت های میهمان منطقه برای جلوگیری از 
هرگونه اتفاق غیر قابل جبرانی، لازم است قواعد کار و حضور در خلیج فارس را بهتر 
درک کنند؛ عدم کارشکنی در مدیریت تنگه هرمز ، پایبندی به مقررات و قوانین و عرف 
بین المللی ، همکاری در برقراری امنیت آبراهه از طریق هماهنگی با نیروهای محافظ 
ایرانی و عدم مداخله در سیستم تامین امنیت آن، اجتناب از ماجراجویی و توجه جدی 
به اخطارهای نیروهای حافظ امنیت تنگه .قطعا ایرانی ها مانند صهیونیست ها و برخی 
دیگران، ماجرای نفت کش ها را به مفهوم جنگ تلقی نمی کنند و در همین چارچوب 
برای پایان قائله پیروز یا شکست خورده قائل نیستند، بلکه به دنبال حل مساله با عقل و 
درایت هستند که در آن صورت سطح تنش ها در منطقه قابل کنترل خواهد بود.بی شک 
ائتلاف بازی غربی ها ، منافعی برایشان نخواهد داشت، حتی خود آمریکایی ها هم برای 

نظامی کردن تردد کشتی ها از تنگه هرمز دچار تردید هستند.

یک کارشناس مسائل اروپا :

نخست وزیر انگلیس مجبور 
به حل تنش ها از مسیر دیپلماسی است

 یک کارشناس مسائل اروپا گفت: با وجود ایده ها و دید افراطی نخست وزیر انگلیس در 
خصوص برجام و ایران، وی با شرایط سیاسی و اقتصادی بسیار سختی مواجه است که 
دستش را برای اعمال این سیاست ها و تغییر جدی در سیاست خارجی می بندد تا بتواند 

متفاوت از سیاست های ترزا می رفتار کند. 
مرتضی مکی در خصوص چالش های بوریس جانسون نخست وزیر جدید انگلیس در 
مواجهه با ایران و تغییر احتمالی سیاست های لندن در قبال تهران گفت: گفته می شود 
آقای جانسون شبیه ترین فرد به دونالد ترامپ رئیس جمهور ایالات متحده است و این 
موضوع باعث شده تا برخی تحلیلگران معتقد باشند به قدرت رسیدن وی در انگلیس 
می تواند در روند روابط تهران و لندن و سیاست های انگلیس در منطقه خلیج فارس و 

خاورمیانه تغییراتی ایجاد کند. 
وی ادامه داد: با وجود لحن تندی که بوریس جانسون طی چند روز گذشته در 
خصوص حوزه های مختلف و در مورد روابط با ایران و جدلی که با جرمی کوربین رهبر 
حزب کارگر داشت؛ این دید ایجاد شده که احتمالا نخست وزیر انگلیس به دنبال خروج از 

برجام و همراهی با سیاست های کاخ سفید در قبال ایران است. 
مکی افزود: با این حال اما آقای جانسون با وجود این ایده ها و و دید افراطی که در 
خصوص برجام دارد، با شرایط سیاسی و اقتصادی بسیار سختی مواجه است که دستش 
را برای اعمال این سیاست ها و تغییر جدی در سیاست خارجی می بندد تا بتواند متفاوت 

از سیاست های ترزا می رفتار کند.
این کارشناس مسائل اروپا گفت: به هر صورت مساله برگزیت بزرگترین چالش 
سیاسی پیش روی بوریس جانسون است و این ماموریت که دو نخست وزیر پیش 
از جانسون را سرنگون کرد قطعا برای وی نیز می تواند یک پاشنه آشیل باشد. همین 
محدودیت ها نیز باعث می شود جانسون نتواند در سیاست خارجی نقش فعالی را ایفا کرده 

و خط خودش را از اروپا جدا کند. 
وی افزود: به نظر نمی رسد اقدامات جانسون در خصوص برجام و ایران همچون لحن 
تندش تغییرات قابل توجهی داشته باشد و او هم مجبور خواهد شد در خصوص ایران 
و برجام همان سیاست های دولت ترزا می را دنبال کرده و برای حل تنش ها مسیر 

دیپلماسی را انتخاب کند. 
وی ادامه داد: دومینیک راب، وزیر امور خارجه جدید انگلیس نیز در نخستین 
اظهارنظر خود در قبال تهران گفته است که ما قصد اتخاذ تصمیم عجولانه در 
خصوص تهران را نداریم و با دوراندیشی مواضع خود را در قبال برجام و ایران اعلام 

خواهیم کرد. 
 مکی همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص نقش افکار عمومی انگلیس در مخالفت 
با همراهی سیاست های دولت جدید این کشور با ایالات متحده گفت: قطعا این نوع 
نگرشی که افکار عمومی و به خصوص رسانه ها به آقای جانسون دارند که ناشی از همین 
موقعیت شکننده نخست وزیر جدید انگلیس است، او را در این فضای سیاسی که در 

جامعه انگلیس حاکم است به شدت تحت فشار قرار خواهد داد.  
وی ادامه داد: بوریس جانسون مجبور است مردم انگلیس را مجاب کند که روند 
خروج انگلیس از اتحادیه اروپا را با کمترین آسیب برای اقتصاد و سیاست انگلیس مدیریت 
خواهد کرد که این مساله باعث نگرانی مردم این کشور شده است. واکنش افکار عمومی 
به جانسون نشان دهنده این است که وی از دید مردم و حزب محافظه کار آزادی زمان 

شهرداری لندن را ندارد و باید مواضع معقولی اتخاذ کند. 

نکتـه

خبــر

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت :اقدامات ایران برای کاهش 
تعهدات برجامی جدی است و اگر این روال ادامه داشته باشد، گام 

سوم که از گام اول و دوم محکم تر است، برخواهد داشت. 
با  خبری  نشست  در  دوشنبه  روز  موسوی«  سیدعباس 
خبرنگاران درباره جزییات جلسه روزیکشنبه  کمیسیون مشترک 
برجاماظهارداشت : تلاش های دیپلماتیک برای حفظ برجام ادامه 
دارد و این تلاش ها و رایزنی ها چه در قالب  ملاقات های دوجانبه و 
چه کمیسیون مشترک انجام می شود.موسوی بیان کرد:  نشست 
روزیکشنبه  هم به درخواست ایران و هم طرف های اروپایی بود. 
طرف های اروپایی نسبت به رویکرد ایران در کاهش تعهداتش کمی 
معترض بودند و از طرفی ایران هم در نشست به بی عملی و رفتار 
آنها و همچنین برخی اقداماتشان مانند دستگیری برخی ایرانیان 
به خواست آمریکا و استرداد آنها به واشنگتن، اعتراض داشت.وی 
ادامه داد: این افراد به خاطر تحریم های ظالمانه و یکجانبه آمریکا 
دستگیر شدند. این تحریم ها قبل از دستگیری، نه وجود داشته و نه 
قانونی و قابل اعتنا بوده است.وی درباره توافقات جلسه روزیکشنبه 
کمیسیون مشترک برجام یادآور شد: نشست سازنده و رو به جلو و 
همراه با صراحت بوده است. ایران اقدامات آنها را به گوششان رساند 
و اروپایی ها هم حرف هایشان را زدند. فضا قدری برای ادامه کار 
شفاف تر است. اگر برخی توافقات جزیی انجام شود، نشست وزرای 
امور خارجه برگزار می شود که گام رو به جلویی است. ما همچنان 
منتظر اقدامات عمل و ملموس اروپایی ها برای اجرای برجام هستیم. 
این دیپلمات کشورمان افزود: اروپایی ها در حرف زدن کم نمی آورند 
و تکالیفی را می پذیرند. این دفعه حرف های جدی تری زدند ولی 
نمی شد روی حرف ها حساب کنیم و منتظر اقدامات عملی آنها 
هستیم. رئیس جمهور در نامه خود به سران کشورهای برجام به 
صورت شفاف برنامه ایران را مطرح کرده و طرف مقابل می داند چه 
باید کند.سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه اقدام انگلیس 
در توقیف کشتی حامل نفت ایران به عنوان یک اقدام نقض برجام 
در جلسه دیروز مطرح کردیم، ابراز داشت: توافق خاصی انجام نشد 
بلکه نشست رو به جلویی برای انجام تعهدات طرفین بود. بحث 
اینستکس مطرح شد که بحث مهمی نیست زیرا مقدمه اجرای 
تعهدات طرف مقابل است. اگر این اقدامات منجر به اقدمات عملی 
نشود، مورد قبول ایران نیست و گام سوم را با قاطعیت برمی داریم. 
یکی از توافقات نشست وزرای امور خارجه برجام است که نیازمند 
برخی بررسی ها و مقدمات است که به محض دست یافتن انجام 
می شود. موسوی افزود: اقدامات ایران برای کاهش تعهدات جدی 
است و اگر این روال ادامه داشته باشد، گام سوم که از گام اول و دوم 

محکم تر است، برخواهد داشت. 
* تایید نامه ظریف به رهبری در مورد سریال گاندو 

 سخنگوی وزارت امور خارجه درباره نامه ظریف به رهبر انقلاب 
راجع به سریال گاندو گفت : این خبر را تائید می کنم و چنین نامه ای 
از سوی وزیر به رهبری نوشته شد.وی افزود : صدا وسیما از جمله 
نهادهای زیر نظر رهبری است و اگر قرار بود گلایه ای باشد باید خدمت 
ایشان گفته می شد. برداشت ما این است آنچه تلاش می شود در 
سریال گاندو از وزیر و وزارت امور خارجه نشان داده شود، یک چهره 
منفعل و بی عمل و وا داده است.وی با بیان اینکه فکر کردیم اگر چنین 
چیزی وجود دارد، ماندن این وزیر در وزارتخانه جایز نباشد و عزت، 
حکمت و مصلحت را سرلوحه خود قرار دهد و چنان اقتداری داشته 
باشد که زبان گویای این ملت باشد.رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و 
رسانه ای وزارت امور خارجه ابراز داشت : رهبری انقلاب الطاف داشتند 
و بیان کردند مطلقا راضی نیستند نسبت به وزیر امور خارجه اهانتی 
صورت بگیرد. موسوی در پاسخ به این سوال که آیا تخریب ها علیه 
ظریف تا چه اندازه بر مذاکرات اثرگذار است؟ گفت: ایران یک کل 
واحد است و چندان به خط کشی هایی که با هدف اختلاف افکنی 
ایجاد می شود، قبول نداریم. یادتان باشد در یک جنگ روانی علاوه 
بر تروریسم اقتصادی به سر می بریم. دشمنان می خواهند از روزنه، 
اختلاف افکنی کنند. وی افزود: آقای ظریف علیرغم برخی بی مهری 
که به خاطر ناآگاهی است، به کارشان ادامه می دهند. همه اقدامات 
هم بر اساس دستورالعمل است. افرادی هم که بی مهری می کنند اگر 
بدانند آقای ظریف چگونه از حقوق ملت ایران دفاع می کند، دیگر این 

کار را نمی کنند. 
* سفر بن علوی برای میانجیگری نبود

برای  علوی  به  یوسف  این سوال که  به  پاسخ  در  موسوی 
میانجیگری درخصوص مسائل منطقه ای به ایران سفر کرده بود؟ 
بیان کرد: طبیعی است درخصوص مسائل منطقه ای و بین المللی 
مانند بحث کشتی ها و تنش در خلیج فارس صحبت شده باشد ولی 
اینکه برای میانجیگری آمده باشد، تایید نمی کنم ولی در خصوص 
این مسائل طبیعی است که با مقامات ایران صحبت شده باشد. 
موسوی درباره اظهارات وزیر امور خارجه عمان مبنی بر آمادگی 

کشورش برای تامین امنیت خلیج فارس تنگه هرمز تصریح کرد: 
ایران حدود 1500 مایل ساحل در خلیج فارس دارد و بیشتر آبراهه 
تنگه هرمز در مجاورات ایران است. امنیت آنجا با ماست و کشورهای 
منطقه مانند عمان روبه روی ما هستند. وی اضافه کرد: معتقدیم اگر 
امنیت منطقه و خلیج فارس می خواهد تضمین شود، راهی جز 
هماهنگی و همکاری کشورهای منطقه وجود دارد و ریشه همه 
ناامنی ها و مشکلات، به دخالت نیروهای فراسرزمینی برمی گردد که 
هزاران مایل دورتر از سرزمین خود در منطقه ما دخالت می کند. ما 
با عمان برای تامین امنیت خلیج فارس و تنگه هرمز همکاری داریم. 
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره آخرین تلاش ها برای آزادی 
کشتی حامل نفت ایران اظهار داشت: یکی از موضوعات مطرح در 
نشست دیروز، بحث توقیف کشتی حامل نفت ایران بود که تلقی 
ما این است که آن اقدام، نقض برجام است. آنها استدلالاتی کردند. 
ایران این اقدام را غیرقانونی دانسته و راهزنی دریایی بودن آن را 

تکرار کرده است. 
* استقبال از آمادگی عربستان برای مذاکره با ایران

موسوی در خصوص اظهار نظر اخیر نماینده عربستان در 
سازمان ملل اظهار داشت: این رفتار را گام مثبتی تلقی می کنیم. 
ما از هر تلاشی که در راستای نزدیکی کشورهای جهان اسلام 
صورت بگیرد استقبال می کنیم، چرا که دشمنان مشترکی داریم. 
باید کشورهای مسلمان اختلافات خود را کنار بگذارند تا مورد 
سواستفاده کشورهای ثالث قرار نگیرند و نتیجه آن می تواند به سود 
همه منطقه باشد.وی گفت: ما این رفتار عربستان را سیگنال مثبت 
تلقی می کنیم و واکنش ما به هر سیگنال مثبتی، مثبت خواهد بود.

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص تغییر رویکرد امارات در 
منطقه تصریح کرد: این موضوع را گامی مثبت ارزیابی می کنیم و 
می تواند به ثبات و امنیت منطقه و کاهش تنش های منطقه ای از 
جمله در یمن منجر شود. ما این گام ها را با دقت رصد می کنیم و تا 

جایی که بتوانیم در این مسیر کمک خواهیم کرد.
* فروش نفت ایران به دوران قبل از خروج آمریکا از 

برجام بازگردد 
موسوی در پاسخ به این سوال که آیا نفت در اینستکس مبادله 
می شود، عنوان کرد: اروپایی ها ادعا می کنند اینستکس برای این 
مسئله راه اندازی شده است که منافع ناشی از برجام از جمله تبادلات 
اقتصادی را با ایران برسانند. همانطور که قبلا گفتیم اینستکس یک 
مقدمه برای انجام تعهداتشان است. این اصل کار نیست ولی آنها 
ادعا می کنند این سازوکار موجب انجام مبادلات مالی و تجاری 
میان ایران و آنها شود. خواست ما فروش نفت است و فروش نفت 
به دوران قبل از خروج آمریکا از توافق هسته ای بازگردد.وی درباره 
آخرین وضعیت اسدالله اسدی، دیپلمات بازداشت شده ایران در 
اروپا گفت: این پرونده پیچیدگی ها فنی دارد و پیگیری ها ما هم 
فنی است از جمله پیگیری های حقوقی و دیپلماتیک. وکلای ایشان 
به شدت در حال کار کردن بر روی این پرونده هستند و امیدواریم 

ایشان هرچه زودتر از این وضعیت خارج شود.
* هفته آینده ظریف نشست خبری خواهد داشت 

موسوی اضافه کرد: هفته آینده نشست خبری خواهیم داشت 
و برای اولین بار، آقای ظریف نشست خبری با حضور رسانه های 
داخلی و خارجی خواهیم داشت.وی درباره درخواست وزیر امور 
خارجه آمریکا مبنی بر سفر به ایران و گفت وگو با رسانه های ایرانی 
اظهار داشت: این اقدام، اقدامی تهاجمی نسبت به گفت وگوهای 

ظریف با رسانه های آمریکایی است. ما این اقدام را اقدامی منفعلانه 
و بدون صداقت می دانیم که در راستای جنگ روانی انجام می دهند. 
قبلا درخواست هایی برای گفت وگو مطرح شده بود ولی آنها همه را 
رد کرده اند.سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه ایشان نسبت 
به سفرهای ظریف معترض هستند، تصریح کرد: سفر ظریف، 
سفر دوجانبه به آمریکا نمی کند بلکه برای حضور در نشست های 
بین المللی به نیویورک سفر می کنند و آمریکا براساس توافق مقر 

موظف به پذیرش وزیر امور خارجه است.
* جزییات پاسخ رئیس جمهوری به پیشنهاد مکرون

موسوی در پاسخ به سوالی درباره جزییات پاسخ رئیس جمهوری 
به پیشنهاد رئیس جمهور فرانسه که از سوی سیدعباس عراقچی به 
پاریس برده شد، خاطرنشان کرد: فرانسه در راستای اجرای تعهدات 
خود در برجام پس از تحرکات اخیر، اقداماتی را شروع کرده است. 
دو بار دستیار دیپلماتیک مکرون به ایران آمد و طرح هایی داشت که 
از نظر ما، مسئله جدید و قابل توجهی نبود. طبیعی بود که ایران از 
آنجایی که معقتد است پنجره دیپلماتیک بسته شود، طرح های آنها 
بررسی شد و طرحی هم از سوی ایران جمع بندی شد و توسط 
عراقچی به عنوان فرستاده ویژه رئیس جمهوری برای پاریس برده 
شد. وی با بیان اینکه آنها معقتدند تنش موجود باید کاسته شود و 
معقتدند با برخی از پیشنهادات می توان وضعیت را بهتر کرد، ابراز 
داشت: ایران به دنبال تنش و درگیری نیست و به همین خاطر، به 
این پیشنهادات نظر مثبت دارد و این سفر نشان داد هم طرح های 
عملی را بشوند و هم طرح هایی را ارائه دهد. امیدواریم این تلاش ها 

ثمر دهد.
* برای تامین امنیت تنگه هرمز نیازی به کشورهای 

فرامنطقه ای  نداریم
وی در پاسخ به این سوال که توصیه شما به آلمان برای پیوستن 
به یک ائتلاف بین المللی نظامی در خلیج فارس چیست؟ افزود: 
توصیه نمی کنیم کشورهای فرامنطقه ای به این ائتلاف ها بپیوندند، 
ائتلاف هایی که مبنای درستی ندارد و براساس توهم است. ایران 
خود را موظف به حفظ امنیت خلیج فارس و تنگه هرمز می داند. 
راضی به آمدن کشورهای فرامنطقه ای برای تامین امنیت تنگه 
هرمز نیستیم زیرا این منطقه امنیت دارد. وی درباره اظهار نگرانی 
دولتمردان آمریکایی برای از بین رفتن برجام گفت: آمریکا دلش 
برای برجام نمی سوزد. آنها خواستار تنش بودند. تعجب ما از اروپا این 
است که آنچه دیدند را جدی نگرفتند و همچنان حرف می زنند. ما 
بارها اعلام کردیم که یک توافق چندجانبه را نمی توان یکجانبه و 

یکطرفه عمل کرد. 
* کار قوه قضاییه برزیل یک اقدام مسئولانه و خوبی بود

وی درباره عدم سوخت رسانی برزیل به دو کشتی ایرانی و حکم 
دادگاه این کشور در الزام به دادن سوخت به آنها خاطرنشان کرد: 
آمریکایی ها ادعا می کنند غذا و دارو جزو تحریم ها نیست. اگر اینها 
تحریم نیست پس چرا دو کشتی ایرانی که حامل غلات بودند از 
ترس تحریم، به آنها سوخت داده نشد. اینها تروریسم اقتصادی 
است. وقتی اجازه ندهید یک شرکت به کشتی حامل غلات از ترس 
تروریسم اقتصادی سوخت ندهد، پس چیست؟  غذا و دارو در کاغذ 
جزو تحریم نیست ولی کشورها از ترس تحریم به ایران غذا و دارو 
نمی دهند و مردم ایران را در مشقت قرار می دهید. این دیپلمات 
کشورمان اضافه کرد: کار قوه قضاییه برزیل یک اقدام مسئولانه و 
خوبی بود و نشان داد قوه قضاییه مستقل می تواند از منافع اقتصادی 

کشور و شرکت های خود دفاع کند و اجازه ندهد قوانین سرزمینی 
برخی از کشورها را بر شرکت هایشان اعمال کنند. لازم است کشورها 
و قوه قضائیه هایشان یاد بگیرند و اجازه این کارها را ندهند. موسوی 
با اشاره به پیگیری های دستگاه دیپلماسی ابراز داشت: این مسئله از 
طریق مجاری دیپلماتیک در حال پیگیری بود. در سفر ظریف به 
آمریکای لاتین مسئله سوخت رسانی به یکی از کشورها مطرح شد 
که بلافاصله پذیرفته شد ولی با این حکم، کشتی ها سوخت گرفتند. 
سازمان بنادر و وزارت امور خارجه درباره احتمال تکرار این اقدامات 
تدابیری اندیشیده است و در صورت تکرار چه از طریق خود ما و چه 

از طریق کشورهای دیگر، سوخت رسانی می کنیم. 
* طرفین باید به دستاورد های گفتگو پایبند باشند

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: یکی از شروط گفتگو این 
است که طرفین به نتایج و دستاورد های گفتگو پایبند باشند.سید 
عباس موسوی در پاسخ به سوالی درباره پیشنهاد وزیر امور خارجه 
در جمع خبرنگاران در نیویورک برای پذیرش دائمی پروتکل الحاقی 
در ازای رفع تحریم ها در حالی که واشنگتن محور های 12 گانه برای 
گفت: وگو مشخص کرده و از لزوم غنی سازی صفر در ایران سخن 
می گوید، افزود: آمریکایی ها تلاش می کنند چهره ای اهل تعامل و 
گفت: وگو از خودشان به نمایش بگذارند و اینگونه وانمود می کنند 
که جمهوری اسلامی ایران اهل جنجال و فرار از گفتگو است. این 
دیپلمات کشورمان با بیان اینکه ما همیشه اعلام کرده ایم زمانی 
گفت: وگو امکان پذیر است که دستور کار مشخصی و نتایج ملموس 
و عملی در پی داشته باشد، تصریح کرد: یکی از شروط گفت: وگو 
این است که طرفین به نتایج و دستاورد های گفت: وگو پایبند باشند، 
اما تاکنون چنین علامتی از سوی دولت فعلی آمریکا دریافت نشده و 
حرف هایی که زده می شود در حد تبلیغات خیلی سطح پایین است. 
موسوی با اشاره به اظهارات ظریف خاطرنشان کرد: وزیر امور خارجه 
در گفتگو هایی که با رسانه ها و نمایندگان افکار عمومی در نیویورک 
داشتند، برای شکستن فضاسازی های دولت آمریکا مطرح کردند که 
اگر واقعا دولت آمریکا خواهان گفت: وگو و برداشتن گامی رو به جلو 
است پیشنهاد مشخصی از سوی جمهوری اسلامی ایران مطرح 
کردند. وی در توضیح جزئیات پیشنهاد ظریف ابراز داشت: در برجام 
ماده ای وجود دارد که پس از اجرای برجام تا سال 202۳ جمهوری 
اسلامی ایران بر اساس تعهداتش پروتکل الحاقی را به مجلس 
شورای اسلامی می برد و به صورت قانون دائمی تصویب می کند. 
همزمان با این اقدام جمهوری اسلامی ایران، آمریکا موظف بود که 
طرحی را به کنگره ارائه دهد و کلیه تحریم های غیرقانونی خود 
علیه جمهوری اسلامی ایران را از طریق کنگره لغو کند. سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی افزود: وزیر امور خارجه پیشنهاد داد که اگر واقعا 
واشنگتن دنبال گفتگو است، می توان روی این محور گفتگو کرد 
که به جای سال 202۳ این اقدامات در سال 2019 انجام شود و 
این یک اقدام قابل دسترس است. موسوی تاکید کرد:اما همانگونه 
که پیش بینی می شد این طرح با مخالفت دولت آمریکا مواجه شد، 
ما هم از ابتدا می دانستیم که آن ها اصولا دنبال گفتگو و توافقی که 
منجر به نتیجه درست باشد، نیستند.وی در پاسخ به این سوال 
که آیا پذیرش پروتکل الحاقی جزو محور های گفت وگوی ایران با 
اروپایی ها هم است؟ اظهار داشت: اگر آن ها دنبال گفتگو هستند، 
این موضوع از سوی ایران ارائه شده و آن ها می توانند بر آن کار کنند 
و نشان دهند که اهل گفت: وگو و تعامل هستند، ما به دنبال گفتگو 
هستیم و پیشنهاد خود را هم روی میز گذاشته ایم. وی درباره حکم 
دادگاه انگلیسی درباره نپرداختن سود بابت ندادن خرید های نظامی 
ایران از چهل سال قبل یادآور شد: این یک پرونده قضایی است 
که دولت بریتانیا در پرداخت اصل و سود این بدهی بابت بدعهدی 
بیش از چهل سال ایران بدهکار است.موسوی ادامه داد: تا آنجا که 
من می دانم نگفته اند سود نمی دهیم بلکه گفته اند از یک تاریخ به بعد 

سود نمی دهیم که قابل قبول نیست. 
 * وزارت امور خارحه به جد پیگیر وضعیت شیخ زکزاکی 
کرد:  بیان  هم  زکزاکی  شیخ  وضعیت  آخرین  درباره  وی 
وزارت امور خارحه به جد پیگیر این مسئله است. شیخ زکزاکی 
شخصیت علمی فرهنگی و جایگاه خاصی دارد. متاسفانه وضعیت 
وی خوب نیست. وزارت  امور خارجه همه تلاش های دیپلماتیک 
و رایزنی های خود را در این باره به کار گرفته است. اگر وزارت امور 
خارجه این پیگیری ها را اعلام نمی کند به خاطر آن است که به 
دنبال کار تبلیغاتی نیست و نمی خواهد کارهای انجام شده لطمه ای 
به پیگیری ها بزند و وضعیت وی را بغرنج کند. سخنگوی وزارت 
امور خارجه اضافه کرد: در سفری که ظریف به سنگال داشتند این 
موضوع را از طریق دیپلماتیک پیگیری کردند. در مجمع بین المللی 
که حضور دارند آقای ظریف این موضوع را دنبال می کنند. امروز 
هم شنیدم که قرار است دادگاهی تشکیل شود و امیدوارم هرچه 

می شود به نفع وی و مسلمانان باشد.

سخنگوی وزارت خارجه :

اقدامات ایران برای کاهش تعهدات برجامی جدی است

بهـزاد نبـوی می گوید: شـورای نگهبان ایـن دوره باید فرش قرمـز پهن کند، چون 
در این شـرایط فعلی انتخابات پرشـور، برای حفظ امنیت ملی ضروری اسـت. 

عباسـعلی کدخدایـی سـخنگوی شـورای نگهبان در نشسـت خبـری اخیر خود 
در واکنـش بـه صحبت های یکـی از وزرای دولـت اصلاحات دربـاره ردصلاحیت های 
شـورای نگهبان گفته بود  »ملاک شـورای نگهبان اجرای مرّ قانون اسـت و شـورای 

نگهبـان برای کسـی فـرش قرمز پهـن نمی کند«. 
صحبت هـای کدخدایـی امـا بـا واکنش هـای بعضـی اصلاح طلبـان مواجـه شـد. 
محمـود میرلوحـی در گفتگو با خبرآنلاین از این سـخن کدخدایی ابـراز تعجب کرد 
و گفـت: کدخدایـی آب پاکـی را روی دسـت اصلاح طلبـان ریخـت و گفت ما منتظر 

کسـی نیسـتیم، این حرف خیلی غیرمنتظـره بود.
کدخدایـی روزیکشـنبه نیـز تلویحا پیامی خطاب بـه اصلاح طلبـان در توئیترش 
منتشـر کرد و نوشـت: تنها راهکار برای برگزاری انتخابات سـالم و با مشارکت فراگیر، 
تبعیـت از قانـون اسـت، نـه فرافکنـی و باج گیـری بـا اتهـام زدن به نهادهـای قانون 

اساسی.
بهـزاد نبـوی چهـره شـاخص اصلاح طلـب و نماینده مجلس ششـم بـه اظهارات 

سـخنگوی شـورای نگهبان واکنش نشـان داد.
وزیـر صنایـع دولت دوران جنگ گفت: »آقای کدخدایی اشـتباه می کند، این دوره 
بایـد فـرش قرمز پهن کنـد، چون در ایـن دوره انتخابات پرشـور، بـرای حفظ امنیت 

ملی ضروری اسـت«. 
او دربـاره اظهـارات اخیر رئیس دولت اصلاحات هم معتقد اسـت سـخنان خاتمی 

ناظر به مشـارکت مشـروط در انتخابات پیش رو نیست.
بخشی از گفت وگوی بهزاد نبوی با خبرآنلاین را می خوانید: 

* آقـای نبـوی! برداشـت شـما از اظهارات اخیـر آقای خاتمـی در مورد 
نحـوه حضـور اصلاح طلبـان در انتخابات پیـش رو، چیسـت؟ گفته بودند 
بـه هیچ وجه تحریـم انتخابـات را نمی پذیریم و تحریم انتخابـات از جانب 
اصـلاح طلب هـا صـورت نمی گیـرد ولی تحـت هر شـرایطی هـم اصلاح 

طلب هـا در انتخابات شـرکت نمی کنند، تحلیل شـما چیسـت؟
در هیـچ انتخاباتـی نـه تنها آقـای خاتمی، بلکـه اصـلاح طلب ها هم انتخابـات را 
تحریـم نکرده انـد، حتـی در انتخابات مجلس هفتم. من از سـخنان آقای خاتمی ایده 
مشـارکت مشـروط اسـتنباط نمی کنم. من پیشـتر گفته ام در هر شـرایطی باید در 
انتخابات شـرکت کنیم. منظورم شـرایطی اسـت که امکان حضور باشد. فی المثل اگر 
همـه اصلاح طلبـان را بـه زنـدان ببرند و یا اگر همـه گروه های اصـلاح طلب منحل و 

غیرقانونـی اعلام شـوند آن گاه دیگر امکان شـرکت وجـود ندارد.

* اگر رد صلاحیت گسترده اتفاق بیفتد چطور؟ 
رد صلاحیت در تمام ادوار از دور چهارم به بعد کم و بیش وجود داشـته اسـت. ما 

نباید مبنای کارمان صرفا رد صلاحیت باشـد.
بخش هایـی از سـخنان آقای خاتمـی را برایتـان می خوانم. قهر کـردن با صندوق 
رأی انحلال مردم اسـت. اصلاح طلبان نمی توانند به هر قیمتی وارد انتخابات شـوند. 
ان شـاالله فضـا باز شـود و صلاحیت ها تأیید گردد. اصلاح طلبـان و مردم ناراضی باید 
فـداکاری کننـد و از خود گذشـتگی نشـان دهند و بـه خاطر ایران پـای صندوق های 

رأی بیاینـد تا جلوی خطر اصلی گرفته شـود...

در مجمـوع نظـر آقـای خاتمی را قبول دارم، ضمنا معتقدم شـرط گذاشـتن برای 
انتخابـات بـه دو شـکل اسـت. یکـی این کـه بـرای خودمان شـرط می گذاریـم. مثلا 
بعضـی از دوسـتان می گوینـد کـه لیسـتی را ارائـه می دهیـم، اگر آنهـا رد صلاحیت 
شـدند دیگـر شـرکت نمی کنیـم. عده دیگـری بـرای حاکمیـت شـرط می گذارند و 
فی المثـل می گوینـد بایـد نظارت اسـتصوابی لغـو شـود. در این مـورد  معتقدم بعید 

اسـت طـرف مقابل بـه شـرط های ما توجـه کند.

* آقـای کدخدایـی هـم گفتـه بودند که مـا فـرش قرمز بـرای اصلاح 
طلبـان پهـن نمی کنیم.

بلـه، طـرف مقابـل از خـدا می خواهـد کـه مـا در انتخابات شـرکت نکنیـم؛ حالا 
بگوییـم کـه ما به این شـرط در انتخابات شـرکت می کنیم که چنین یا چنان شـود، 
قطعـا نمی پذیـرد. البتـه به نظـر من آقای کدخدایی اشـتباه می کنـد، ایـن دوره باید 
فـرش قرمـز پهن کنند، چـون در این دوره انتخابات پرشـور، بـرای حفظ امنیت ملی 
ضـروری اسـت. بـا ایـن فشـارهایی کـه از خـارج وارد می شـود، اگر انتخابات پرشـور 

نداشـته باشـیم، فشـار به نظام و مـردم خیلی زیادتر می شـود.
در جایـی از مـن پرسـیدند که اگر رد صلاحیت اتفاق بیفتد چه می شـود؟ پاسـخ 
دادم مـن بـه این مـوارد کاری ندارم و بعضی ها به این حرفم ایراد گرفتند. مسـأله من 
بالاتـر از ایـن حرف هـا اسـت. می گویم اگر در کشـور انتخابات پرشـور برگزار نشـود، 
امنیـت ملـی بـه خطـر می افتـد. البته بـرای ایـن که انتخابـات پرشـور برگزار شـود، 
بخـش مهمـی از کار بـر عهده حاکمیت اسـت. حاکمیـت باید شـرایطی فراهم کند، 
تا انتخابات پرشـور داشـته باشـیم. آقای کدخدایی باید متوجه باشـد که در این دوره 
بـرای حضـور مـردم در انتخابات لازم اسـت فرش قرمـز پهن کند. بایـد بداند که این 
یک تصمیم شخصی ایشان و یا حتی شورای نگهبان نیست، بلکه تصمیم حاکمیت 

بـرای حفظ نظام، کشـور و امنیت ملی اسـت.

* آیا رسانه ای کردن دلایل ردصلاحیت ها، اشاعه فحشاست؟
 سـخنگوی شـورای نگهبـان در حالـی عـدم اعـلام عمومـی علـل رد صلاحیـت 
نامزدهـای انتخابات را پیشـگیری از اشـاعه فحشـا عنوان می کند کـه قانون انتخابات 
دراین بـاره سـکوت کـرده و یـک حقوقـدان دراین بـاره می گویـد: این دیـد واقع بینانه 

نیسـت، چراکـه همـه افراد بـه دلیل مسـائل اخلاقـی، رد صلاحیت نمی شـوند.
اخیراً عباسـعلی کدخدایی، سـخنگوی شـورای نگهبان درباره علل عـدم اعلام رد 
صلاحیـت نامزدهای انتخابات گفته اسـت: قانون انتخابات گفتـه دلایل رد صلاحیت 
محرمانـه بـه خـود فـرد ارائـه شـود و مـا نمی توانیم این مهـم را رسـانه ای کنیـم. اما 
قانـون مکلـف کـرده بندهـای قانون انتخابـات را که مربوط به شـرایط و موانع اسـت، 
به طـور رسـمی از طریـق فرمانداری ها و اسـتانداری ها بـه نامزدها اعلام کنیـم؛ علاوه 
بـر ایـن، به هر فردی که رد صلاحیت نشـده، با حضور در شـورای نگهبـان دلایل را با 

مسـتندات موجـود کاملًا بیـان می کنیم و ایـن کار در حال انجام اسـت.

* رد صلاحیت از دید یک حقوقدان
نعمـت احمدی، وکیل دادگسـتری و حقوقـدان دراین باره بـه ایرناپلاس می گوید: 
اولا همـه رد صلاحیت هـا بـه  دلیل مسـائل اخلاقی نیسـت، ممکن اسـت فـردی به 
دلیل مسـائل مالی رد صلاحیت شـده باشـد که اعلان آن اشاعه فحشا نیست. شورای 
نگهبـان معتقد اسـت بایـد احراز صلاحیت کنـد، درحالی کـه این در قانـون نیامده و 

مخالف با چندین اصل از قانون اساسـی اسـت، اصل بر برائت اسـت. یعنی همه افراد 
مبری هسـتند مگر خلاف آن اثبات شـود.

وی ادامـه می دهـد: شـورای نگهبان مرجع تشـخیص قضایی نیسـت، قانون گذار 
مراجعـی را احصـا کـرده و آن مراجع با تکیه بر سـوابق کاندیدا، شـکایات افراد و نتایج 
آنها، چنانچه با محرومیت از حقوق اجتماعی مواجه شده باشند که مانع از حضور در 
انتخابات شـده باشـد، به شـورای نگهبان اعلام خواهند کرد. شورای نگهبان بر اساس 
نظـر آن چهـار نهاد، رد صلاحیت می کند، یعنی بنا به قانون نه شـورای نگهبان، بلکه 

یکـی از آن چهـار مرجع صلاحیت فـرد را تأیید نکرده اند.
این وکیل دادگسـتری با طرح این ادعا که شـورای نگهبان مدت هاسـت به دنبال 
احـراز صلاحیت هاسـت کـه مخالـف قانون اساسـی، اصل برائـت و برابری همـه افراد 
جامعه در برابر قانون اسـت، می افزاید: این شـیوه ای اسـت که نه قانون اساسـی، بلکه 
ایـن شـورا بنیـان گذاشـته  اسـت. اینجا باید پرسـید این شـورا بر اسـاس کـدام اصل 
قانونـی حـق احراز صلاحیت برای خود قائل اسـت؟ اصل بر این اسـت کـه همه افراد 
صالح انـد، مگـر آنکه خلافش اثبات شـود و شـورای نگهبان نیز مرجع تشـخیص آن 

نیسـت، محاکم دادگستری اند.
احمـدی بـا اشـاره به اینکه چنانچـه فـردی محکوم به محرومیت اجتماعی شـده 
باشـد، مشـمول این وضعیت می شـود، تصریح می کند: بر این اسـاس، اظهارات آقای 
کدخدایـی درباره اشـاعه فحشـا صحیح نیسـت. این دیـد واقع بینانه نیسـت، چراکه 
همـه افـراد به دلیل مسـائل اخلاقی رد صلاحیت نمی شـوند؛ ضمن آنکه در مسـائل 
اخلاقـی هـم بایـد آن موضـوع در دادگاه اثبـات و به محرومیت اجتماعـی فرد منجر 

شـده باشد.
وی دربـاره وظایـف شـورای نگهبان در این زمینه توضیح می دهد: بنـا به اصل 99 
قانون اساسـی، شـورای نگهبان نظارت بر انتخابات مجلس خبرگان رهبری، ریاسـت 
جمهـوری، مجلـس شـورای اسـلامی و مراجعه بـه آرای عمومـی و همه  پرسـی را بر 
عهـده دارد. قانون گـذار از نظارت صحبت کرده اسـت و تا انتخابات مجلس سـوم، این 
نظارت اسـتطلاعی بود و پس ازآن به اسـتصوابی بدل شـد. بعدتر نیز احراز صلاحیت 
را جایگزین تأیید صلاحیت کردند و امروز هم می گویند به دلیل اشـاعه فحشـا، علل 
رد صلاحیت هـا  را بیـان نمی کنیـم، درحالی کـه این خلاف اصل 99 قانون اساسـی و 

اصول دیگر قانون اسـت.

* رد صلاحیت از نگاه قانون
مـاده 52 قانـون انتخابـات مجلـس، دربـاره رد صلاحیـت نامزدهـای انتخابـات 
گفتـه اسـت: »چنانچـه نظـر هیئـت   اجرایی مبنی بـر رد صلاحیـت داوطلـب، مورد 
تأییـد هیئـت   نظارت اسـتان نیز باشـد، هیئت   نظـارت مذکـور موظف اسـت در این 
خصـوص، نظـر هیئـت   مرکزی نظارت را نیز کسـب نمایـد. هیئت   نظارت اسـتان در 
مـورد صلاحیـت سـایر داوطلبـان نیز نظـر خـود را به هیئـت   مرکزی نظـارت اعلام 
می  نمایـد«در تبصـره2 آن نیز آمده اسـت: »هیئت   نظارت اسـتان پس از کسـب نظر 
هیئـت   مرکـزی نظارت، موظف اسـت مراتب تأیید یا رد صلاحیت کلیـه   داوطلبان را 
بـا اسـتناد قانونی طی صورت  جلسـه  ای بـه فرماندار یا بخشـدار مربوط اعـلام نماید.«

بر اسـاس ماده 58 قانون انتخابات ریاسـت جمهوری» پس از سـپری  شـده مدت  
زمـان قانونـی، چنانچه مدارکـی دال بر عدم صلاحیت کاندیداهای ریاسـت جمهوری 
بـه دسـت آیـد، پـس از بررسـی و اعلام عـدم صلاحیت وی توسـط شـورای نگهبان، 

مراتب به وسـیله وزارت کشـور بـه اطلاع عموم می رسـد.«

توصیه بهزاد نبوی به شورای نگهبان :

برای اصلاح طلبان فرش قرمز پهن کنید
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من هم بشرى مانند شما هستم . از شما زن 
مى گيرم و به شما زن مى دهم ، مگر فاطمه را 

كه دستور ازدواج او از آسمان نازل شد

سه شنبه - 8 مرداد 1398- سال بیست و دوم - شماره  4852

مدیرعامل شرکت گازاستان قم گفت: ۹۹.۵ درصد از 
جمعیت شهری و ۹۲ درصد از جمعیت روستایی قم از 
نعمت گاز بهره مند هستند که در مجموع شدت نفوذ 

انرژی گاز در این استان ۹۴ درصد است. 
علیرضا نصیری افزود: در حال حاضر ۶ شهر این استان 
دارای شبکه گازرسانی است و از ۱۵۶ روستایی که قابلیت 
گازرسانی دارد، ۱۳۶ روستا از نعمت گاز بهره مند می 
باشد.وی اضافه کرد: در ۲۳ روستا نیز در حال اجرای 
طرح گازرسانی هستیم که امیدواریم همزمان با دهه فجر 

امسال ساکنان این روستاها از نعمت گاز بهره مند شوند.

وی ادامه داد: تلاش می کنیم تا سال ۹۹، ۶ روستای 
باقی مانده که شرایط گازرسانی دارند، نیز از نعمت گاز 

بهره مند شوند.
نصیری  گفت: بر اساس مقرراتی که در راستای 
سیاست های وزارت نفت ابلاغ شده، روستاهایی که 
بیش از ۲0 خانوار ساکن داشته باشد و میزان هزینه 
نصب انشعاب آن ها از جمله خطوط انتقال گاز، خطوط 
تغذیه گاز، شبکه های توزیع و نصب علمک، بیش از ۱۲0 

میلیون ریال نشود، گازرسانی می شوند.
وی افزود: روستاهایی که در مسیر طرح گازرسانی قرار 

دارند، حتی اگر شرایط بهره مندی از گاز را نداشته باشند، 
با مساعدت شرکت گاز از این انرژی بهره مند می شوند.

نصیری خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۴00 هزار 
مشترک گاز در استان قم وجود دارد که ۳۷۵ هزار 
مشترک در بخش خانگی، چهار هزار مشترک در بخش 
صنعتی، ۲ هزار و ۵00 و سایر مشترک ها نیز در بخش 

های عمومی و آموزشی هستند.
به گفته وی، با اتمام طرح های گازرسانی در دست 
اقدام در روستاهای قاهان، پیش بینی می شود تا پایان 

امسال تعداد مشترکان به ۴۳0 هزار افزایش یابد.

مدیرعامل شرکت گازاستان قم:

۹۴ درصد جمعیت قم از نعمت گاز بهره مند هستند

نامحـرمانه

دریـچه

حـوادث

ایران و روسیه رزمایش برگزار می کنند
 فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد: بر اساس توافقات صورت گرفته ایران 
و روسیه در آینده نزدیک در منطقه اقیانوس هند )دریای مکران، تنگه هرمز و همینطور خلیج فارس( 
رزمایش برگزار می کنند. دریادار حسین خانزادی افزود: در خصوص برگزاری رزمایش نیروهای دریایی 
دو کشور در منطقه اقیانوس هند به توافق رسیده ایم و امیدواریم تا پایان امسال این رزمایش برگزار شود.

وی ادامه داد: بزودی جلسات هماهنگی و طرح ریزی این رزمایش آغاز خواهد شد و پیش بینی می شود 
رزمایش مشترک ایران و روسیه در اقیانویس هند بزودی برگزار شود.فرمانده نیروی دریای ارتش که به 
نمایندگی از ستاد کل نیروهای مسلح ایران در مراسم روز نیروی دریایی روسیه در سنپترزبورگ شرکت 
کرده است، افزود: وقتی از اقیانوس هند صحبت می کنیم شاید بخش مهم و قابل توجه آن منطقه شمال 

اقیانوس هند باشد که به دریای مکران، تنگه هرمز و همینطور خلیج فارس متصل می شود.

وزیر دادگستری: 260 اخلالگر اقتصادی محکوم شدند 
وزیر دادگستری گفت: از زمان تشکیل شعب دادگاه های ویژه رسیدگی به جرایم اخلالگران 
اقتصادی، ۹۶۱ نفر تحت تعقیب قرار گرفتند و ۲۶0 نفر محکوم شدند و سایر پرونده ها نیز در دست 
رسیدگی در دادسرا یا دادگاه است.علیرضا آوایی در جلسه علنی روز هفتم مرداد مجلس شورای اسلامی 
در پاسخ به سوال جهانبخش محبی نیا نماینده مردم میاندوآب درباره اقدامات دستگاه قضایی در راستای 
مبارزه با فسادهای کلان به تعداد پرونده های رسیدگی شده در شعب دادگاه های ویژه اقتصادی اشاره 
کرد و افزود: از شهریور سال گذشته تاکنون ۲۴۲ فقره پرونده در شعب مبارزه با مفاسد اقتصادی تشکیل 
شده که ۹۶۱ نفر تحت تعقیب قرار گرفتند، ۲۶0 نفر محکوم و سه نفر نیز تبرئه شدند. سایر پرونده ها 
نیز در مرحله تکمیل تحقیقات یا دادرسی در دادسرا یا دادگاه است.وی با بیان اینکه پرونده های مربوطه 
به مفاسد اقتصادی عموما سنگین و وقت گیر است،  گفت: گاهی یک قاضی ۳۵0 صفحه رای در یک 

پرونده صادر می کند و در موارد زیادی هم مطالعه یک پرونده نیازمند وقت و دقت نظر زیادی است.

هشدار دستگاه قضا درباره همکاری با مسیح علینژاد
رئیس محاکم انقلاب استان تهران گفت: ارسال فیلم و عکس به مسیح علینژاد جرم است. حجت 
الاسلام و المسلمین موسی غضنفرآبادی رئیس محاکم انقلاب استان تهران گفت: براساس قانون 
فیلمبرداری و عکس برداری در سه مورد جرم محسوب می شود. او افزود: طبق قانون فیلمبرداری و 
عکس گرفتن از استحکامات نظامی، حریم خصوصی مردم و همکاری با دول متخاصم جرم است. رئیس 
محاکم انقلاب استان تهران گفت: با توجه به اینکه مسیح علینژاد در حوزه خبری با دولت آمریکا قرارداد 
دارد، افرادی که از خود و دیگران فیلمی در رابطه با کشف حجاب ارسال کنند، مشمول ماده ۵0۸ قانون 
مجازات اسلامی می شوند که یک تا ۱0 سال مجازات حبس دارد. غضنفرآبادی تصریح کرد: هر شخصی 
در هر زمینه ای فیلم و عکس به مسیح علینژاد ارسال کند که علیه نظام و جمهوری اسلامی ایران باشد، 

مشمول ماده ۵0۸ قانون مجازات اسلامی می شود.

ابوبکر بغدادی فلج شده است
گروه اطلاعاتی "الصقور" وابسته به وزارت کشور عراق اعلام کرد، ابوبکر بغدادی، سرکرده گروه 
تروریستی داعش در سوریه به سر می برد و همچنان از نفوذ بسیاری در داخل این گروه برخوردار است.

به گزارش ایسنا، به نقل از سایت النشرة، این مرکز اطلاعاتی گزارش داد، پس از شکست نظامی داعش 
در عراق و سوریه، خطر همیشگی علیه ابراهیم السامرائی، ملقب به بغدادی که در حال حاضر به همراه 
معاونان عرب و خارجی خود در سوریه به سر می برد، وجود دارد و وی را تهدید می کند. این مرکز 
وابسته به وزارت کشور عراق افزود: ابوبکر بغدادی در پی اصابت ترکش هایی به ستون فقراتش، در دست 
و پاهایش دچار فلج شده است. این اتفاق طی حملات مرکز الصقور با هماهنگی نیروی هوایی به محل 

نشست بغدادی با معاونانش در منطقه هجین در جنوب شرق دیرالزور انجام شد.

توصیه دادستان مشهد به سهامداران پدیده 
 دادستان مشهد در رابطه با پرونده پدیده و نحوه پرداخت طلب طلبکاران، گفت: یکی از برکات رای 
این است که سهامداران مالک شرکت خواهند بود و حرکت خوبی به نفع مردم درحال شکل گیری 
است.غلامعلی صادقی دادستان در رابطه با پرونده پدیده و نحوه پرداخت طلب طلبکاران گفت: طلب 
طلبکاران به سهام تبدیل و اموال شرکت رفع توقیف می شود.وی با بیان اینکه با اقدامات انجام شده سهام 
دارای پشتوانه شده است، بیان داشت: مردم برای فروش سهام عجله نکنند.صادقی تصریح کرد: یکی 
از برکات رای این است که سهامداران مالک شرکت خواهند بود و حرکت خوبی به نفع مردم درحال 

شکل گیری است.

اسماعیلی رئیس حوزه ریاست قوه قضاییه شد 
 سخنگوی دستگاه قضایی با حفظ سمت به عنوان رئیس حوزه ریاست قوه قضاییه معرفی شد.، آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه دیروز شورای عالی قضایی، غلامحسین اسماعیلی را به عنوان رئیس 
حوزه ریاست قوه قضاییه معرفی کرد.رئیس دستگاه قضایی همچنین از تلاش های سیدمرتضی بختیاری 
در طول دوران تصدی حوزه ریاست قوه قضاییه قدردانی و برای وی در جایگاه ریاست کمیته امداد امام 

خمینی )ره( آرزوی موفقیت کرد.

یادداشت های شهر سیل زده/۵۱
محمد خامه یار

مثل همین پزشکان بدون مرز که از  بنگلادش به پلدختر آمده اند؛ پزشکان و خیرین دیگری هم 
وجود دارند که از کشورهای دیگری به این منطقه سفر کرده تا سهیم امر امدادرسانی به مردم باشند. 
با این حال پزشکان بدون مرز بنگلادشی که در قالب گروه هشت نفری به مردم خدمات درمانی ارائه 
می دهند، از ویژگی خاص و منحصر به فردی برخوردارند که برایم جالب است. برای نانوای پلدختری 
جای شگفتی است که هر روز صبح یکی از این پزشکان دو قرص نان برای صبحانه و هنگام ظهر هم دو 
قرص نان دیگر برای ناهار خریداری می کند و به این مقدار قانع هستند و به آن بسنده می کنند. می 
گفت: ما در شگفتیم که چه طور این ها سیر می شوند و در طول روز کار می کنند. علاوه بر این وقتی 
از سوپر مارکت هم خرید می کنند، اجناس خریداری شده را در پلاستیک قرار نمی دهند و از گرفتن 

کیسه پلاستیک استنکاف می کنند.
این ملاحظات در خورد و خوراک و عدم استفاده از آنچه که به محیط زیست آسیب و لطمه می 
زند مرا یاد خاطره ای می اندازد. یادم می آید وقتی معاون اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم بودم، 
روزی دو خبرنگار استرالیایی را همراهی می کردم که هنگام ظهر مترجم از طرف آنان از من خواست 
ناهار مهمان آنان در هتل قم باشم و به دلایلی عذرخواهی کردم و نپذیرفتم. بعد از ظهر هنگام قرار بعدی 

خانم مترجم گفت؛ خوب شد ناهار نیامدید!
با تعجب پرسیدم: مگر اتفاقی افتاد؟

گفت: نه ولی این دو نفر فقط یک دست غذا برای خود سفارش دادند و گفتند دو نفری با آن سیر می 
شویم ضمن آنکه ما با پول و هزینه دولت آمده ایم و باید مراقب باشیم بی جا هزینه نکنیم!

واقعیتی که ما به سادگی از کنار آن عبور و چه بسا در برخی موارد بر خلاف آن عمل می کنیم.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

دستگیری سارق کیف بازکن حرفه ای در حرم مطهر 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری زن ۵0 ساله به اتهام سرقت از زائران در اطراف ضریح 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( خبر داد. سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: در پی وقوع 
چندین فقره سرقت کیف بازکنی در اطراف ضریح حرم مطهر حضرت معصومه )س(، موضوع در 
دستور کار مأموران فرماندهی انتظامی معصومیه قم قرار گرفت و با انجام اقدام های پلیسی، متهم توسط 
همکاران زن این فرماندهی شناسایی و دستگیر شد.فرمانده انتظامی شهرستان قم بابیان این که متهم 
۵0 ساله اهل استان هم جوار قم است، تصریح کرد: در ادامه با انتقال نامبرده به فرماندهی انتظامی 
معصومیه طی بازرسی از وی، یک میلیون و ۲۱۵ هزار تومان وجه نقد، یک جفت گوشواره طلا، ۲ حلقه 

انگشتر طلا و یک گردنبند طلا مسروقه کشف شد.
* دستگیری سارقان سیم و کابل های برق 

جعفریان افزود: سپس با استعلام از سامانه پلیس مشخص شد متهم دارای یک فقره کیف بازکنی در 
حرم مطهر و چندین فقره سرقت در حوزه استان البرز است که درنهایت به همراه پرونده تشکیل شده 
برای انجام مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی استان شد.فرمانده انتظامی شهرستان قم همچنین گفت: 
مأموران کلانتری ۱۷ شهید بهشتی قم حین گشت زنی در سطح حوزه استحفاظی، ۲ سارق سیم و 

کابل برق را شناسایی و دستگیر کردند.

فرمانده انتظامی استان قم :

۱۵۹ کیلوگرم تریاک در قم کشف شد
فرمانده انتظامی استان قم گفت: ۱۵۹ کیلو و ۴00 گرم تریاک، با همکاری مشترک پلیس مبارزه با 

مواد مخدر قم و شرق تهران در این استان کشف و ضبط شد.
سردار عبدالرضا آقاخانی روز دوشنبه در گفت وگویی اظهار داشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه 
با مواد مخدر استان شرق تهران مشخص شد یک قاچاقچی مواد مخدر قصد دارد با یک دستگاه تریلی، 
محموله مواد افیونی را از جنوب کشور به قم منتقل کند که با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.وی ادامه داد: سپس طی هماهنگی های 
قضائی مأموران به محل های موردنظر اعزام شدند و سرانجام خودرو مذکور را شناسایی، متوقف و برای 
بررسی دقیق تر به پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان منتقل کردند.آقاخانی خاطرنشان 
کرد: در ادامه طی بازرسی از داخل بار خودروی توقیفی، ۱۵۹ کیلو و ۴00 گرم مواد مخدر تریاک در 
قالب ۲۳ بسته کشف و راننده دستگیر شد.وی گفت: یک دستگاه خودرو زانتیا و یک پژو ۴0۵ که 
خودرو مذکور را اسکورت می کردند نیز شناسایی و چهار تن در این رابطه دستگیر شدند.وی تصریح کرد: 

متهمان به همراه پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی شدند.

فرماندار قم گفت: قم باید نخستین 
استان در کشور باشد که حریم رودخانه های 
خود را از تصرف های غیرقانونی پاک سازی 

کرده باشد. 
مرتضی حیدری روز دوشنبه در جلسه 
حفاظت از منابع آب شهرستان قم در سالن 
جلسات فرمانداری افزود: نسبت به تجاوز و 
نقض حریم رودخانه ها در قم کم توجهی 
شده و حساسیت های لازم در این رابطه 
بیان کرد:  نگرفته است.وی  هنوز شکل 
بخشداری های استان در رابطه با رفع تصرف 
از بستر رودخانه و جلوگیری از ورود به 
حریم حوزه های آبی جدیت بیشتری داشته 
باشند.فرماندار قم ادامه داد: حفاظت از بستر 
رودخانه ها در رابطه با سایر مسائل منابع 
طبیعی و زیست محیطی از درجه اهمیت 
بیشتری برخوردار است.حیدری خاطرنشان 
کرد: تصرف به بستر رودخانه، در بخش 
کهک نسبت به بخش های دیگر استان 
بیشتر بوده و باید تعداد نظارت و بازدیدهای 
میدانی باقدرت بیشتری نسبت به گذشته 
انجام شود.وی تاکید کرد: بخشداری ها و 
پاک سازی تصرف  به  دهیاری ها موظف 
به حریم رودخانه ها و همچنان جلوگیری 
پسماندهای  از  رودخانه ها  پاک سازی  و 
صنعتی و ویژه هستند.حیدری در ادامه 
اظهار کرد: برای سرمایه گذاری در سطح 
از  برخی  اما  است  زیاد  متقاضی  استان 
طرح های سرمایه گذاری صرفا به دلیل نبود 
آب کافی و موردنیاز به سرانجام نرسیده 
است.وی همچنین تصریح کرد: با توجه 
به کمبود آب در قم باید مشخص شود که 
آیا محصولات کشاورزی که در این استان 
تولید می شود توجیه اقتصادی دارد یا نه؟.

وی اضافه کرد: گندمی که در قم تولید و 
کاشته می شود به هیچ عنوان ازنظر اقتصادی 
و ارزش غذایی توجیه پذیر نیست، گندم 

خالص قم به شدت بی ارزش و بدون داشتن 
به  اشاره  با  است.وی  لازم  غذایی  ارزش 
اختلاط آب و فاضلاب شهری در منطقه 
قمرود گفت: نباید در این بخش گونه های 
گیاهی خوراکی کاشته شود.وی اضافه کرد: 
در برخی مناطق قم گونه های گیاهی وجود 
دارد که ارزش افزوده بسیار بالایی دارند که 
ازاین گونه ها بسیار راهبردی بوده  برخی 
و باید نسبت به توسعه و کاشت این گونه 
ها برنامه ریزی کرد.حیدری افزود: مردم را 
نسبت به این مسائل هوشیار باید کرد و اگر 
مردم این مباحث را باور کردند به طور حتم 
می توانیم بهترین محصولات را جایگزین 
گیاهان پر آب برکنیم.وی در بخش دیگری 
درصورتی که  کرد:  ابراز  خود  سخنان  از 
حجم بارندگی ها در سال های آینده نیز 
مانند سال آبی ۹۷ باشد باید حقابه های 
کشاورزان  به  گذشته  مانند  کشاورزی 

تخصیص داده شود.
شدن  مخلوط  درباره  هشدار   *

فاضلاب و پساب  شهری در قمرود
معاون فنی و عمرانی فرمانداری قم نیز 
در این جلسه، بیان کرد: اختلاف جدی بین 
آب و فاضلاب شهری و شهرداری سبب 
شده تا فاضلاب و پساب های شهری در 

منطقه قمرود مخلوط شود.علی طالبی 
تاکید کرد: باید برای حل مشکل که ممکن 
است ازنظر بهداشتی و مسائل پدافندی 
مشکلات جدی برای ساکنان این بخش 
ایجاد کند، جلسه ای تشکیل و معضلات 
پیش رو در آن بررسی شود.وی با اشاره 
به مشکل تخلیه پسماندهای سربی در 
حریم رودخانه سلمان در بخش سلفچگان 
نیز بیان کرد: پسماندهای صنعتی و ویژه 
مشمول ماده هفت نمی شود.طالبی تأکید 
کرد: تخلیه پسماندهای صنعتی و ویژه در 
بستر رودخانه ها از معضلات امروز استان 
تدبیر شود. آن  به  نسبت  باید  بوده که 

وی خاطرنشان کرد: طبق قانون وظیفه 
و  ویژه  پسماندهای  امحاء  و  جمع آوری 
صنعتی بر عهده تولیدکننده است.مدیر 
محیط زیست و کیفیت منابع آبی شرکت 
آب منطقه ای قم نیز در این جلسه اظهار 
کرد: آبیاری محصولات کشاورزی در منطقه 
قمرود با فاضلاب سطحی شهرداری منطقه 
چهار و پساب های شهری انجام می شود.

سعید واقفی ادامه داد: به دلیل مخلوط 
شدن پساب با فاضلاب های شهری، کیفیت 
آب محصولات کشاورزی در بخش قمرود 
مطلوب نیست.وی عنوان کرد: برخی از 

مزارع گندم و یونجه منطقه قمرود به دلیل 
اختلاط آب پساب با فاضلاب شهری در 
معرض این آلودگی ها قرارگرفته اند.وی بیان 
کرد: در بخش سلفچگان و در بستر رودخانه 
سلمان پسماندهی سربی تخلیه می شود که 
ممکن است ازنظر زیست محیطی مشکلات 

جدی برای رودخانه قمرود به وجود آورد.
پسماندهای  غیرمجاز  تخلیه   *

سربی در بستر رودخانه سلمان 
همچنین بخشدار سلفچگان نیز در 
غیرمجاز  تخلیه  کرد:  بیان  جلسه،  این 
پسماندهای سربی در بستر رودخانه سلمان 
یکی از مشکلات اصلی این بخش است.

ابوالفضل تمیزی اضافه کرد: در حال حاضر 
بالغ بر ۸0 درصد از تصفیه خانه سلفچگان 
پیشرفت فیزیکی دارد اما فعالیت و عملکرد 
افزود: به دلیل  آن قابل قبول نیست.وی 
مشکل تجهیزات این تصفیه خانه، همچنان 
پساب خارج شده از آن برای استفاده در 
بخش کشاورزی با ابهام همراه است.وی با 
اشاره به ظرفیت مناسب این پساب تاکید 
بررسی های  با  قم  کرد: جهاد کشاورزی 
کارشناسی خود باید مشخص کند چه نوع 
از محصولاتی را می توان با آبیاری از این 
پساب ها کاشت.مدیر حفاظت و بهره برداری 
از منابع آب شرکت آب منطقه ای قم نیز 
در این جلسه اظهار داشت:از کل حجم 
سد ۱۵ خرداد، فقط ۱۶ میلیون مترمکعب 
در بدترین حالت تبخیر شده و بقیه آن در 
رابطه با تامین آب شرب مصرف می شود.

علی رضا عرب بافرانی همچنین عنوان کرد: 
فاضلابی که در دشت شریف آباد رهاشده 
و برخی اراضی کشاورزی از آن استفاده 
می کنند، برای سلامتی خطرناک است.وی 
عنوان کرد: استفاده از این آب در رابطه با 
کشاورزی و دامداری برای سلامت عموم 

مردم مشکل آفرین است.

فرماندارقم:

حریم رودخانه های قم از تصرف های غیرقانونی پاک سازی شود

صد در صد فرسوده است! کاریکاتور

مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری گفته 
هم اکنون 13 هزار ون در کشور تردد می کنند 

که صددرصد این ناوگان فرسوده است و نیاز به 
بازسازی دارد.

مهدى عزیزى 

معاون وزیر راه و شهرسازی خبرداد

پیشرفت 87 درصدی پروژه ضلع 
شرقی حرم حضرت معصومه)س( 

معاون وزیر راه و شهرسازی از پیشرفت ۸۷ درصدی پروژه ضلع شرقی 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( خبر داد.

محمد علیزاده ظهر دوشنبه در دیدار با آیت الله سیدمحمد سعیدی 
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( که در سالن محراب شبستان 
امام خمینی)ره( حرم حضرت معصومه)س( برگزار شد، اظهار داشت: 
خوشبختانه روند پیشرفت پروژه ضلع شرقی حرم مطهر به مراحل مطلوبی 

رسیده است.
وی ادامه داد: پروژه ضلع شرقی حرم نزدیک به ۸۷ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته است و اکنون مراحل نهایی احداث شبستان و صحن فاطمی 
به عنوان یکی از بزرگ ترین شبستان های منطقه در حال انجام است تا آن 

را در اختیار آستان مقدس قرار دهیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: تیم های کاری مختلف با تلاش 

بسیار درحال تکمیل پروژه هستند و اقدامات لازم را انجام می دهند.
وی با بیان اینکه زیبایی منحصر به فرد شبستان ضلع شرقی توجه 
همگان را جلب می کند، افزود: ۵۵ میلیارد تومان از محل اعتبارات دفتر مقام 
معظم رهبری، چهار میلیارد تومان از اعتبارات استانی و ۷۵ میلیارد تومان از 

اعتبارات وزارت راه و شهرسازی اختصاص داده شده است.
علیزاده با بیان اینکه استان قم هیچ کمک مالی در این زمینه نکرده 
است، افزود: تاکنون وزارت راه و شهرسازی ۱۳۵ میلیارد تومان و دفتر 

رهبری ۵۳ میلیارد تومان کمک مالی داشته است.
وی بیان کرد: امیدواریم با مبالغ اختصاص داده شده از اعتبارات استان 
و خارج از استان به این پروژه صحن و شبستان طی ماه های اخیر تکمیل 

شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: وزارت راه و شهرسازی در تلاش است 
تا مبالغی برای توسعه قسمت های جنوبی و شرقی حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( اختصاص دهد اما امیدواریم بتوانیم از ظرفیت های ملی و 

استانی نیز بهره مند شویم.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم:

قم تا افق ۱۴۰۰ با ۱۲ شهر قرارداد 
خواهرخواندگی می بندد

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: در دو سال 
گذشته ۶ خواهرخواندگی داشتیم و سعی داریم تا سال ۱۴00 به ۱۲ 
خواهرخواندگی برسیم؛ در قراردادهای خواهرخواندگی بسته به پتانسیل های 
شهری مشارکت صورت می گیرد.محسن رنجبر یکی از گزاره های چشم انداز 
شهر قم را شهری قدسی، قطب زیارتی، گردشگری و مرکز تعاملات علمی، 
فرهنگی و سیاسی جهان دانست و افزود: توسعه خواهرخواندگی شهری 
یکی از رویکردها در این زمینه است؛ در دو سال گذشته ۶ خواهرخواندگی 
داشتیم و سعی داریم تا سال ۱۴00 به ۱۲ خواهرخواندگی برسیم؛ در 
قراردادهای خواهرخواندگی بسته به پتانسیل های شهری مشارکت صورت 
می گیرد.معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم اضافه کرد: 
افزایش میانگین مدت زمان اقامت گردشگر در شهر یکی از دیگر رویکرد ها 
است؛ در سال ۹۶ این میانگین 0.۳ روز بوده که به یک روز رسیده و تلاش 
داریم آن را به میزان قابل توجهی تا پنج روز افزایش دهیم؛ احداث باغ 
پرندگان، توسعه بوستان های شهر و تکمیل ظرفیت های گردشگری 
تفریحی از برنامه ها در این زمینه است.رنجبر با اشاره به برنامه ریزی انعقاد 
قرارداد پنج هتل پنج ستاره در قم، تصریح کرد: تسهیلات و امکانات ویژه ای 
با مشارکت دستگاه های مختلف در حوزه سرمایه گذاری و هتل سازی 
پیش بینی شده تا سرمایه گذاری با سرعت و کیفیت بیشتری شکل بگیرد.

وی گفت: البته جریانات اقتصادی سال گذشته موجب شد سرمایه گذاران 
کمی محتاطانه تر عمل کنند.

رئیس کمیسیون عمران و حمل  و نقل شورای اسلامی شهر قم:

۱۹ هزار دانش آموز سال گذشته از 
خدمات سرویس مدارس استفاده کردند

رئیس کمیسیون عمران و حمل  و نقل شورای اسلامی شهر قم گفت: 
سال گذشته ۱۹ هزار دانش آموز در قم از خدمات سرویس مدارس استفاده 
کردند که در نزدیک به ۲00 مدرسه فعالیت داشته اند.روح الله امراللهی به 
موضوع نرخ سرویس ایاب و ذهاب دانش آموزان در مدارس اشاره کرد و 
گفت: این موضوع در جلسه علنی شورای اسلامی شهر قم مورد بررسی قرار 
گرفت و پیشنهاد سازمان تاکسیرانی ۲۵ درصد افزایش بود.رئیس کمیسیون 
عمران و حمل  و نقل شورای اسلامی شهر قم گفت: در کمسیون موضوع 
بررسی و اعضای شورا در این خصوص نظر دادند و تمامی ابعاد مورد بررسی 
قرار گرفت.امراللهی گفت: سال گذشته ما افزایش ۱0 درصدی نرخ سرویس 
های مدارس را داشتیم که البته مورد انتقاد نیز قرار گرفته بود و امسال با 
بررسی تمام ابعاد کمیسیون به این نتیجه رسید که ۱۸ درصد افزایش را 
داشته باشیم که همین پیشنهاد نیز در صحن علنی شورا مطرح شد.وی 
گفت: پس از مطرح کردن موضوع در صحن علنی شورا و بیان دلایل 
اعضای کمیسیون، اعضای شورا نیز به رای کمیسیون اعتماد و در نهایت 
به افزایش ۱۸ درصدی نرخ کرایه سرویس های مدارس رای دادند.رئیس 
کمیسیون عمران و حمل  و نقل شورای اسلامی شهر قم گفت: برای افزایش 
این قیمت گذاری، شاخص های مختلفی در نظر گرفته شده که از جمله 
آن نوع خودرو سواری و همچنین تعطیلی روزهای پنجشنبه و یا دایر بودن 
این روزها و مسائل دیگر است.امراللهی گفت: سال گذشته ما اعتراض های 
والدین را نیز داشتیم و البته شرایط اقتصادی مردم را نیز می دانیم که این 
موضوع را نیز باید در نظر داشته باشیم، به هر حال رانندگان سرویس ها نیز 
خرج داشته و افزایش قطعات خودرو و دیگر مسائل را نیز داریم.وی تصریح 
کرد: سال گذشته ۱۹ هزار دانش آموز در قم از خدمات سرویس مدارس 

استفاده کردند که در نزدیک به ۲00 مدرسه فعالیت داشته اند.

شهردار منطقه شش قم  خبرداد

صرف اعتبار ۲.۵ میلیارد ریالی 
برای احداث بوستان شاهد

شهردار منطقه شش قم از راه اندازی بوستان شاهد در این منطقه با اعتبار 
۲.۵ میلیارد ریالی خبر داد.علی حاتمی فرد با اشاره به اقدامات انجام شده در 
حوزه فضای سبز در منطقه شش، اظهار کرد: بوستان شاهد با مساحت ۲ 
هزار و ۳۶0 مترمربع در حاشیه کمربندی و مهمانسرای شاهد آغاز به کار 
کرد و اجرای معابر آن انجام شده و خاکریزی با ۴۵ کامیون به طور کامل 
انجام شده است.شهردار منطقه شش قم با تاکید بر اینکه ۲۵0 میلیون 
تومان اعتبار برای این پروژه در سال ۹۸ اختصاص یافته است، خاطرنشان 
کرد: طرح کاشت این بوستان که تصویب شود اواسط شهریورماه کاشت و 
لوله گذاری را انجام خواهیم داد تا بتوانیم اواسط آبان ماه پروژه را افتتاح کنیم.

حاتمی فرد با اشاره به امکانات این بوستان، تصریح کرد: نیمکت، سکوی 
نشیمن، زمین بازی کودکان و  غیره جزو امکانات این بوستان است.وی با 
بیان اینکه منطقه شش یکی از مناطق محروم شهر قم از نظر سرانه های 
فضای سبز است، اظهار کرد: تلاش می کنیم تا بتوانیم سرانه های فضای سبز 

این منطقه را به سرانه استاندارد نزدیک کنیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  تاکید کرد

کاشت گونه های متناسب با اقلیم قم 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بر کاشت 
گونه های متناسب با اقلیم قم در شهر تأکید کرد.پیام جوادیان با اشاره به 
اصول و مبانی طراحی پارک های شهری، گفت: یکی از نکات کلیدی این 
است که حتماً عناصر همیشه سبز و خزان دار باید با هم دیده شود تا زمانی 
که خزان می شود پارک و معبر از منظر زیبایی جذاب و چشم گیر باشد.وی 
با تأکید بر اینکه نگاه این سازمان بر استفاده از گونه های سبز و بدون خطر 
در شهر است، تصریح کرد: گونه هایی که در سال های اخیر در شهر کاشته 
می شود از جمله نارون، زیتون تلخ جزء گونه هایی هستند که از نظر اقلیمی با 
قم سازگار بوده و شرایط آب و هوایی مطلوبی نیز برای شهر ایجاد می کند.

اخبــار

پیام آموزشی 
خط کشی عابر پیاده امن ترین محل 

برای عبور از عرض خیابان است.
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: حق آبه فلات مرکزی باوجود 
پیگیری های که در حال انجام است باید به یک مطالبه مردمی تبدیل شود.

سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به  اهمیت حضور  تشکل های مردم نهاد در جامعه 
اظهار داشت: شعار ۸0 میلیون محیط بان را می توانیم با تشکل های مردم نهاد محقق کنیم.

وی تجربه های محلی، ملی و بین المللی در حوزه محیط زیست را موردتوجه قرارداد و 
افزود: مسئله محیط زیست یک موضوع دولتی نبوده و باید با مشارکت مردمی و حضور 

مردم برای حفظ محیط زیست برنامه ریزی های لازم انجام شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تصریح کرد: حلقه اتصال بین مردم و دولت 
تنها تشکل های مردم نهاد بوده و با توجه به قدرتی که قانون در اختیار آن ها قرار داده باید 

این پتانسیل مؤثر را فعال کرده و به  موضوع حفظ محیط زیست ورود کنند.
وی حضور قومیت های مختلف در استان قم را  عامل مؤثر در پیشبرد اهداف 
محیط زیست دانست و خاطرنشان کرد: با توجه به نشست های ماهانه ای که اداره کل 
محیط زیست استان قم با تشکل های مردم نهاد دارد، استان قم در تلاش برای استفاده 

از این ظرفیت است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

حق آبه فلات مرکزی به یک مطالبه مردمی تبدیل شود


